
  خبر یک

با برگزاری رقابت های مارپیچ کوچک، کار زنان اسکی باز ایران 
در قهرمانی جهان به پایان رسید.

به گزارش ایســنا، در ادامه رقابت های قهرمانی جهان اسکی 
آلپاین روز گذشته مسابقات مارپیچ کوچک برگزار شد و زنان 

و مردان اسکی باز به رقابت با یکدیگر پرداختند. 
در مانش اول مسابقات زنان ۱۰۷ ورزشکار حضور داشتند که 
۶۰ نفر آنها به مانش دوم راه پیدا کردند. فروغ عباسی و مرجان 
کلهر به ترتیب با کسب رتبه های ۵۹ و ۶۰ به دور دوم رسیدند. 
عاطفه احمدی، دیگر اســکی باز ایران موفق به عبور از خط 
پایان نشد و صدف ساوه شمشکی هم به دلیل مصدومیت در 
مسابقه شرکت نکرد. در مانش دوم ۴۳ اسکی باز از خط پایان 
عبور کردند که مرجان کلهر در جایگاه ۴۲ و فروغ عباسی در 

رتبه ۴۳ قرار گرفتند. 
در مســابقات مقدماتی مردان و در مانش اول ۱۱۲ ورزشکار 
حضور داشتند که ۵۰ نفر از آنها به مانش دوم راه پیدا کردند. 
از ایران هم بهنام کیاشمشکی و نیما بها به ترتیب در رتبه های 
۳۲ و ۳۳ قرار گرفتنــد و راهی مانش دوم شــدند، اما پوریا 
ساوه شمشکی موفق نشــد به خط پایان برسد. در مانش دوم 
۴۵ نفر از خط پایان عبور کردند که کیاشمشکی و بها به ترتیب 

جایگاه های ۳۴ و ۳۹ را به دست آوردند.
عکس، فروغ عباسی را در آغوش مرجان کلهر در پایان مانش 

دوم نشان می دهد. عکس را خبرگزاری فرانسه گرفته است. 

شاگردانسمیراآبروداریکردند
  خبر دو

جشنواره موســیقی بلافاصله پس از جشــنواره تئاتر و سینما 
برگزار شــد تا ســه میعادگاه بزرگ هنر ایران در تقویم سالانه 
آســیبی از کرونا نبیند یا اگر هم دیده باشد با سرسختی نشان 
دهد که هنر در کشور ما جویی زاینده و جاری است. همین دو 
ماه پیش بود که نمایشگاه دوسالانه آثار هنرهای تجسمی هم در 
تالار وحدت برگزار شد. لابد کسانی هستند که بر خطرناک بودن 
این گردهمایی  ها تاکید دارند. اما به دلایل مختلف این جشن ها 
خطرناک تر از بقیه آثــار زندگی روزمره نیســت و هنرمندان 
باید ســهم خودرا در تلاطمات جامعه کرونا زده و تحریم شده 
امروز ایران ادا کنند. و گروه های موســیقی امسال این سهم را 
با شــجاعت ادا کردند. خطر احتمالی براي آنها مطمئن باشید 
از راننده های زحمتکش تاکســی و یا مهندسان و متخصصان 

صنایع ایران بیشتر نیست. 
سی وششمین جشنواره موســیقی فجر از  سه شنبه  ۲۸ بهمن  
ماه ـ به صورت مجازی کارش را آغاز كــرد. اولین گروهي كه 
جشنواره را با آثار خودشان افتتاح كردند، گروه »ایستم« بودند 
كه در اجراي خودشــان ۱۰ قطعه محلي را به صورت پیوسته و 

بدون توقف نواختند. 
در این جشنواره بعضي از موزیســین هاي خارجي هم شركت 
داشــته اند كه موریس ارنســت ـ تکنواز پیانو از آلمان  یكي از 
آنهاست. او امسال برای نخستین بار در جشنواره موسیقی فجر 
حاضر و همین دیشب  ســاعت ۲۰ براي مخاطبان اجرا داشته 

است. علاوه بر این دوئت ویلا مادلنا از کشور اتریش هم در شب 
اول اجرا شد.

 سانس  چهارم اجراي دیشب هم به اركستر ملي ایران با رهبري 
بردیا كیارس و خوانندگي پوریا اخواص تعلق داشت. در سی و 
ششمین جشنواره موســیقی فجر و در بخش غیر رقابتی ۱۰۰ 
گروه موسیقی در حوزه موسیقی دستگاهی، نواحی، کلاسیک 
و تلفیقی برای حضور در جشــنواره از طریق فراخوان ثبت نام 
کردند که در مرحله نخست ۶۱ گروه انتخاب شدند و در نهایت 
۱۰ گروه برای اجرا به جدول جشــنواره راه یافته اند. مهم ترین 
رویداد این جشنواره تجلیل از چهار هنرمند موسیقی کشورمان 
خانم ملیحه سعیدی و آقایان احمد علی راغب، حسن ناهید و 

محمدرضا اسحاقی گرجی خواهد بود.

محلپخشاجراكجاست؟
بر اساس اعلام زمان بندی و در سایت های جشنواره موسیقی 
فجر، انجمن موســیقی ایران، تیوال، بیپ تونز، تماشاخونه، 
گپ فیلم و نــواک پخش می شــود. با توجه بــه همه گیری 
ویروس کرونا و اضافه شــدن بخش رقابتی، جدول برنامه ها 
تغییرات اجرایی نسبت به جشنواره های قبل دارد. بر اساس 
تقسیم بندی هیات انتخاب در هر بخش، ۴۰درصد گروه ها از 
بخش فراخوان و ۶۰درصد گروه هــا با تایید هیات انتخاب به 

جشنواره دعوت شدند. 

آرامشدرمیانطوفان
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اصلاحطلبانواعتدالیون
درانتخابات1400

تنور انتخابات شاید برای مردم سرد باشد، 
ولی صف نامزدهای انتخاباتی بسیار شلوغ 
است. حدادعادل در یک نشست گفته فعلا 
15 اصولگرا می خواهند کاندیدا شوند یا 
اطرافیانشان از نامزدی آنها حرف می زنند 
و تازه ممکن اســت افراد دیگری به این 
جمع اضافه شوند. در میان اصولگرایان 
ظاهرا نظر پایداری ها به رئیسی است و در 
مجلس هم گفته شده که 200 نماینده برای 
او امضا جمع کرده اند. اما شورای ائتلاف 
که نهاد اجماعی اصولگرایان است به نظر 
روی قالیباف نظر دارد و درعین حال جامعه 
روحانیتی که خود به فکر این اســت که 
اجماع کننده میان اصولگرایان باشد، حتی 

ممکن است به علی لاریجانی فکر کند. 
در میان اصلاح طلبان هم وضع به همین 
شکل اســت. دیروز مرعشی، سخنگوی 
کارگزاران صحبت کرده بــود از اینکه 
ظریف، کاندیدای اول اصلاح طلبان است. 
همین حرف را چندوقت پیش ســعید 
نورمحمدی، از حزب ندای ایرانیان هم زده 
بود و در عین حال گفته بود که اگر ظریف 
نشود، به ســمت صادق خرازی خواهیم 
رفت. ولی در کمــال تعجب، محمدعلی 
نمازی، ســخنگوی کارگزاران چند روز 
پیش گفته بــود کاندیدای اول این حزب 
محسن هاشمی است. دیروز البته فرید 
مدرســی، روزنامه نگار اصلاح طلب هم 
گفته بود که سیدحسن خمینی، کاندیدای 
اول اصلاح  طلبان است. میزبانی او از نهاد 
اجماع ساز اصلاح طلبان )ناسا( هم ممکن 

است به این شائبه اضافه کند.  
بااین حــال علی قلهکــی، روزنامه نگار 
اصولگرا، گفته اســت که کاندیدای اول 
اصلاح طلبان علی لاریجانی است و آنها 
به خاطر اینکه نمی  خواهند لاریجانی در 
دید باشد و تخریب شــود، دارند افراد 
دیگری را می فرستند جلو و در نهایت، به 

وقتش پشت لاریجانی خواهند ایستاد.
در هر یــک از این فرضیــات احتمالا با 
انتخابات جالبی روبــه رو خواهیم بود؛ 
مثلا اگر واقعا ابراهیم رئیســی بخواهد 
از قوه قضائیــه به قوه مجریــه برود و 
حســن خمینی از جماران به پاستور. یا 
اگر واقعا جدال شــهردار اسبق تهران 
)قالیباف( با رئیس شــورای شهر فعلی 
)محسن هاشمی( را شاهد باشیم. یا حتی 
اگر قالیباف در مقابل ظریف بایســتد و 
دست آخر اگر صحنه انتخابات مانند سال 
1392، میان اصلاح طلبان طرفدار مذاکره 
با یک کاندیدای اصولگــرا یا میانه طور 
باشد و اصولگرایان طرفدار مقاومت. مثلا 
دوقطبی بین علی لاریجانی و رئیســی، 
آن هم در شــرایطی که اصلاح طلبان و 
حتی بخشی از اصولگرایان مثل جامعه 
روحانیت مبارز پشــت لاریجانی قرار 
گرفته باشند و حتی محمدجواد ظریف 

هم از او حمایت کرده باشد. 
در هر صورت، بین مردم اگر انتخابات هنوز 
اولویت آخر اســت؛ بین سیاستمداران 
اولویت اول این اســت که چه کســی 
کاندیدای اول دو جناح سیاســی است. 

گفتیم در جریان باشید!   

احمدرضا نجفی|تورم بهمن ماه ۴۷درصد اعلام شده اما اگر 
برای خرید به سوپرمارکت یا فروشگاه های زنجیره ای بروید، 
احتمالا پیش خودتان بگویید این رقم دروغی بیش نیســت! 
ماجرا از این قرار اســت که مرکز آمار در گــزارش تورم، تمام 
کالاها و خدماتی که یک خانواده در طول سال استفاده می کند 
را با توجه به ضرایب اهمیتشــان مورد بررسی قرار می دهد و 
نرخ تورم اعلام شــده، میانگین افزایش قیمت کل این کالاها 

و خدمات است. 
در همین گزارش اخیر مرکز آمــار، تورم محصولات خوراکی 
خیلی بیشتر از ۴۷درصد و حدود ۶۷درصد اعلام شده که نشان 
می دهد مواد غذایی این روزها حسابی پیشتازی می کنند. این 
اتفاق در حالی می افتد که شــرایط در بازارهای بزرگی مثل 
مسکن، خودرو و ارز به کلی متفاوت اســت. انگار که تورم از 
کالاهای بزرگ به مواد غذایی کوچ کرده و به جای عده ای خاص 
که سراغ خرید ماشین و خانه می روند، حالا گریبان گیر طبقه 
ضعیف شده. درست در روزهایی که خبر از رکود و ثبات قیمت 
در بازار مســکن و خودرو به گوش می رســد و خوش خوشان 
طبقه ثروتمند است، موتور مواد غذایی روشن شده و به جان 

طبقه مستضعف افتاده است. 

فنرخوراکیهادررفتهاست
تورم محصولات خوراکی در آخرین گزارش مرکز آمار بین ۵۷ تا 
۹۵درصد متغیر است. فکر می کنید سلطان گرانی ها چه کسی 
است؟ روغن! همان روغن مایعی که پارسال این موقع بدون هیچ 
نشانه ای از تورم سر جایش ایستاده بود و تغییرات قیمتش نهایتا 
به سالانه ۱۴درصد می رسید، حالا در یک سال گذشته  تقریبا 

دو برابر شده و با تورم ۹۵درصدی مهمان آشپزخانه ها است. 
اگر گزارش های تورم سال گذشــته را بررسی کنیم، می بینیم 
آن زمان مواد خوراکی تا چه حد دربرابر افزایش قیمت مقاومت 
می کردند. پارســال همین موقع تورم عمومی کشــور حدود 
۲۵درصد بود اما محصولات خوراکی بیشتر با ما راه می آمدند 
و تورم این بخــش در حد ۲۰درصد باقی مانــده بود. آن زمان 
گوشت قرمز، میوه و خشــکبار، روغن و برنج کمترین تورم را 
در بین محصولات خوراکی داشــتند. حالا همیــن اقلام انگار 
فنرشان دررفته باشــد، در صدر فهرســت بالاترین تورم قرار 
گرفته اند.  طوری کــه در گزارش اخیر مرکز آمــار، تورم برنج 
۶۷درصد، گوشــت قرمز ۵۸درصد، روغن ۹۵درصد و میوه و 
خشکبار ۸۶درصد اعلام شده است.  پارســال این موقع، برنج 
ایرانی در بازار کیلویی حدود ۲۳هزار تومان قیمت داشت و این 

روزها میانگین قیمت آن در کل کشور به حدود ۳۲هزار تومان 
رسیده اســت. بطری ۹۰۰گرمی روغن سال پیش هشت هزار 
و ۶۰۰تومان بود اما حالا قیمت آن به بیــش از ۱۳هزار تومان 

رسیده است. دیگر مواد غذایی هم شرایط مشابهی دارند.

چراايناتفاقافتاد؟
حذف ارز چهار هزار و ۲۰۰تومانی از کالاهای اساسی مثل روغن 
بلافاصله تاثیرش را در بازار گذاشت. کمبود دانه های روغنی که 
بخش عمده آنها از خارج کشور می آمد، چند ماه پیش حسابی 
خبرساز شــده بود. مرغ و تخم مرغ هر دو هفته یکبار خبرساز 
می شوند و برنج آرام و بی سروصدا در حال افزایش قیمت است. 
از طرف دیگر رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی آب پاکی را 
روی دســتمان ریخته و می گوید باید منتظــر افزایش قیمت 
گوشت در اسفندماه باشیم. تمام این موارد می تواند در نتیجه 
عقب ماندگی محصولات خوراکی در سال گذشته باشد. پارسال 
با قیمت گذاری ها و تخصیص ارز، قیمت محصولات خوراکی به 
زور پایین نگه داشته شده بود و حالا کل افزایش قیمتی که قرار 
بود در سه سال شاهد آن باشیم، یکجا و آن هم در کمتر از یک 

سال بلای جانمان شده است. 

نقلی ترین خودروی   وارداتی
اسمارتفورفورجزوکمیابترينودرعینحالريزاندامترين

خودرویحاضردربازاراستکهبهرغمقیمتبالایآنچندانحس
لوکسبودنرابهشماالقانمیکند!صفحه 05 را بخوانید

بهترین وب ها و 
اپلیکیشن های سال

  از آی قصه تا آقازاده
  پر از نام های  آشنا: دیوار ،  رضا 

صادقی ، بانک سامان ، سینما تیکت ؛ 
لست سکند ، علی بابا و... صفحه 08

تیم منتخب نیم فصل
از نگاه هفت صبح  صفحه  12

سهمزردهاازسرخهاوآبیهابیشتراست

ورزشکارانی قربانی مهریه!
ازقرارممنوعالخروجیفقطدامنزنان

ورزشکاررانمیگیردصفحه  04 را بخوانید
بخرید، نقدش می کنیم

بررسی10نمادبورسیکهبازارگردانهايی
بامراموباانصافدارد!صفحات 6 و 7 را بخوانید

کشمکش بر سر پنج آزمون
پشتپردهفشاربرایتعويقآزمونهای

دکتراودستیاریوکانونوکلاو...    صفحه  03
صفر تا صد پلی استیشن 5
نکاتیکهبايدقبلازخريدکنسولجديد

سونیبدانید    صفحه  10 را بخوانید

شــبکه هاي اجتماعی چند ســالی اســت که در میان 
همه ما جایگاه شــان را باز کرده اند و ساعت های زیادی 
از زمان ما را در بــر می گیرند. هر چند ســال یک بار با 
پیدایش یک شــبکه اجتماعی جدیــد، کم کم قبلی ها 
جایگاه شان را درمیان کاربران از دست می دادند و شاهد 
مهاجرت کاربران به شبکه اجتماعی جدید بودیم. طی 
 هفته های گذشــته یک شــبکه اجتماعی جدید به نام 
» Clubhouse « متولد شده و طی چند هفته، رشد 
غیرمنتظره ای داشــته  اما اساس این شــبکه جدید بر 
پایه صدای کاربران   اســت و به جای عکس و متن، تنها 

صداست که در این شبکه نقش بازی می کند.
نکتــه اول در مــورد کلاب هــاوس این اســت که این 
 iOS اپلیکیشن در حال حاضر فقط برای سیستم عامل
توسعه یافته و هنوز برای کاربران گوشی های اندرویدی 
ارائه نشده  اما طبق اعلام مدیران اپلیکیشن، برنامه ارائه 
آن برای اندروید هم وجود دارد و در آینده نزدیک اتفاق 

خواهد افتاد.
هر کاربری بعد از ورود به اپلیکیشــن، امکان ســاخت 
یک اتاق برای مکالمه بــا دیگران   یا حضور در اتاق هایی 
که پیش تر ســاخته شــده را دارد و در هر اتاق درباره 
موضوع های مختلف بین افــراد به صورت صوتی تبادل 
اطلاعات صورت می پذیرد. ســازنده اتاق به عنوان مدیر 
گروه، امکان کنترل گــروه را دارد و می توانــد به افراد 
اجازه صحبت دهد   یا در صورت نیاز، صدای کاربران را 

قطع کند.
اما نکته حائــز اهمیت دربــاره این شــبکه اجتماعی، 
نحوه عضویت در آن اســت که فقط با دریافت دعوتنامه 
امکانپذیر است. بدین ترتیب که شما فقط زمانی قادر به 
ساخت حساب کاربری در کلاب هاوس هستید که توسط 
یکی از دوســتان تان که قبل از شما در آن عضو شده، از 
طریق شماره تلفن دعوت شوید. بدین ترتیب همه افراد 
از طریق شخص دیگری و با شماره تلفن دعوت  شده اند و 
تاکنون شاهد حضور حقیقی افراد در این شبکه اجتماعی 
بوده ایم. احتمالا موسســین این اپلیکیشن با مشاهده 
تعداد زیاد اکانت های غیر واقعــی و آزار و اذیت کلامی 
افراد توسط این اکانت ها، وجود شماره تلفن و دعوتنامه 

را به عنوان راه کنترل اوضاع در نظر گرفته اند.
اپلیکیشــن کلاب هاوس در چند ماه گذشــته با شیبی 
ملایم شاهد افزایش مخاطبان بود اما ارسال یک توئیت 
در توئیتر توســط ایلان ماســک همه چیز را برای این 
شــبکه اجتماعی دگرگون کرد. از زمان اظهارنظر ایلان 
ماســک درباره کلاب هاوس، چنان هجومی از ســمت 
کاربران به سوی این شبکه جدید ایجاد شد که مدیران 
اپلیکیشــن ناگزیر شــدند همه توان فنی تیم را برای 
بهبود فنی ســرورهای کلاب هاوس بسیج کنند و دیگر 
قابلیت جدیدی به اپلیکیشن اضافه نکرده اند اما مسلما 
طی روزهای آتی شــاهد تغییرات زیادی در این شبکه 

اجتماعی جدید خواهیم بود. 
طی سال های گذشته در همه کشورها خشونت کلامی 
در اینســتاگرام و توئیتر به یکی از مشــکلات کاربران 
تبدیل شده بود  اما با وجود محدودیت های کلاب هاوس 
و قابلیت کنترلی مدیر هر اتاق احتمالا در این شــبکه 
دوباره به تمرین بحث و تبادل نظر بدون خشونت کلامی 
خواهیم پرداخت. شــاید کلاب هاوس شبکه اجتماعی 

همه گیر بعدی باشد.

کلابهاوس؛شبکه
اجتماعیبامحوريتصدا

ستونیکشنبه
شهروز چرکچی

کوچ سنگین تورم  به طبقه ضعیف
تورمبیسابقهبهمنماهخودرادرافزايشقیمتشديدموادغذايینشاندادودرعوض

ثروتمندانازکاهشقیمتخودروومسکنودلاروطلالذتبردند!

گزارشیکاملازجوايز
جشنوارهوبوموبايلايران

آرامش در میان طوفان
جشنوارهموسیقیروزچهارم
خودراپشتسرگذاشتهمین صفحه

شاگردان سمیرا 
آبروداری  کردند

همین  صفحه
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  ویژه

در سفر رئیسی به یاسوج چه گذشت؟
رئیس قوه قضائیه، دیروز به اســتان کهگیلویه وبویراحمد سفر کرد. 
دو اتفاق ویژه این سفر، بازدید او از مناطق زلزله زده سی سخت و فک 

پلمب کارخانه قند یاسوج بود. 

بازدیدازمناطقزلزلهزده
در جریان این بازدید گلایه مردم از خدمات رسانی دستگاه های اجرایی 
و درخواست از رئیس عدلیه برای نظارت بر امور مطرح شد و آیت الله 
رئیسی دادستان و سازمان بازرســی را موظف به نظارت و پیگیری 
رفع نیازمندی های مردم کرد. از جمله خانه های تخریب شــده که 
مورد بازدید رئیس قوه قضائیه قرار گرفت، منزل مادر و خواهر شهید 

موسوی در سی سخت بود.
رئیســی در جریــان ایــن بازدیــد گفــت: برنامــه ســفر من به 
کهگیلویه وبویراحمد از قبل تنظیم شده بود، اما حالا که زلزله آمد، در 
سفر به این استان، وظیفه خودم می دانستم كه برای ابراز همدردی 
با مردم و بررســی اوضاع از نزدیک، اینجا بیایم و بدانید که در کنار 
شما خواهم بود. رئیس قوه قضائیه افزود: در شــورای اداری استان 

نیازمندی های شما را با اولویت دنبال خواهم کرد.

بازگشاییکارخانهقندیاسوج
سیدابراهیم رئیسی در ادامه سفر به اســتان کهگیلویه وبویراحمد، 
در حضور خبرنگاران از کارخانه قند یاسوج که در پی واگذاری های 
غیراصولی تعطیل شده بود، بازدید و با چند نفر از نمایندگان کارگران 

این کارخانه که مدت 5 سال از تعطیلی آن می گذرد، گفت وگو کرد.
رئیس دســتگاه قضا با بیان اینکه کارخانه قند یاسوج با وسعت 42 
هکتار به عنوان یک مرکز تولیدی بزرگ در کشور نباید تعطیل می شد، 
اظهار کرد: گذشت 5 سال از تعطیلی این کارخانه و راه اندازی نشدن 
مجدد آن، به هیچ عنوان قابل توجیه نیست.آیت الله رئیسی ادامه داد: با 
همکاری مسئولان محلی و دادگستری، معامله واگذاری کارخانه قند 
یاسوج ابطال و کارخانه از شخصی که با ثمن بخس آن را دریافت کرده 

بود پس گرفته شده و پلمب کارخانه نیز شکسته شد.
رئیس قوه قضائیه ضمن ابراز امیدواری نسبت به راه اندازی مجدد 
کارخانه قند یاسوج با همت کارگران و همکاری استاندار و مسئولان 
محلی و امام جمعه یاسوج گفت: استاندار و رئیس کل دادگستری 
کهگیلویه وبویراحمد گفته اند که در اینجا نیــروی کار تا هزار نفر 
قابل افزایش است؛ به ناروا و ناحق نباید کارخانه ای در این وضعیت 
تعطیل شــود. به هیچ عنوان این امکانات مجاز بــه توقف نبوده و با 
اقداماتی که دستگاه قضایی با همکاری استانداری انجام داده است، 
ان شاءالله ظرف مدت بسیار کوتاهی چرخ های تولید در این کارخانه 
راه خواهد افتاد.رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه امید داریم با همت و 
تلاش همگان و عنایت پروردگار، کارخانه قند یاسوج دوباره به تولید 
بازگردد و پس از 5 سال، تولید در آن از سر گرفته شود، گفت: هرگز 
اجازه نخواهیم داد این کارخانه و امثال آن که ثروت ملی محسوب 

می شوند، تعطیل شوند.
آیت الله رئیسی با اشاره به لزوم تلاش مسئولان بانکی برای راه اندازی 
مجدد کارخانه قند یاســوج گفت: از مسئولان بانکی می خواهیم در 
رابطه با راه انــدازی دوباره این ثروت ملی هرآنچــه در توان دارند به 
صحنه بیاورند تا کارخانه قند یاســوج در ســال جهش تولید، جلوه 

جهش تولید شود.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

شکایتنمایندگانمجلسازروحانی؛ 3۷ نفر از نمایندگان 
مجلس در قالب ماده 234 آیین نامه داخلی مجلس شــکایتی را در 
مورد رئیس جمهور به خاطر به کار بردن عبارات توهین آمیز درباره 
منتقدان و همچنین عدم رعایت شئونات و ... در مجلس طرح کردند. 
در این شــکایت به 53 مورد اهانت رئیس جمهور از مهر ماه ســال 
1392 تا فروردین ماه 139۶ به منتقدان اشاره شده و از نظر شکایت 
کنندگان نقض اصل 121 قانون اساســی و عدم رعایت شئونات از 
سوی شخص رئیس جمهور تلقی می شود. مواردی همچون اقلیت 
کارشکن، دروغ پراکن، اقلیت افراطی، تفرقه افکن، بی عقل ، دلال 
تحریم، دروغگو فحاش، هتاک، دشمن انسانیت، منقلی و ساده لوح 
از مواردی است که حسن روحانی برای منتقدان خود به کار برده و 

در این طرح شکایت به آنها اشاره شده است. )فارس(
آمارهایجالبهمتیازوضعیتادارهاقتصادیکشور؛ 
»عبدالناصر همتی« روز شنبه در شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی استان همدان اظهار داشت: به رغم مشکلات ناشی از کرونا، 

امســال 32میلیارد دلار ارز برای واردات تامین شــده که بیش از 
22میلیارد دلار آن از محل صادرات غیرنفتی بوده است. به گفته وی، 
طی 2.5سال گذشته و در اوج فشــار حداکثری، کشور را عمدتا با 
صادرات غیرنفتی اداره کردیم. به گفته رئیس شورای پول و اعتبار 
کشور، طی 10ماه نخست امسال ۷20هزار میلیارد تومان سرمایه در 
گردش در قالب تسهیلات از سوی بانک ها به متقاضیان عرصه تولید 
و صنعت پرداخت شده است. رئیس کل بانک مرکزی گفت: تامین 
ارز از طریق سامانه نیما توسط صادرکنندگان به خوبی در حال انجام 
است و در بهمن ماه سال جاری روزانه به طور میانگین بیش از 80 

میلیون دلار معامله شده است. )ایرنا(
روایتفاضلمیبدیازدیداربــاکروبی؛ فاضل میبدی، عضو 
مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم در گفت وگو با خبرنگار 
سیاسی سایت خبری مدارا در خصوص دیدار با  شیخ مهدی کروبی 
گفت: این جلسه در منزل خود آقای کروبی در جماران برگزار شد. 
ما در این جلسات معمولا ســعی می کنیم خیلی موضوعات جدی 

مطرح نشود. بیشتر به خاطرات و خنده گذشت و چیزهایی مطرح 
شد که برای آقای کروبی نشاط بیشتری ایجاد شود. وی ادامه داد: به 
حمدالله حال ایشان خیلی خوب بود و همچنان به انقلاب و اصل نظام 
وفادار هستند. آقای کروبی از این موضوع نگران بودند که دست هایی 
بیاید و انقلاب را از بین ببرد. بالاخره ایشان به امام خمینی)ره( خیلی 
نزدیک بودند و امام به ایشان اعتماد داشتند. خاطراتی را از امام نقل 
کردند. جلســه خیلی خوبی بود و سه چهار ساعت هم طول کشید. 
ایشان می گفتند هر اتفاقی که می افتد اصل انقلاب از بین نرود. فاضل 
میبدی در پایان گفت: به هر حال سعی دارند گشایشی حاصل شود 
و ایشان بتوانند ارتباطات بیشــتری با بیرون داشته باشند. ایشان 
هم از ارتباط با دوستانشان خوشــحال بودند. رفت و آمد می کنند، 
به منزل برخی دوســتان می روند و با خانواده شهدا دیدار می کنند. 
در کل ایشان خوشــحال بودند اما اینکه در آخر چه می شود، خود 
آقای کروبی هم خبر ندارند، ولی به هر حال ایشــان از این دیدار ها 

راضی بود. )مدارا(

رسیدگیبهپروندههواپیمایاوکراینیدردادسراتمام
شد؛ رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح کشور گفت: رسیدگی 
به پرونده سانحه سقوط هواپیمای اوکراینی در دادسرای نظامی به 
اتمام رسیده است. حجت الاســلام بهرامی در حاشــیه بازدید از 
دادســرای نظامی شهرستان شــاهرود گفت: با اتمام رسیدگی به 
پرونده حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی در دادسرای نظامی، این 
پرونده هم اکنون در مرحله تدوین کیفرخواست است. وی افزود: 
مراحل محاکمه پس از طی فرآیند مقدماتی با حضور متهمان و اولیا 

دم در دادگاه آغاز می شود.  )ایسنا(
امامجمعهاصفهان:دوچرخهســواریهممثلگرانی
است؛حساسیت نسبت به دوچرخه سواری زنان این روزها شدت 
گرفته است. از طرفی گروهی مطرح شدن این بحث را در شرایطی 
که مردم روزبه روز دچار مشــکلات اقتصادی بیشــتری می شوند 
 مناســب نمی دانند. محمدتقی رهبر، امام جمعــه موقت اصفهان

در این  باره اظهار کرد: ائمه جمعه شــهرهای مختلف دغدغه مردم 

دارند و به همین دلیل تمرکزشان را روی مشکلات مردم می گذارند. 
حالا یک زمانی به بدحجابی و یک زمانی به گرانی حساس می شوند 
و این روزها هم نسبت به دوچرخه سواری زنان واکنش هایی نشان 
می دهند؛ یعنی گرانی کالاها نمی تواند باعث بی تفاوتی به مسائل 
دیگر شود. بالاخره دوچرخه ســواری زنان هم مثل گرانی معضل 
اســت. عضو جامعه روحانیت مبارز در ادامه سخنانش گفت: ائمه 
جمعه وقتی به دوچرخه سواری زنان جلوی چشم جوانان معترض 
می شوند، حتماً اشکالی را احســاس می کنند. من در سال گذشته 
همین موضوع را مطرح کردم، اما حساســیت زیادی هم به گرانی، 
رشوه خواری و مشکلات دیگر دارم و هر کاری که برای آرامش مردم 
لازم باشد با طیب خاطر انجام داده و از این به بعد هم انجام خواهم 
داد. او توضیح داد: چند وقت پیش چند تن از دانشجویان آقا برای 
من نوشته بودند، خطاب به خانم های دانشــجو توصیه کنید تا ما 
جوانان که غریزه داریم، مرتکب خطا و گناه نباشــیم. این موضوع 
نشان می دهد همان طور که گرانی دردسرساز است و باید به فکر آن 
بود، لازم است مسائل شــرعی را هم بدون چون و چرا رعایت کرد. 

)اعتماد آنلاین(

 باز هم اصفهان و دوچرخه سواری زنان، آمارهای جالب رئیس کل بانک مرکزی از شرایط اقتصادی کشور و ...

  نقل قول روز  خبر روز  چهره روز

حداد، کاندیداتوری احمدی نژاد را رد کرد
بخشی از سخنان حدادعادل در نشست سیاســی اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان با 
عنوان تحول حکمرانــی در گام دوم انقلاب در خصوص راهبــرد اصلاح طلبان برای نقد 
قالیباف و مجلس را پیش از این برایتان نقل کرده بودیم. حالا بخش دیگری در نقد جامعه 
روحانیت و نفی کاندیداتوری احمدی نژاد را بخوانید که حســابی بخشی از اصولگرایان را 

شاکی کرده است: 
مشکل امروز ما این اســت که جامعه روحانیت مبارز به طور مستقل راه افتاده و می گوید 
من هم می خواهم انتخابات را میزبانی کنم و محور وحدت شــوم. حرف بنده به آن ها این 
است که وقتی تجربه شورای ائتلاف وجود دارد چرا آن را نادیده می گیرید؟ از طرف دیگر 
دوستان پایداری هم داستان خود را دارند. البته ما هنوز خط مذاکره ای با آن ها باز نکرده ایم 
و مذاکرات را برای مراحل بعدتر گذاشته ایم.بنده بار ها به صورت مستقیم با آقای رئیسی 
صحبت کرده ام و او می گوید وظیفه من اداره قوه قضائیه اســت با این وجود او هیچ وقت 
تمایل خود را برای حضور در انتخابات اعلام نکرده و البته بنده نظر بزرگان نظام را هم در این 
رابطه نمی دانم.آمدن احمدی نژاد را در انتخابات اصلا در نظر نگیرید. تکلیف روشن است 
زیاد تحت تاثیر فضای مجازی، موضع گیری ها، بودن و نبودن و حرف زدن ها نباشید چنین 
اتفاقی نخواهد افتاد. دفعه قبل هم نیفتاد و حالا که چهار سال هم گذشته و بدتر هم شده و 
به هر دلیلی که دفعه قبل اتفاقی نیفتاد این دفعه دلایل بیشتری هست بنابراین اصلا فکر 

این مسئله را نکنید.

ظرف 8 سال، آرد فقط 60 تومان گران شده
معاون اول رئیس جمهور دیروز به کردســتان رفت،تعدادی طرح را افتتاح کرد،در 
دو نشست سخنرانی کرد و به روســتایی به نام هانیس رفت. چند نکته از سخنان 

جهانگیری در این سفر: 
 )در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی(: در این ســال ها هیچ ایرانی احساس نکرد که با 
کمبود دارو مواجه است. بیش از یک سال است که با کمک سازمان جهانی بهداشت 
و با کمک یو ان دی پی ۷0میلیون دلار برای واردات تجهیزات پزشــکی تخصیص 
داده ایم اما مانع شــده اند و هنوز هم اجازه واردات آن را به ما نداده اند. آن وقت اسم 

خود را گذاشته اند طرفدار انسان و حقوق بشر.
در ســال 92 چهار میلیون تن گندم از کشــاورزان به قیمت هر کیلو 400 تومان 
می خریدیم و به قیمت کمتــر از ۶00 تومان به نانوایی ها می دادیم.امســال که از 
روزهای آینده فصل خرید گندم شروع می شود به فضل الهی حدود 8 تا 9 میلیون 
تن گندم به قیمت بیش از 4000تومان از کشاورزان خریداری خواهیم کرد و با هزینه 
حمل و نقل و تبدیل گندم به آرد، هر کیلو آرد را به قیمت ۶۶0 تومان به نانوایی ها 

می دهیم. حالا در این شرایط عده ای می گویند رانت ها زیاد شده است. 
)در جمع جوانان و نخبگان(:دولت تلاش می کند تا زمانی که واکسن کرونا به تولید 
داخلی برسد، واکسن مورد نیاز مردم را از هرجای دنیا و با هر روش ممکن تهیه کند 

اما مهم تر از واکسن رعایت دستورالعمل های بهداشتی است.

گزیده ســخنان تند الیاس نــادران درباره ماجرای 
انتصاب مهرداد بذرپاش به ســمت ریاســت دیوان 

محاسبات را در گفت وگو با ایسنا بخوانید:
آیین نامه می گویــد رئیس دیوان محاســبات باید 
20سال سابقه کار داشته باشد. انتخاب رئیس دیوان 
محاسبات یک آیین نامه اجرایی دارد که کمیسیون 
بودجه پیشــنهاد می دهد و کمیســیون آیین نامه 
آن را مصوب می کند. آقای بحرینی در کمیســیون 
تدوین آیین نامه این را تغییر دادنــد به اینکه باید 
20سال سابقه مدیریتی داشته باشد نه فقط سابقه 
کار. ولی ایشان با توجه به سن و سال و دوره هایی که 
مدعی بود کار کرده، نتوانست 20سال سابقه کار را 
به مجلس ارائه کند؛ لذا ســند گواهی کارش در آن 
موسسه پژوهشی را آورد که به نظرم پذیرفتنی نبود. 
بعدا کســی که نامه را امضا کرده بود در کمیسیون 
اصل 90 اقرار کرد که برگه جعلی است و البته گفت 
با حســن نیت این کار را کردیم. اما من خیلی این 
جور حســن نیت ها را نمی فهمم! جور کردن سابقه 
 کار با سند جعلی حداقل برای من پذیرفتنی نیست.
جمعــی از افراد به کمیســیون اصل 90 شــکایت 
کردند...کمیسیون اصل 90 گفت ما تصمیم گرفته ایم 
جواب کتبی بدهیم، مــا گفتیم جواب کتبی بدهید 
ما هم تکلیف خودمــان را می فهمیم. یک ماه و نیم 
گذشت و گفتند جواب را شفاهی می دهیم اما شفاهی 
هم جواب ندادند تا امروز و من دلایل کمیســیون را 
برای پذیرش سه ســال و نیم اول کار آقای بذرپاش 

که آن 20سال را تکمیل می کند، نمی دانم، چون آن 
موسسه که مدعی هستند، فارغ از جعلی بودن سند، 
در آن زمان وجود نداشته و بعدا از شورای گسترش 
وزارت علوم مجوز گرفته اســت. تــا آن موقع اصلا 
همچین موسســه ای نبوده که او در آن مسئولیتی 
داشته باشد. ممکن است ما در یک محیط دانشگاهی 
تابلو بزنیم ولــی تابلو وجاهت قانونی برای کســی 
نمی آورد و باید مراجع ذی صلاح آن را تأیید کنند که 
نکردند.من هم خودم این را جزو نقاط ضعف مجلس 
یازدهم می دانم که به سادگی از این مسئله عبور کرد. 
وقتی من از کمیسیون اصل 90 ناامید شدم که جواب 
متقن و مســتدل به من بدهند از قوه قضائیه پیگیر 
شدم و منتظرم آن ها فرصتی بدهند. مدارک را برای 

آن ها هم فرستادم. نمی دانم آنجا چه اتفاقی بیفتد.
آقای قالیباف در جلســه معارفه گفت گذشــته ها 
گذشــته، بیاییم کار کنیم. من به عنوان کســی که 

قانون گذاری می کند و قانون ملاک رفتارش اســت 
این استدلال را نمی پذیرم. 

برای آقای تاجگردون بلکه اگر ملاک این باشد برای 
خیلی مفاسد اقتصادی و خیلی از افرادی که پایشان 
گیر است از جمله محمدرضا رحیمی، مهدی هاشمی 
و دیگران هم باید ایــن را می گفتیم. در صورتی که 
نمی گوییم. خبطی اتفاق افتاده که باید اصلاح شود. 
در هر صورت من حتی اگر تنها هم بمانم این کار را 
پیگیری می کنم.حتی اگــر تنها بمانم موضوع آقای 

بذرپاش را پیگیری می کنم.
نظام باید تکلیفش را مشــخص کند و مجلس و قوه 
قضائیه هم باید تکلیفشان را روشن کنند. من حتی 
اگر از قوه قضائیــه اقدام موثری نبینــم، مدارک و 
مســتندات مربوط به آقای بذرپاش را برای رهبری 
می فرستم که تعیین تکلیف کنند. این امر با حیثیت 

نظام مرتبط است. بحث فرد مطرح نیست. 

پکن:آمریکابدونقیدوشرطو
دراسرعوقتبهبرجامبازگردد
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ایرانازطریقمکانیسمماشهراپسگرفتهاست،گفت
کهواشنگتنبهمتقاعدکردنسایرکشورهابرایعدم
فروشتسلیحاتبهایرانادامهخواهدداد.بنابرگزارش
وبسایتوزارتامورخارجهآمریکا،ندپرایسدرادامه،
هدفازایناقدامراتقویتموضعواشنگتنبرایتعامل
باشورایامنیتسازمانمللدرخصوصایرانتوصیف
کرد.ویتصریحکرد:پسگرفتندرخواستبازگردانده
شدنتحریمهاکهدولتقبلیآنرامطرحکردهبود،

موضعمادرشورایامنیتراتقویتخواهدکرد.مابهرغم
تصمیمهایجدیددولتبهاستفادهازظرفیتهایخود
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بهایرانادامهمیدهیم.ریچاردمیلز،نمایندهموقت
آمریکادرسازمانمللمتحد،روزپنجشنبه،۳۰بهمندر
نامهایبهشورایامنیتاطلاعدادکهدولتجدیدایالات
متحدهاعلاندولتدونالدترامپ،رئیسجمهوریسابق

مبنیبربازگشتکلیهتحریمهایسازمانمللعلیه
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سی
لما

دیپ
آیت الله خامنه ای در پیامی به پنجاه وپنجمین 
نشست اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان 
در اروپا، نشاندن نشان »نقش آفرینی در مسائل 
اساسی« بر ســینه جوانان برومند کشور را از 

برترین افتخارات انقلاب اسلامی خواندند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی که صبح دیروز 
حجت الاســلام احمد واعظــی نماینده مقام 
معظم رهبری در امور دانشجویان در اروپا آن را 

در نشست مجازی این اتحادیه قرائت کرد، به 
این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
دانشجویان عزیز

هر روز که می گذرد اهمیــت نقش جوانان در 
پیشــرفت کشــور و تضمین آینده  آن بیشتر 
آشکار می شــود. بلیّه  عمومی کرونا هم این را 
یک بار دیگر به اثبات رسانید. همت و انگیزه و 

امید شورانگیز جوانان در این ماجرا نیز مانند 
بسیاری از مسائل کشور، پیشران گشایش های 
علمی و عملی شد. این یکی از برترین افتخارات 
انقلاب اسلامی اســت که توانسته است نشان 
»نقش آفرینی در مســائل اساسی« را بر سینه 

جوانان برومند کشور بنشاند.
از شــما دانشــجویان عزیز انتظار می رود که 
در این فرصــت مغتنمی که در اختیار شــما 

است، خود را هرچه بیشــتر به صلاحیت های 
علمی و دینی و اخلاقی آراســته کنید و آماده  
نقش آفرینی شــوید و اتحادیــه  انجمن های 
اسلامی در این باره دارای وظیفه ای سنگین تر 

و البته افتخارآمیزتر است.
والسلام علیکم و رحمةالله

سیّدعلی خامنه ای
یک اسفند 1399

 انقلاب نشان  »نقش آفرینی در مسائل اساسی«  را 
بر  سینه جوانان برومند کشور نشاند

رئیس جمهور با بیان اینکه منشا بسیاری 
از تحولات بزرگ دنیا در حقیقت به نظری 
برمی گردد که در یــک کتابی مکتوب و 
نقد شده اســت،تصریح کرد:اندیشه ای 
کــه از تراوش ذهــن یک عالــم بزرگ 
تبدیل به یک کتاب شــود، عمر جاودانه 
می یابد.به گزارش ایسنا،حسن روحانی، 
رئیس جمهــور روز شــنبه در آئیــن 
اختتامیــه سی وهشــتمین دوره جایزه 
کتاب سال جمهوری اســلامی ایران و 
بیست وهشــتمین دوره جایــزه جهانی 
کتاب سال، با ابراز خرسندی از اینکه با 
وجود محدودیت های ناشی از همه گیری 
کرونا توانســته در این مراســم حضور 
پیدا کند،گفت:اگر کتــاب نبود ارتباط 
ما با دنیای گذشــته تقریبا قطع می شد.

رئیس جمهــور کتاب را مخــزن بزرگی 
توصیف کرد که اســرار و اخبار گذشته 
را در خود نگه داشته اســت و افزود:اگر 
کتاب نبود سلســله علوم و آگاهی های 
تاریخی ما وجود نداشتند و این خسارت 
بزرگی برای بشریت بود.روحانی با اشاره 
به اینکه امروز نوع جدیــدی از کتاب و 
کتابت به اسم فضای مجازی ایجاد شده 
است،اظهار داشــت: بدون شک یکی از 
اختراعات بــزرگ و تاثیرگذار بشــر در 
عصر حاضر همین فضای مجازی است.

فضای .دنیا ایجاد کرده و پایه و اساســی 
برای پیشــرفت  در دیگر حوزه هاســت.

رئیس جمهور تصریــح کرد:کتاب ها نه 
تنها حامل تحولات علمی هستند،بلکه 
حامل تحولات اجتماعی نیز هستند.به 

عنوان مثال خــود تحولات اجتماعی در 
دوره مشروطه با کتاب آغاز شد و کتاب 
مرحوم نائینی در ایجاد آن حرکت بزرگ 

بسیار موثر و تعیین کننده بود.
روحانی خاطرنشــان کرد: خود نهضت و 
انقلاب اسلامی نیز با اعلامیه های مکتوب 
یک مرجع تقلید آغاز شد و پیش رفت و 
فقه و تحول فقه شیعه نیز مرهون کتابت 
اســت.روحانی با بیان اینکه بسیاری از 
کتاب ها راهنمــای ما بــرای آینده، در 
مقاطع مختلف هستند، اضافه کرد: مگر 
اشعار ســعدی و حافظ و مولانا قدیمی 

می شود.
رئیس جمهور اظهار داشــت:اگر انسان 
می توانست تحولات آینده را پیش بینی 
هــم کند و مثلا ســه ســال پیــش در 
کتاب هایش شــیوع کرونا را پیش بینی 
کرده بود،  این مسئله چقدر می توانست در 
زندگی امروز بشر تاثیرگذار باشد.روحانی 
با تاکید بر لزوم تجلیل از نویســندگان و 
مولفان و محققانی که در تعالی فرهنگ 
و دانش جامعه نقش دارند، تصریح کرد: 
چنین مراســم های تجلیلــی فرهنگ 
ملت ها را بــه هم نزدیــک می کند. باید 
تلاش کنیم این مسیر به هدف اصلی خود 
یعنی افزایش تقاضا برای کتاب و ارتقای 
فرهنگی کتابخوانی برسد.رئیس جمهور 
اظهار امیدواری کرد که در سایه انقلاب 
اسلامی و تحولاتی که امروز پیش آمده، 
شــاهد حرکتی بزرگ باشــیم تا جامعه 
بتواند بیشــتر و بهتر از اندیشــه های نو 

استفاده کند.

تحریم، هزینه های اقتصادی کشور را به شدت بالا می برد. 
شــاید این جمله را شنیده باشــید ولی متوجه میزان 
دشواری فعالیت اقتصادی در شرایط تحریمی نباشید. 
بنابراین بهتر اســت ابتدا یک گزارش بخوانید از سایت 
»اپک تایمز« که سایت انتشار اخبار سانسورنشده چین 
در آمریکا اســت و موضوع آن آخرین تحول در پرونده 

دختر مالک و مدیر مالی شرکت هوآوی است. 

تیریکهبهسنگخورد
گام جدید وکلای منگ وانژو، دختر مالک و مدیر مالی 
شــرکت هوآوی، برای دفاع از او نیز با شکست روبه رو 
شد. وانژو، از اول دسامبر 2018 یعنی زمستان دو سال 
پیش در کانادا بازداشت شــده و متهم به فریب کاری با 
هدف نقض تحریم ایران است. منگ وانژو 49 سال دارد. 
آمریکا او را متهم به کلاهبرداری کرده و می گوید او بانک 
HSBC را در مورد معاملات تجــاری هوآوی در ایران 
گمراه کرده و در نتیجه باعث شده این بانک، تحریم های 
ایالات متحده را نقض کند. یک فایــل پاورپوینت ارائه 
 HSBC شده توسط منگ در سال 2013 به یک بانک دار
در هنگ کنگ به عنوان دلیل اصلی علیه او ذکر شــده 
است. دادستان های فدرال ادعا کردند که منگ در این 
فایل پاورپوینت، در مورد روابط هوآوی با اســکای کام، 
یک شــرکت فعال در ایران که به گفته ایالات متحده 
در واقع زیرمجموعــه Huawei اســت، دروغ گفته 
است. آمریکا با این دلیل، منگ را متهم داشته از کانادا 
درخواست کرده که منگ را به این کشور مسترد کند.  
اما وکلای کانادایی منگ ادعا می کنند که درخواســت 
استرداد ایالات متحده دارای اشــکال است زیرا برخی 

مدارک اصلی که نشــان می دهد منگ به HSBC در 
مورد رابطه هــوآوی با Skycom دروغ نگفته اســت، 
حذف کرده است. این وکلا به این منظور پیشنهاد غول 
مخابراتی چینی Huawei را برای دستیابی به اسناد 
داخلی بانک انگلیسی HSBC را مطرح کرده بودند که 
دادگاه عالی انگلســتان، روز جمعه آن را رد کرده است. 
جالب است که حالا تیم حقوقی منگ باید نزدیک به 112 
هزار دلار هزینه دادرسی را هم بپردازد. سخنگوی هوآوی 
 HSBC گفته این شرکت از این حکم ناامید شده است اما
گفت که از تصمیم دادگاه راضی اســت و درخواســت 

هوآوی برای افشای  اطلاعات بدون شایستگی است.

هزینهغولها
HSBC بزرگ ترین بانک در اتحادیــه اروپا با 2هزار و 
۷15میلیارد دلار دارایی و درآمد 5۶ میلیارد دلار است. 
هوآوی هم بزرگ ترین شــرکت ارتباطی چین است با 
122 میلیارد دلار ثروت. هزینه ای که این شرکت های 
بزرگ برای تحریم ایران پرداخــت می کنند؛ قطعا هم 
این شرکت ها و هم بســیاری از شرکت های دیگری که 
تحولات تجــاری را دنبال می کنند را از ریســک های 
تجاری می ترساند و کشــور را از فواید تجاری تعامل با 
این شرکت ها محروم. از ســوی دیگر تحریم، به شکلی 
عجیب، پرونده هایی را ایجاد می کند که دارای ابعادی 
فراملی است. در همین نمونه خانم وانژو تبعه چین است 
که در فرودگاه کانادا، )در راه سفر تفریحی به مکزیک( 
به درخواست آمریکا برای دور زدن تحریم های ایران و 
فریب یک بانک انگلیسی متهم شده است! پرونده از این 

بین المللی تر؟  

گره پرونده هوآوی باز نمی شودتجلیل رئیس جمهور از فضای مجازی 
چگونه تحریم ایران غول مخابرات چینی و بانک انگلیسی را به جان هم 

انداخته است

  میدان مشق  خبر یک

نادران: گواهی بذرپاش 
جعلی بود



پرونده  روز
 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2880  یکشنبه  3 اسفند  1399

     گزارش خبری     گزارش روز

خيلي ممنون، نخواستيم
فشار افکار عمومی موجب شد هنرمندان مسيرشان را از سازمان نظام پزشكي جدا كنند، 

روابط عمومي اين سازمان عذرخواهي كرد

ماجرایي كه از نامه مدیر روابط عمومي ســازمان نظام پزشكي 
شروع شــده بود، بعد از دو روز هنوز هم حاشــيه هایي به دنبال 
خودش دارد. یكي یكي بازیگران مختلــف در بيانيه و اطلاعيه 
و پست اینســتاگرامي موضع خود را نســبت به اولویت واكسن 
زدن سلبریتي ها روشن و مسيرشــان را از سازمان نظام پزشكي 
جدا كردند. تمام آنها هم مي گویند پشــت مردم ایســتاده اند و 
نمي خواهند در صف واكسن، جلو بزنند. فاطمه معتمدآریا، پدرام 
شریفي، هانيه توسلي و چند نفر دیگر از جمله هنرمنداني بودند 

كه در این موج، پشت سازمان نظام پزشكي را خالي كردند. 

 ماجراي نامه چه بود؟
صاف و پوست كنده ماجراي نامه رئيس سازمان نظام پزشكي این 
است كه این سازمان خواسته براي واكسيناسيون هنرمندان سهم 
جدایي گذاشته شود تا آنها هرچه زودتر واكسينه شوند. یكي از 
پاراگراف هاي این نامه حسين كرمانپور كه در آخر هفته گذشته 
كاربران را خيلي عصباني كرد این بود كه به نظر او هنرمندان در 
گروه پرریسک ترین قرار دارند و به واكسيناسيون آنها باید همپای 
کادر درمان نگاه شود. سهم خواهي این پزشك اورژانس بيمارستان 
ســينا براي خواننده ها و بازیگرها به شــبكه هاي اجتماعي هم 
رسيد. بعد كه همه اعتراض كردند و گفتند چرا باید هنرمندان 
در اولویت تزریق قرار بگيرند، او ناچــارا عذرخواهي كرد. قبل از 
این كار، دوبار دیگر هم ســعي كرده بود حرف خودش را درست 
كند؛ مثلا با خبرگزاري فارس هم یك مصاحبه داشــت و گفت 
منظورش واكسيناسيون همه هنرمندان نبوده و این واكسن را 
براي هنرمندان لاکچری و بی هویت و ساختارشــکن نخواسته 
است. اما بعد از همه این حرف ها دست آخر مجبور شد از موضعش 

كوتاه بياید و عذرخواهي كند.

 تا مردم واكسن نزنند، ما واكسينه نمي شويم
احتمالا مهم ترین كســي كه در عذرخواهي مدیر روابط عمومي 
سازمان نظام پزشــكي موثر بود، فاطمه معتمدآریاست. فاطمه 
معتمدآریا در بيانيه ای کوتاه نوشت: »اینجانب، فاطمه معتمدآریا، 
خبر مربوط به هرگونه فعاليت خود در ارتباط با درخواست اولویت 
واکسيناســيون هنرمندانه ســينما را اکيدا تکذیب می کنم. با 
وجود از دست رفتن بسياری از هنرمندان تکرارناشدنی سينما 
به دليل ابتلا به کرونا، اولویت را شــروع واکسيناسيون گسترده 
و بدون اتلاف وقــت همه مردم ایران می دانم.« بعــد از او پدرام 
شریفی، بازیگر سينما و تلویزیون هم در صفحه اینستاگرام خود 
از سازمان نظام پزشکی خواست كه فكر این كار را هم از سرش 
بيرون كند. او نوشت: »بسيار انسان های دیگر در این سرزمين، 
همانند ما و همکاران مــا )در همه گروه های درگير توليد فيلم و 
سریال( در حال کسب درآمد برای گذران زندگی خود هستند. 
ممنون که متوجه شرایط ســخت ما در هنگام توليد یک فيلم 
هستيد )که بدون ماسک مجبور به ایفای نقش خود هستيم( اما 
خون ما رنگين تر از آن آدمی نيست که مجبور است با مترو به سر 
کار خود برود، مجبور است سوار تاکسی شود و اميدوار باشد که 
کناردستی او کرونا نداشته باشد. من به آن سربازی فکر می کنم 

که در خوابگاه می خوابد و مجبور اســت دو سال در این شرایط 
خدمت کند. من از توجه شما متشــکرم، اما ترجيح می دهم از 
شما درخواست کنم تا شرایط واکسن زدن را برای همه مردم به 
همان اولویتی که در جهان برقرار است انجام دهيد.« فلور نظری، 
بازیگر ســينما و تلویزیون هم كه این كار را اصلا نپسندیده بود، 
در یک پست اینستاگرامی نوشــت: »هنرمندان هم مثل بقيه 
اقشار باید تابع اولویت و شرایط موجود جامعه باشند. ما از همين 
مردم هستيم، برتری نداریم.« هانيه توسلي هم از این پيشنهاد 
شاكي شده و ليلا اوتادي هم گفته اصلا تا وقتي همه 80 ميليون 
نفر واكسن نزنند، واكســن نخواهد زد. اميرمهدی ژوله، بازیگر 
دیگري بود كه كلا واكنش متفاوتي نشــان داد و در اینستاگرام 
خود نوشــت: »چرا مطالبات مردم رو هم می زنيد؟ الان مسئله 
هيچ کس این نيست که کی اول واکســن بزنه. الان مسئله اینه 
که اصلا کو واکسن؟ دعوا سر کدوم واکسنه دقيقا؟ یکی از نظام 
پزشکی به یکی از وزارت بهداشت یه نامه ای نوشته، شما متلکش 
رو به هنرمندها ميندازی؟« حرف هــاي او در واكنش به توئيت 
مشاور رسانه اي وزیر بهداشت بود كه از سلبریتي ها خواسته بود 
تقاضاي واكسيناسيون خارج از نوبت نكنند. ژوله هم با لحني كه 
به نظر عصباني مي رسيد در توئيترش نوشت: »الان دقيقا کدوم 
سلبریتی خواسته تو اولویت تزریق واکسن باشه؟ اسم ببرید. اسم 
ببرید همه بدونيم کدوم انجمن بازیگران ، کدوم  اتحادیه ، کدوم 
ســندیکای هنرمندان به کجا فشــار آورده؟ برای زدن واکسن 
یکی یکی هنرمندها راه ميفتن به اعلام برائت از واکسن، یه چند 

روزی هم اینجوری سرمون گرم ميشه؟«
بين این همه مخالفت یكي از واكنش هاي جنجالي هم از سوي 
ابراهيم داروغه زاده، دبير ادوار پيشين جشنواره فيلم فجر که از 
قضا پزشک عمومی است، داده شــد. او یك جورهایي به صورت 
تلویحي از پيشنهاد سازمان نظام پزشكي خيلي هم بدش نيامد 
و در اینستاگرامش نوشت: »همه ما می توانيم با ماسک و حفظ 
فاصله فيزیکی در محل کار حاضر شویم، اما بازیگران فيلم و سریال 
و تئاتر نه می توانند ماسک روی صورت داشته باشند و نه فاصله 
فيزیکی را رعایت کنند. درحالی که ساعت ها در شبانه روز با هنر 

این عزیزان سرگرم می شویم، اینها جانشان در خطر است.«

 بازيگرهاي واكسينه شده
در این چندوقت تصویري از واكســن  زدن هاي بازیگران معروف 
و غيرمعروف در شــبكه هاي مجازي زیاد دست به دســت شده. 
بله در كشورهاي دیگر هم بازیگران واكسن زده اند، اما از كوپن 
هنرمندي خود براي این كار اســتفاده نكرده انــد. مثلا آنتوني 
هاپكينز، بازیگر فيلم »سكوت بره ها« آخر ماه ميلادي گذشته 
واكسن زد و 83 ســال دارد. یا التون جان، خواننده و آهنگساز 
73 ساله است كه ماه پيش واكســن خود را دریافت كرد. آرنولد 
شوارتزنگر  73 ساله هم یكي دیگر از بازیگراني بوده كه ماه پيش 
در صف تزریق واكسن در آمریكا دوز اول خودش را دریافت كرد. 
در این باشگاه بازیگران واكسن زده تا امروز هنرمندي کوچک تر 
از 55 سال نبوده است و هيچ جا به هنرمندان امتيازي داده نشده 

است.

    حاشیه روز 

رجز خوانی  دردسرساز وزير پرسپوليسی
استقلالی ها به کُری خوانی آذری جهرمی واکنش تندی نشان 

دادند اما او می گويد عذرخواهی نمی کنم 
علی رستگار | کُری خوانی محمدجواد آذری جهرمی برای اســتقلالی دردسرساز شده. بعد از بُرد 
پرسپوليس مقابل گل گهر با پنج گل، وزیر ارتباطات در یک استوری اینستاگرامی نوشت:»گل گهر 
یه گل دیگه خورده بود به رکورد استقلال می رسيد ولی خب رکورد استقلال دست یافتنی نيست«؛ 
اشاره ای به باخت 6 بر صفر استقلال مقابل پرسپوليس در سال 52 که می شد پيش بينی کرد هواداران 
تيم آبی پوش پایتخت را عصبانی می کند.آذری جهرمی پيش از این البته در مقاطع مختلف در توئيتر 
و اینستاگرام طعنه های فوتبالی متعددی به تيم رقيب زده و مشخص بود نسبت به وارد شدن در این 
فضا چندان بی علاقه نيست.در واقع اگر بخواهيم از دریچه سياسی به ماجرا نگاه کنيم شاید بتوان کل 
این اتفاقات را در راستای ایده های کمپين های انتخاباتی هم تفسير کرد. به هرحال اما الان موضوع 
جنجالی شده. تعدادی از بازیکنان و پيشکسوتان باشگاه استقلال پاسخ های تندی به آذری جهرمی 
دادند. واکنش اعضای هيات مدیره این باشــگاه اما هواداران را راضــی نکرده. به خصوص خليل زاده 
رئيس هيات مدیره استقلال که آذری جهرمی در گفت و گوی رادیویی فاش کرد برای انتشار یک پست 
اینستاگرامی به نوعی با او هماهنگ کرده که این موضوع هواداران استقلال تهران را به شدت عصبانی 
کرده.آنها می گویند چرا رئيس هيات مدیره ما برای یک پست اینستاگرامی باید از وزیر اجازه می گرفته؟ 
خليل زاده البته این ادعای آذری جهرمی را تکذیب کرده و گفته با او تماسی نداشته.از طرفی هواداران 
استقلال وزیر ارتباطات را متهم کردند که از تيم رقيب قرمزپوش حمایت مالی هم انجام داده که آذری 
جهرمی در مصاحبه ای با رادیو جوان این موضوع را تکذیب کرد و البته گفت که حاضر به عذرخواهی هم 
نيست.او در این گفت وگو اعلام کرد در دولت مقام بالاتر از وزیر داریم که استقلالی است. به نظر می رسد 
مقصود او از این جمله خود حسن روحانی رئيس جمهور است. آذری جهرمی پيش از این در مهرماه 
امسال در اینستاگرام هم تلویحا همين موضوع را بيان کرده بود. قبلا از گوشه و کنار شنيده می شد که 
هم حسن روحانی رئيس جمهور فعلی و هم محمود احمدی نژاد رئيس جمهور سابق، طرفدار باشگاه 
استقلال هستند اما به دليل ملاحظات سياسی هيچ وقت این موضوعات به طور رسمی اعلام نمی شود. 

    واکنش تند استقلالی ها
  اســماعیل خلیل زاده )رئیــس هیات مدیره اســتقلال(: ایشــان فرامــوش کردند یا 
دوســت دارند فراموش کنند، باشــگاه اســتقلال به عنوان پرافتخارترین تيم ایران در آسيا نامش 
هميشــه در تالار افتخارات کنفدراســيون فوتبال آسيا به نيکی درخشــيده و در حسرت موفقيت 
بی قراری نمی کند. شــاید آقــای وزیر فراموش کرده اســت اما بهتر اســت از مربيــان و بازیکنان 
تيم مــورد علاقه خود ســوال کنند پيــش از ورود بــه فينال ليــگ قهرمانان نام کــدام تيم های 
 ایرانــی در تابلوی افتخارات ثبت شــده بود؟)منبع: ورزش ســه به نقل از اینســتاگرام خليل زاده(

  مهدی پاشــازاده )پیشکسوت اســتقلال و تیم ملی(: شــما مجازی هســتيد، آن هم 
مجازی فيک! اگــر جگــر داری، در اســتادیوم مقابل هــواداران اســتقلال کُری بخــوان! اینکه 
 پشــت دیوار باشــی و فحش بدهی و بــروی، کار مهمی نيســت! )منبــع: خبرگزاری تســنيم(

  مجید نامجو مطلق )سرمربی سابق استقلال(: وزیر جوان یا بهتر بگم وزیر کودک. 
 افســوس بر ملتی کــه وزیرش تو باشــی. )منبــع: فرارو بــه نقل از اینســتاگرام نامجــو مطلق( 
  حسین کاظمی)بازیکن سابق استقلال(: شما اگه اینترنت دارید سایت کنفدراسيون آسيا رو 
نگاه کن ما که اینترنت نداریم خيلی ضعيفه.)منبع: سایت استقلال نيوز به نقل از اینستاگرام حسين 

کاظمی(
  مهدی عبدیان )عضو هیات مدیره استقلال(:کری خوانی یا عقده گشایی؟ متاسفانه ایشان نماد 
یک الگوی زنده از هواداری می شود که تا شعور حرفه ای فاصله بسياری دارد.اميدواریم از ایشان متوجه 

اشتباه خود شده باشند. )منبع: سایت تماشاچی به نقل از اینستاگرام مهدی عبدیان( 
  محمد تقوی )بازیکن سابق باشگاه استقلال(: جای سوال است که چرا باید وزیر محترم یک 
کشور مثل کودکان کم سن و سال کری خوانی کند. لطفا به کار فيلترینگ خود بپردازید. )منبع: سایت 

استقلال آنلاین به نقل از اینستاگرام تقوی(

    پاسخ آذری جهرمی
 بخش هایی از اظهارات محمدجواد آذری جهرمی را که در گفت وگو با برنامه آفساید رادیو جوان مطرح 

شد در ادامه می خوانيد: 
 اگر جوان هستيد که جوان جوانی می کند و کری خوانی هم ربطی به وزیر و غير وزیر ندارد. هرکسی 
می تواند کری بخواند و پاسخش کری است. وزیر که صبح تا شب در قالب لباس وزیری نيست، من در 
حوزه ارتباطات وزیرم و یک شــهروندم در دیگر حوزه ها. این تفکر پيرمردی را بگذارید کنار. الان کدام 
سياستمدار در کشور را پيدا می کنيد که درباره فوتبال نظر ندهد؟ من نظرم را در کمال احترام گفتم، نه 

توهينی کردم و نه حرفی زدم و یک کری خواندم، آیا شما ناراحتيد؟
  الان در صفحات استقلالی کری می خوانند، فحشــش را من می خورم شما ناراحتيد؟ اصل اساس 
ورزش دو قطبی است، 15-16 سال این دو تيم بازی می کنند و مساوی می شود حال آدم بهم می خورد. 
فوتبال را گذاشته اند برای کری خوانی. فوتبال را نگذاشته اند برای اینکه ما دست بياندازیم گردن هم و 
وحدت ایجاد کنيم. جریانات سياسی وارد فوتبال می شــوند و می گویند در دو تيم وحدت ایجاد کنيد 
 و دوست داشته باشيد. این تيم ها همواره رقيب هســتند و جذابيتش این است که باهم کری بخوانند.

  اگر کار دست جوان ها باشد این دو تيم آنقدر ظرفيت و هيجان می توانند داشته باشند که استقلال در 
عرصه مدیریتی هشتش گرو نُه نباشد.

  درباره کمک به پرسپوليس سندشــان کو؟ من به عنوان طرفدار پرسپوليس جزو مردمم یا نه؟ چه 
ایرادی دارد شما در روز برد پرسپوليس کری بخوانيد؟ اشکالی ندارد اگر من در نظر ورزشی از 50درصد 
بقيه مردم جدا باشم چون نظر فوتبالی ام با آنها متفاوت اســت. چرا باید یک حرفی بزنم که همه قبول 

کنند؟ حرف من چه آسيبی می زند؟
  در دولت آدم های بزرگ تر از وزیر، استقلالی هستند و حمایت هم می کنند. اگر می خواهيد واقعيت 
را بگویيد، هزینه و منابع درآمدی پرسپوليس و استقلال را شفاف کنيد و ببينيد کدام یک از دولت کمتر 
گرفته اند و کدام بيشتر. چه آقای ســلطانی فر و چه حوزه ارتباطات اگر کمک کرده اند به طور مساوی 

بوده است.
  در خانه ما دو پسر من پرسپوليسی هستند، یکی استقلالی. در خانه ما پنج برادر پرسپوليسی هستيم 

و یک استقلالی. ما بدتر از این هم کری می خوانيم، مگر اشکالی دارد؟
  بگذارید فضا باز باشد، بد و بيراه بگویند و تخليه انرژی بشود. من نباید این حرف را بزنم که بعضی ها 
شخصيت نامناسب نشــان می دهند؟ نه آقا شخصيت آنها مناسب اســت فقط ناراحتند و یکی را گير 

آورده اند.اگر قرار است به ما بگویند، بگذارید بگویند و انرژی شان خالی شود.
  چی عذرخواهی کنم؟ مگر چه کرده ام؟ خب شش گل خورده اند دیگر مگر من تاریخ را رقم زده ام؟ آنها 
هم کری بخوانند و بگویند ما شش گل نخوردیم پنج و چهار تا خوردیم. مگر نمی گویند ما ستاره گرفته ایم؟ 
آقای خليل زاده گفت که آرزوهای شما خاطرات ماست، مگر ناراحت شدم؟ دیشب هم زنگ زد و گفت من 
مطلبی می خواهم منتشر کنم گفتم هرچه دوست دارید بنویسيد. آقای فنونی زاده مطلبی نوشت و ما با او 
رفيق هستيم. آنقدر می گویيد این را نگویيد و آن را نگویيد اما ورزش فضای جوانانه است. اگر بی ادبی هم 
بگویند برای من منعی ندارد. اگر بی ادبی هم بگویند برای من اشکالی ندارد. من هم یک جوانم مثل شما، 

یک وظيفه وزیری هم دارم، کری هم دوست داشتم بخوانم و خواندم. 

حالا که بحث کرونای انگليسی داغ شده و احتمال 
ابتلای افرادی با سن وسال کمتر مطرح شده است، 
انواع و اقسام هشــتگ ها با بيان های مختلف با یک 
خواسته در شبکه های اجتماعی دیده می شود: لغو 
آزمون. جالب اینکه کسانی که این هشتگ ها را داغ 
می کنند لزوما دنبال لغو یک آزمون نيســتند، بلکه 
درحال حاضر تلاش ها در پنــج جبهه و برای برگزار 
نشــدن یا به تعویق افتادن پنج آزمون مختلف در 
جریان است. از طرفی ســازمان های برگزارکننده 
آزمون می گویند که بعضــی از این پنج آزمون بارها 
عقب افتاده اند و نمی توان آمــوزش عالی را معطل 
رفتن کرونا کــرد، ضمن اینکــه برگزارکننده ها؛ از 
وزارت بهداشت گرفته تا سازمان سنجش به اندازه 
کافی تجربه کســب کرده و فرصت داشــته اند که 
پروتکل ها را رعایت کنند و کسانی که به دنبال لغو 
آزمون هستند بهتر است وقت و انرژی شان را برای 

درس خواندن بگذارند. 

   7 اسفند، آزمون دستياری
لغو آزمون مرگ، دیوان اميد پزشکان، آزمون مقدمه 
پيک چهــارم و... اینها هشــتگ هایی هســتند که 
متقاضيان لغو آزمون دســتياری پزشکی امسال از 
آنها استفاده می کنند، البته اینطور که با جست وجو 
در گروه های تبادل نظر آنها می شود فهميد، مشکل 
اصلی متقاضيان شرکت در آزمون دستياری پزشکی 
امسال بيشتر از اینکه نگرانی از ابتلا به کرونا باشد، 
اعتراض به نحوه برگزاری آزمــون و جزئيات منابع 
امتحانی اعلام شــده از طرف وزارت بهداشت است. 
آنها می گویند با توجه به اینکه آزمون دستياری قبلی 
چندین ماه به تعویق افتاد و در تابستان برگزار شد، 
فاصله بين آزمون قبلی و ایــن آزمون جدید خيلی 
کم اســت و فرصت مطالعه آنقدر که باید و شــاید 
نبوده، از طرفی معترضــان می گویند منابع خيلی 
دیر از ســوی وزارت بهداشت اعلام شــده اند و این 
موضوع هم فرصــت درس خواندن آنها را کم کرده، 
اما وزارت بهداشــت زیر بار هيچ کدام از این مسائل 
نمی رود و می گوید که نه تنها تخلفی رخ نداده، بلکه 

چون آزمون یک رقابت اســت و شرایط همه در آن 
برابر در نظر گرفته شده، مشکلی پيش نخواهد آمد. 
مرضيه نجومی، دبير شورای آموزش پزشکی وزارت 
بهداشت می گوید: »بيش از یک سال است که تغيير 
مختصر در منابع اعلام شده است و داوطلب لازم نبود 
تا شــهریورماه صبر کند تا متوجه شود چه منابعی 
در چهل وهشــتمين دوره آزمون دستياری خواهد 
آمد؛ بنابراین اگر دو یا ســه ماه مانده به امتحان نيز 
منابع اعلام شده باشد، مشکلی در برگزاری آزمون و 
آمادگی داوطلب به وجود نمی آید، زیرا مهم آگاهی 
از محتوای منابع اســت که بر اساس آن داوطلب به 
برنامه ریــزی می پردازد. این آگاهی وجود داشــته 
است، زیرا ما در شــهریورماه 99 طبق روال هرساله 
تنها آمده ایم منابع قبلی را که پيش از این در مورد 

آن توضيح داده بودیم؛ منتشر کرده ایم.«
اعتراض پزشکانی که می خواهند آزمون دستياری 
بدهند آنقدر جدی شــده که حتی به دیوان عدالت 
اداری هــم نامه نوشــته اند، درحالی که مرغ وزارت 
بهداشت هنوز یک پا دارد و می گوید که این نامه ها 
در برنامه ریزی این وزارتخانه تاثيری ندارد و آزمون 

در زمان مقرر برگزار خواهد شد. 

    14 و 15 اسفند، پيش کارورزی پزشکی و 
جامع داروسازی

آزمون های پيش کارورزی پزشکی و جامع داروسازی 
قبلا دوبار لغو شــده و به زمان دیگری موکول شده 
بودند، به همين دليل هم وزارت بهداشت می گوید 
نمی توان برای بار ســوم این آزمون هــا را به تعویق 
انداخت. کســانی که بــه دنبال لغو ایــن آزمون ها 
هســتند، می گویند کــه از ابتلا به کرونا وحشــت 
دارند، اما موضع وزارت بهداشــت این اســت که با 
رعایت پروتکل ها می توان بــه این فعاليت هم مثل 
هر فعاليت ضروری دیگری پرداخت، به همين دليل 
این آزمون ها طبق آخرین اطلاعيه ها طی 14 و 15 
اسفندماه برگزار خواهند شــد، ضمن اینکه مبنای 
برگزاری آزمون ها، شــيوه الکترونيک اســت، مگر 
در دانشــگاهی که امکان برگزاری آزمون به صورت 

الکترونيک نباشد، آزمون به صورت کاغذی برگزار 
خواهد شد.

    15 اسفند، آزمون دکترای وزارت علوم
علاوه بر وزارت بهداشــت، ســازمان ســنجش هم 
چندهفته ای اســت که درگير متقاضيان شرکت در 
کنکور دکترای 1400 اســت که اصرار دارند تاریخ 
برگزاری آزمون عقب بيفتد. شاید تعویق آزمون سال 
گذشته دکترا باعث شده که امســال هم این تقاضا 
مطرح باشد و کسانی که اصرار به عقب افتادن آزمون 
دارند در فضای مجازی هشــتگ بزنند و امضا جمع 
کنند، اما سازمان سنجش هم مثل وزارت بهداشت 
محکم ایستاده تا آزمون در موعد مقرر برگزار شود، اما 
تکليف ریسک ابتلا به کرونا چه می شود و اگر تعویق 
آزمون سال گذشته لازم بود، چرا امسال لازم نيست. 
فاطمه زرین آميزی، سخنگوی سازمان سنجش، در 
جواب این سوالات می گوید که سازمان از تجربيات 
گذشــته درس گرفته و حالا آمادگــی کامل برای 
برگزاری آزمون وجود دارد. او اعتقاد دارد که ســال 
گذشته موضوع بيماری و نحوه مدیریت آن موضوع 
تازه ای بود و نهادها برای به دســت آوردن آمادگی 
زمان بيشــتری نياز داشــتند، به همين دليل هم 
آزمون عقب افتاد، اما امسال این شرایط وجود ندارد 
و زمينه برای رعایت پروتکل ها کاملا آماده است. این 
توضيحات متقاضيان به تعویق افتادن آزمون را قانع 
نمی کند و آنها می گویند فقط تجربه اجرای پروتکل ها 
مهم نيست، بلکه سرد بودن هوا نه تنها باعث می شود 
که هوا در محيط برگزاری آزمون ساکن باشد، بلکه 
با توجه به شــيوع ویروس جدید معلوم نيست که به 

چه پروتکل های جدیدی نياز است. سازمان سنجش 
در جواب این اعتراض ها می گوید که با فاصله گذاری 
درســت و افزایش روزهای برگــزاری آزمون و چند 
تکنيک دیگر تمام جوانب کار را رعایت کرده و آزمون 
در زمان مقرر برگزار خواهد شد، مگر اینکه دولت از 
بالا تصميم دیگری بگيرد و به این سازمان ابلاغ کند.

    22 اسفند، آزمون کانون وکلا
در کنار پزشکان و متقاضيان برگزاری آزمون دکترا، 
حقوق خوانده هایی که می خواهند عضو کانون وکلا 
شوند هم در صف معترضان به برگزاری آزمون قرار 
دارند. آنها هم ترس از کرونــا را بهانه می کنند و در 
شبکه های اجتماعی مشغول امضا جمع کردن برای 
لغو آزمون هستند. جالب اینکه آزمونی که آنها برای 
لغوشدنش تلاش می کنند هم مثل بقيه آزمون های 
محل مناقشــه این روزها؛ قبلا عقب افتاده اســت. 
این آزمون قرار بــود 28 آذرماه برگزار شــود، ولی 
به دليل شــرایط ویژه و قرار داشــتن ایران در اوج 
پيک سوم زمان آن عقب افتاد و قرار شد که دی ماه 
برگزار شود، اما عقب تر رفت و تاریخ 22 اسفند برای 
برگزاری قطعی آن تعيين شــد؛ تاریخی که کانون 
وکلا می گوید یک روز هم از آن عقب نشينی نمی کند. 
مخالفان تعویق یا لغو آزمون ها از متقاضيان این اتفاق 
می پرســند که پيشنهادشــان برای زمان برگزاری 
آزمون بدون اینکه داوطلبان یک سال عقب بيفتند، 
چيست؟ آنها روی اینکه احتمالا کرونا تا مدت زیادی 
همراه ما خواهد بود تاکيد می کنند و می گویند حالا 
که بيماری تا اندازه ای فروکش کرده و پيک چهارم 

شروع نشده، بهترین زمان برگزاری آن است.

متقاضيان لغو آزمون های سراسری در برابر 
برگزارکننده ها جبهه يکپارچه تشکيل داده اند

پنج آزمون، پنج دعوا

فارم از شما؛ خريد از ما
گيمرهای مبتدی وارکرفت روزانه يک ميليون از وارکرفت درآمد دارند

 

نگین باقری  
هفتصبح

»روزانه یک ميليون تومان برای 24 ساعت کار پشت 
ســر هم«؛این شــيفت کاری و درآمد یک گيمر 
است؛آن هم یک گيمر مبتدی.حالا چرا برای بازی 
کردن به آدم پول می دهند؟»برای اینکه سکه های 
بازی را به خارجی ها بفروشيم.« این را مسئول آگهی 
جذب گيمر مبتدی پشت تلفن می گوید. به گفته او 
کســی که می خواهد برای آنها کار کند باید بازی 
وارکرفت را انجام دهد و در آن حرفه ای باشد.اینطور 
هم از بازی کــردن لذت می برید و هم ســکه های 
خيالی تان را نقد خواهيد کرد.برای این کار هم به یک 
سيستم کامپيوتر خانگی با کيس گران نياز دارید. 
»مثلا همين کيس من 20ميليون تومان اســت.با 

کيس سبک تر نمی شود این بازی را اجرا کرد.«
بعد که بازی کردیــد باید خروجــی خودتان را به 
این افراد نشــان دهيد. درآمد آن روزتان بســتگی 
به این دارد که چقدر ســکه جمــع کرده اید. این 
درآمد بين 300 هزار تا یک ميليون تومان متفاوت 
اســت. اگر برای آن یک ميليون تومان دندان تيز 
کرده اید باید بدانيد که به دست آوردن آن اصلا راحت 
نيست.»برای یک ميليون تومان باید 24 ساعته، در 
سه شيفت کار کرد. حالا شما می توانيد خودتان دو 
نفر را استخدام و درآمدتان را بين خودتان تقسيم 
کنيد.« این آگهی گذار درباره کارمندان گيمر خود 
توضيح می دهد: »تا امروز یکی دو نفر را راه انداختيم. 
دو نفر هم اول آمدند، چند روز تلاش کردند اما آخر 
از پس این کار برنيامدند و رفتند.« یکی از گيمرهای 
آنها 15 ساله و دیگری 30 ساله است که با این کار 
درآمد دارند. بــرای این کســب وکار چریکی، آنها 
مانند دلال نفتی بلدند چطور تحریم ها را دور بزنند. 
چطور؟ »ما یک واســطه خارج از کشور داریم که 
صاحب یک صرافی اســت. در این بين واسطه های 
دیگری هم هستند که شما سکه ها را به اکانت آنها 
می فرستيد، واسطه های ما هم سکه ها را با خارجی ها 
معامله می کنند و پولش را به حســابمان در خارج 
از کشــور می ریزند. ما هم اینطور پول را به حساب 
شما واریز می کنيم.« او می گوید تا امروز به جز این 
آگهی های آچهار هيچ تبليغ دیگری نداشته و حتی 
فيلم آموزشی برای این کار هم تهيه نکرده است اما 
با این حال او تنها گيمری نيست که با بازی کردن 

پول درمی آورد.

 وارکرفت چيست؟
تا امروز پنج ســری بازی از بــازی وارکرفت بيرون 
آمده است.اولين سری آن به سال 1994 برمی گردد 
و آخرین ســری این بازی ســال گذشــته به اسم 
سرزمين های سایه منتشر شــد. سال 2016 فيلم 
وارکرفت هم ســاخته شــده و خلاصه چرخ بازار 

محصولات این برند حسابی می چرخد. 

   طلای وارکرفت
امروز هر دلار آمریکا 25هزار تومان معامله می شود.

حالا با پرداخت یک دلار می شود 10152 »توکن« 
وارکرفت گرفت و از آن برای اینکه زمان بازی خود را 
افزایش داد یا آیتم های بازی را خرید و استفاده کرد. 
یعنی تا این طلاهای مجــازی این بازی تقریبا حد 
ارزشمند هستند. به خاطر همين عجيب نيست که 
حتی گيمرها هم از این موضوع به فکر درآمدزایی 

بيفتند. 
با یک جست وجوی ساده، به چند سایت مختلف 
برمی خوریم که به بالاترین قيمت طلا یا به قول 
گيمرها همان گلد ورلد آف وارکرفت شما را به 
خارجی ها می فروشد و با شــما تسویه می کند. 
علاوه بر این، ســایت هایی هم هســتند که به 
ایرانی ها طلای این بازی را می فروشــند. برای 
هر دو ميليون سکه، باید 20 ميليون و 400 هزار 
تومان بپردازید تا یک شبه راه صد ساله را طی 
کنيد. البته این کســب وکار هــم کلاهبرداران 
خودش را دارد.مثلا در یکی از ســایت ها نوشته 
شده:»ما شاهد افزایش روزافزون تعداد اسکمرها 
)کلاهبرداران( در بازی هستيم. بعضی از افراد 
با احداث کانال در دیســکورد یا تلگرام پس از 
جلب اعتماد و فریب افراد اقدام به کلاهبرداری 
از گيمرهای عزیز می کننــد. توصيه ما به همه 
فارمرها این است که حتما گلد خود را در جای 
مطمئن بفروشــند و وجه خود را پس از تحویل 
گلد دریافت کنند. گلد مثل وجه نقد شماست 
و هيچ لزومی ندارد که خریدار وجه شما را چند 
روز نزد خود نگه دارد.« غيــر از این خرید طلا 
ممکن اســت به قيمت حذف اکانت بازیکن هم 
تمام شــود. یعنی اگرچه اســمش بازی کردن 
است، اما پول آن از زیر ســنگ هم به راحتی به 

دست نمی آید.
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امام صادق عليه  السلام   
الَمُؤمِنُ... يَنصُرُ المَظلومَ وَ يَرحَمُ المِسكینَ. نَفسُهُ مِنهُ فى عَناءٍ و َالنّاسُ مِنهُ فى راحَةٍ 

مؤمن... مظلوم را ياری می  كند و به مسكین و درمانده رحم می  نمايد، جانش از او در رنج است و مردم از او در آسايش.
کافی)ط-الاسلامیه( ج2 ، ص231 ، ح4

  سايتنگار

روايتهايیازشهرهآغداشلوتاساشاسبحانی
   راديو بین المللی چین  در گزارشی ضد آمريکايی نوشت: قطع برق میلیون ها نفر 
در تگزاس پس از برف و یخبندان شدید در ایالت تگزاس در آمریکا توجه زیادی را در سراسر 

جهان به خود جلب کرده است.
با این حال، تعدادی از  سیاستمداران آمریکایی به هموطنان شان اهمیت ندادند و برعکس به 
»مسئله حقوق بشر« در شین جیانگ توجه کردند؛ این موضوع بار دیگر نشان داد نگرانی آنها 
درباره حقوق بشر کذب است و حقیقت این است که قصد دارند با سوء استفاده از ابزار حقوق 
بشر چین را سرکوب کنند. طوفان های زمستانی که به  بسیاری از ایالت های آمریکا هجوم 
برده، دست کم ۳۸کشته برجای گذاشته است. در ایالت تگزاس که بیشترین آسیب را دیده، 
میلیون ها نفر از قطع برق و  آب رنج می برند. برخی از کاربران اینترنتی در اظهارنظرهایی 
کنایه آمیز از اینکه از ویروس کرونا جان ســالم به در برده اند ابراز خوشحالی می کنند اما 
می گویند ممکن است به دلیل قطع برق جان خود را از دست بدهند. یکی از کاربران نوشت: 
»من یک سال تمام با شــیوع کرونا مبارزه کردم و زنده ماندم اما حالا در خانه ام در تگزاس 

بدون برق در حال مرگ هستم.«
اما موردی که در این میان باعث خشم بیشتر ساکنان تگزاس شد سفر »تد کروز« سناتور 
جمهوری خواه این ایالت به همراه خانواده اش به مکزیک بود. بسیاری کاربران در آمریکا 
تاکید کردند اکنون که نیاز است تا تمام مقامات برای مقابله با این بلای طبیعی حضور داشته 

باشند کروز به سفر رفته و این یعنی اهمیتی برای وضعیت هموطنان خود قائل نیست.

    به نقل از پايگاه اطلاع رســانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آيت الله خامنه ای،  
رهبر انقلاب به استفتائی درباره لزوم رعايت حجاب در ساخت پويانمايی )انیمیشن( 

پاسخ دادند.
سوال: آیا رعایت حجاب برای شخصیت های فیلم های پویانمایی )نقاشی سه بعدی ساخته 

ذهن هنرمند( لازم است؟
جواب: در فرض سؤال اگرچه حفظ حجاب فی نفسه لازم نیست، اما به لحاظ تبعات ترک 

آن، رعایت حجاب در پویانمایی هم لازم است.

    کیهان نوشت: شبکه وهابی–انگلیسی ایران اینترنشــنال که از لندن برنامه پخش 
می کند، با پخش مستندی وقیحانه علیه سینمای ایران، از اباحه گری در سینما دفاع کرد!

این شبکه که با پول سعودی و به دست جمعی از سیاسیون فراری مدعی اصلاح طلبی اداره 
می شود، با پخش مستندی درباره سینمای ایران تلاش کرد که به مخاطب القا کند سینمای 
جمهوری اســلامی ایران به دلیل حذف تماس نامحرمان بــا یکدیگر و حذف صحنه های 

اباحه گرایانه، دچار سانسور است و جامعه سینمایی ایران سرکوب می شود.
این مستند همچنین برخی از بازیگران سینمای طاغوت را به تلاش برای حضور در سینمای 

پس از انقلاب توصیف می کند و به همین دلیل به آنها اهانت می نماید.
مضحک این است که در این مستند، افرادی مســئله دار به اظهار نظر پرداخته اند و از زبان 

آن ها، سینمای ایران هدف اهانت قرار گرفته است.
یکی از این افراد، شهره آغداشلو بازیگر فیلمفارسی است که برای ویزای اقامت در آمریکا، 

ادعای گرویدن به فرقه بهائیت کرد.
فرد دیگر رضا علامه زاده، نویسنده و کارگردان کمونیست است که سابقه همکاری با ساواک 

را دارد.
فرد دیگر، کسی است که دارای انحراف اخلاقی است و سال گذشته پس از اهانت زشت به 

مردم عزادار شهید قاسم سلیمانی، از کشورگریخت!

    احمدی نژاد در تازه ترين گفت وگويش درباره استفاده از افرادی همچون محمدعلی 
رامین برای معاونت مطبوعاتی ارشاد دولت دهم به مجله نسیم بیداری گفت: واقعا 
معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد توسط رئیس جمهور تعیین می شود؟ اصلا وزير ارشاد 

را رئیس جمهور تعیین می کند؟ شما که بهتر می دانید…
احمدی نژاد ادامه داد: رسما به من گفتند که ما دو جناحیم و داریم کار می کنیم و تو آمده ای 
بساط ما را به هم زده ای و می خواهی ثروت را بین مردم توزیع کنی!!!  طبقه ای خاص درست 
کرده اند که تمام مسئولیت ها بین خودشان جابه جا می شود و من هم کوبیده شدم چون این 

طبقه خاص را به رسمیت نشناختم!
رئیس دولت های نهم و دهم اظهار داشت: برای حل تمام مشکلات اعم از اقتصادی تا فرهنگی 
باید دولت را کوچک کرد. اینکه ثروت ملی دســت دولت اســت و می گوید من جای شما 
خرجش می کنم باعث شده دولت مدام بزرگتر شود و درعین حال بازدهی اش کمتر شود. 
به نظرم ریشه تمام فسادهای مختلف از فسادهای اقتصادی تا صنعتی و فرهنگی در همین 

تمرکز ثروت ملی در دولت است.
احمدی نژاد با ذکر مصداق از ممیزی های وزارت ارشاد تاکید کرد: اگر ثروت ملی بین همه 
مردم تقسیم شده بود و دولت این همه ثروت نداشت، اصلا وزارت ارشادی به این شکل وجود 

داشت که بخواهد برای کتاب چاپ نشده و فیلم دیده نشده دستگاه ممیزی درست کند؟

   حرف های آذری جهرمی در مورد پرســپولیس ، واکنش ســنگین استقلال و 
طرفدارانش را به دنبال داشت. اين متن گزنده در کانال تلگرام طرفداران استقلال 
منتشر شده که جدا از صحت وسقمش نشانه خشم هواداران آبی است:  سوال بزرگی 
که این روزها ذهن بسیاری از اهالی فوتبال را به خود مشغول کرده، پول های کلانی است که 

به حساب پرسپولیس واریز می شود.
 درســت بعد از مصاحبه گل محمدی مبنی بر این که پولدار ها پشــت استقلال هستند و 
پرسپولیس کمبود مالی دارد، حجم قابل توجهی منابع مالی به سمت این تیم واریز شد که 

البته بخش مهمی از آن از سوی های وب، کارگزار استقلال بود.

 پرسپولیسی ها با این کمک ها که به صورت قرض در اختیار این تیم قرار داده شده، توانستند 
نه تنها بدهی بودیمیر را پرداخت کنند، بلکه مهدی ترابی را هم در اختیار گرفته و حالا برای 
خریدن شهریار مغانلو خیز بردارند.  دست پرسپولیس از لحاظ مالی زمانی باز شد که سید 

مجید صدری در نقش رئیس هیات مدیره وارد چرخه مدیریتی این باشگاه شد.
  سید مجید صدری از مدیران ارشد و سابق مخابراتی است که سابقه مدیرعاملی رایتل را هم 

در کارنامه اش داشته و از دوستان صمیمی  و نزدیک آذری جهرمی  است.
  صدری با کمک آذری جهرمی  توانست ابتدا مبالغی را از های وب، کارگزار استقلال به صورت 
قرض دریافت کند و سپس به سراغ دیگر شرکت های زیر مجموعه مخابرات رفته و مبالغ 

دیگری نیز از این شرکت ها به صورت قرض دریافت کرده است.
 در واقع آذری جهرمی تنها در نقش هوادار پرسپولیس برای استقلالی ها کری نمی خواند و 
نقش هواداری اش را برای تیم محبوبش به بهترین شکل انجام می دهد و از امکانات وزارت 

زیر مجموعه اش ابزار لازم را برای نتیجه گیری این تیم ایجاد می کند.

   نشريه فارن پالیسی: وب سايت های شرط بندی متهم به پولشويی اند
 این نشریه آمریکایی به بهانه دستگیری ساشا سبحانی در اسپانیا نوشت: 

 فعالیت ظاهراً پرسود اخیر ساشا سبحانی، یک کازینوی آنلاین و وب سایت شرط بندی بوده 
که در ایران در دسترس است.

 سبحانی یکی از چند ایرانی تأثیرگذار در اینســتاگرام در خارج از ایران است که از طریق 
شرط بندی آنلاین کسب درآمد می کند.

 جوانــان ایرانی پولی را که به ســختی به دســت می آورند بــه امید جایــزه ای بزرگ در 
شــرط بندی های فوتبالی قمار می کنند؛ جای شــگفتی نیســت که این وب سایت های 

شرط بندی به پوششی برای پولشویی متهم شده اند./مپتا

    سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:
 فردی که به همراه خانواده به صورت مخفیانه به قشم مسافرت کرده بود به قرنطینه اجباری 

رفت.
 این فرد و خانواده اش به صورت مخفیانه به قشم ســفر کرده بودند و به دلیل بی مبالاتی و 
تهدید سلامت مردم و کســبه، از طریق نهادهای قضایی و امنیتی مورد پیگرد قانونی قرار 

گرفتند.
 این مسافر تلفن همراه خود را خاموش کرده بود و همکاران ما با همکاری نهادهای قضایی و 
امنیتی، پیگیری های زیادی برای یافتن وی انجام دادند تا اینکه این پیگیری ها نتیجه داد و 

این خانواده که در کوپه قطار بودند، شناسایی و دستگیر شدند./مهر

    جواد موگويی مستندساز در صفحه اينستاگرام خود روايتی از ديدار با سیدحسن 
خمینی نوشته است: 

دیروز رفتیم دیدار حسن آقای خمینی. به بهانه کتاب »خون دل« که پارسال در ایام کرونا 
منتشر شد. کتابیست درباره نامه معروف منشور روحانیت که امام در اواخر عمر خطاب به 
جامعه روحانیون نوشت. امام در این نامه تلخ، خاطراتی از مخالفت های بزرگان حوزه های 
علمیه و حتی مراجع را با خود و انقلاب اسلامی  بیان می کند. تا جایی که به تلخی می گوید 

او را نجس، کمونیست و تارک الصلاه می خواندند! و کوزه آب پسرش را آب می کشیدند.
گرچه بغض و تلخی در گلوی امام در پشت سطر سطر این نامه نمایان است، اما امام برای 
نخستین بار از تعابیری درباره جریاناتی از روحانیت نام می برد که در کلام او بی سابقه است:

متحجرین بی شعور، مارهای خوش خط وخال، مقدسان نافهم، ساده لوحان بیسواد، کاسبانِ 
دین و دربار، مروجان اسلام آمریکایی و...

این نامه تاریخی اما مهجور مانده تا جایی کــه خواندنش نیز در برخی از حوزه های علمیه 
تکفیر برانگیز است! شاید چون فقط امام می توانست با این متحجران بی     شعور گلاویز شود.

القصه!
»خون دل« را در خلال بحران های ۹۸ نوشتم! و به دست حسن آقا رساندم.

پیش از ملاقات، »یکی« گفت اگر به نماز رسید من جماعت نمی خوانم!
گفتم چرا؟!

گفت ندیدی پریروز اصلاح طلبان را همین جا جمع کرده بودند؟
از شدت اقناع سکوت کردم!

حسینیه جماران همان طور دست نخورده مانده است، با همان دیوارهای گِلی.
حسن آقا گفت کتاب را در راه مشــهد در قطار خواندم. از آن تعریف کرد. خوشحال شدم. 

گله کردم که چرا منِ پیراپزشک باید پا توکفشِ روحانیت کنم؟! این وظیفه موسسه بود .
پذیرفت اما گفت موسسه چندین سمینار هم برگزار کرده است.

حرف به مخاطرات تاریخ شــفاهی کشــید. گفت مــن در ایام کرونا 4۰۰-۳۰۰ســاعت 
تاریخ شفاهی هاروارد را گوش دادم!

هاج  و واج ماندیم!
از نحوه راستی آزمایی تاریخ شــفاهی از دریچه علم رِجال در حوزه گفت؛ از جایگاه شخص 

خاطره گو، زمان بیان خاطره و ایضا نظرات تخصصی درباره تاریخ شفاهی  داد.
یکی از درآمد؛ حسن  آقا گفت این آقا همانیست که جلوی بمب گذاری کشمیری در جماران 

در سال۶۰ را گرفت. پیرمردی بود ساده و خوشمزه.
رسید به نماز جماعت. آن »یکی« هم به جماعت خواند! گفت »چون چندبار »آقا« را آقا صدا 

کرد، خیالم از ولایت پذیری اش راحت شد!«
دود از مغزم من باب این معیار های ولایت پذیری بلند شد!

راستی کرونا هم بهانه خوبی شده برای ندادن ناهار.
مثل پروازهای داخلی که آب می دهند ولی ناهار را حذف کردند که کرونا نگیریم!
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 واگویه های انتظار
 كنارم مي گذاري 

و من  / بغضم را بین دو هجاي بلند نام تو 
پنهان مي كنم

 دستور زبان عشق
   روزگاری دل سپردن ها، دلیلِ عشق بود 
اينک امّا، دل بُريدن ها، گواهی ديگرست!

 فاضل نظری روشنک آرامش

آقا بنــده امروز بــرای هزارمین بــار در یکی از 
موقعیت هایی که همیشــه ازش متنفرم، گیر 

کردم.
مشغول خرید مایحتاج بودم که یکی از دوستان 
دوران دبســتانم رو دیدم. به دو دلیل بلافاصله 
خودم رو به ندیدن زدم. دلیل اول اینکه مطلقا 
حوصله ســلام علیــک و تعریف کــردن کل 
زندگیمو نداشــتم و دوم اینکه مطلقا اســمش 
یادم نمیومد. فقط چهره ش یــادم بود و اینکه 

خیلی حرف می زد.
 بنابراین، زیرچشــمی حواســم بهش بود و هر 
طرف که می رفت، من خلاف جهت می رفتم و تا 
جایی هم که می شد، این پا اون پا می کردم، بلکه 
خریدش تموم شه و بره. همین جور، یه چشمم 
به قفسه ها بود و یه چشمم به طرف و ماسکم رو 

هم تا ابروهام بالا کشیده بودم... 
آقا یه لحظه اومدم تاریخ انقضای بطری شــیر 
رو نگاه کنم که حواســم پرت شــد و نمی دونم 
چه جوری با وجود اســتتاری که کــرده بودم، 

شناخت: »ببین کی اینجاااست...«
لامروت با اســم و فامیل هم منو یادش بود. من 
که غیر از چهره ش، هیچــی تو ذهنم نبود، ولی 
»چیزجان« همه چیز رو بــه خوبی یادش بود؛ 
اینکه چندسال با هم بودیم و اون کدوم نیمکت 
بوده و من کجا بودم و هزاران اطلاعاتِ بیهوده و 

به دردنخورِ دیگه که من نمیفهمم چرا تو مغزش 
نگه داشته...

با هیجان، یادِ دوران، زنــده می کرد و بعد از هر 
جمله هم با من چِک می کرد: »یادته که؟«

من هم کله م رو مثل ســوزنِ چرخ خیاطی، بالا 
پایین می فرســتادم و می گفتم: »آره بابا... مگه 
میشه یادم بره« و هِرهِر به خاطرات بی نمک اون 

دوران به زور می خندیدم.
قدم به قدم باهام میومد کــه خدای نکرده، یهو 
فرار نکنم. بعد از مرور ســریعی بــر خاطرات 

دبستان، رسید به استعلامِ اسامی :
-  »فلانی رو یادته؟« / یادم نمیومد: »آره بابا...« 
/ »فلانی رو چی؟ یادتــه؟« / اصلا یادم نمیومد: 
»آره بابا. مگه میشه یادم بره...« / »فلانی چی؟« 
/ اصلا این اســم تا حالا به گوشــم نخورده بود: 

»آره...آره...حالش چطوره؟ «
یه 2۰ تایی اسم گفت و برای محضِ نمونه، یک 
نفرش رو هم یادم نمیومد. اصلا شک کردم که 
من هم به همون مدرســه می رفتم یا نه... ولی 
از اونجایی که اگر می گفتم: »نه نمیشناســم«، 
ماجرای زندگی طرف و آدرس نیمکتشو و نمرات 
ریاضــی و علومش رو می خواســت برام ردیف 
کنه، هرچی گفت رو با یــه »اَ اَ اَ... یادش بخیر« 

رد می کردم.
نوبتِ صندوق رسید و صندوقدار شروع کرد به 

بارکد زدن اجناسم که »چیزجان« یهو همچین 
شــروع کرد با صدایِ بلند حرف زدن که از جام 

پریدم :
-  »سلاااام خدمت عشــق ها و تودِلی ها... ظهرِ 

همه بروبچِ  دبستانِ »...« بخیر...«
برگشتم و دیدم وسطِ صف، موبایلشو درآورده و 

داره لایو اینستاگرام پخش می کنه:
-  »بروبچ ببینین امروز کیو گیر آوردم... یعنی 
باورتون نمیشــه... یکی از باصفاها...بامرام ها...

باعشــق ها...یکی از تودلی ها...به بــه... به بــه... 
داداشی، یه دست تکون بده برای بچه ها ...تکون 
بده... خجالت نکش... همه همونان که اسماشونو 

گفتم بهت... همه رو میشناسی...«
دفعه آخری که این حجم از بدبختی رو احساس 
کرده بــودم، دقیق یادم نمیومــد. رب گوجه و 
مایع ظرفشویی و قند و شکر رو ول کرده بودم 
و وسط صف، برای عشــق ها و تودِلی ها دست 
تکون می دادم که به لطف خــدا، هیچکدوم رو 

هم نمیشناختم.
»چیزجــان« شــماره موبایلمو گرفــت و منو 
انداخــت تو گــروهِ »دبســتانِ ...« و یک گروه 
مزخرفِ دیگه به گروه هایِ مزخرفِ گوشــی ام 
که روم نمیشــه بیام بیرون ازش، اضافه شد... 
تنها خوبی این گروه این بود که اسمِ »چیزجان« 

یادم اومد...
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روزنامه اطلاعات ســوم اســفند 1۳55 هنوز به 
ماجرای ترور حجت الاسلام شمس آبادی و محاکمه 
گروه مهدی هاشمی چسبیده و حاضر نیست این 
سوژه را به این سادگی رها کند . برای چهارمین روز 
صفحه اول روزنامه درباره این گروه و محاکمه شان 
است. و این بار با عکســی از مهدی هاشمی که در 
دادگاه در حال پاســخگویی است. مهدی هاشمی 
بعد از انقلاب در بیت آیــت الله منتظری و همین 
طور سپاه پاســداران مســئولیت هایی را برعهده 
گرفت و دست آخر در ســال 1۳۶۶ اعدام شد. در 
صفحات داخلی هم حداقل در 4 صفحه مجزا این 
پرونده و این دادگاه پوشش داده شده است .  نکته 
جالب از این ماجرا این است که مطلبی در صفحه 
2۶ درباره این دادگاه و تروریســت ها منتشر شده 
و ادامــه اش به صفحه ۳ و تازه تیتــر اصلی صفحه 
منتقل شده و ادامه این مطلب دوباره رفته به صفحه 
25 ! تیتر مهم دیگر صفحه اول خبری است درباره 
به رسمیت شناختن اسرائیل از سوی فلسطینی ها 
با عکس هایی از عرفات و سادات . سال های منتهی 

به کمپ دیوید و...   
در صفحه 4 در خبرهای حوادث خودکشــی یک 
جوان  از روی پل بهمنشــیر در حالیکــه قبل از 
خودکشــی با صدای بلنــد به مردم گفتــه که به 
خاطر مادرزنش ایــن کار را می کند  و همین طور 
اسیدپاشــی به صورت یــک دختــر در تبریز از 

مهم ترین سرفصل های حوادث محسوب می شده 
است . 

در صفحه 5 آگهی اجرا ی تئاتر مرغ دریایی چخوف 
منتشر شده . به کارگردانی حمید سمندریان و بازی 
محمدعلی کشاورز،  جمیله شــیخی، هما روستا، 

 منوچهر فرید و...در سالن 25 شهریور. 
در صفحه ۶ ستونی منتشر می شود با نام چهل سال 
پیش در همین موقع! یعنی اگر مطالب آن ستون را 
براي شما نقل کنیم شما در حال خواندن حوادث 
۸4 ســال پیش خواهید بود. در سال 1۳15! خبر 
اصلی این ستون ریختن سقف حمام فیروزه است 

که دو تا کشته هم داده.
در صفحه هشــت گزارش مفصلی از خیزش غول 
اقتصادی ژاپن منتشر شده که خب از آن غول حالا 

چیز زیادی باقی نمانده. 
در بخش آگهی های اتومبیل، پیکان کار، مدل  سال 
1۳47 به قیمت 17 هزار تومان و پیکان دولوکس 
1۸هزار کارکرده ســال 1۳55 به قیمت 47 هزار 
تومان برای فروش گذاشته شده است. یعنی حدود 
25 برابر حقوق متوسط . به پول الان چیزی بالای 
صد میلیون تومان. در همین صفحه قیمت جگوار 
مدل 1۹7۳ ،  هفتادو پنج هزار تومان قید شده است 

و جگوار دیملر نقره ای هم 1۰۰ هزار تومان. 
در صفحه سینمایی کلی اکران جدید برای سینماها 
به چشم می خورد که بازهم فیلم درست و حسابی 

بینشان نیست. ســینه چاک از ایرج قادری و ناصر 
ملــک مطیعی و گلــی زنگنه ، اوندیــن یک فیلم 
اروپایی درجه 2 ،  بیوه پر اشتیاق بابازی ادویژ فنک ، 
خشم و التهاب با بازی جرج همیلتون ،  عشق خانم 
دکتر با حضور بمب جاذبه یعنــی ادی ویلیامز )از 
متن تبلیغ فیلم ( و گانگستر قمارباز با حضور کارول 
لینلی و جک پالانس فهرست فیلم های تازه اکران 
هستند. و البته اکران دوباره فیلم بیگانه بیا محصول 
1۳47  ساخته مسعود کیمیایی ! آن هم به عنوان 
برنامه ویژه ۹ ســینما ی تهران ! هنوز هم اگر فیلم 
متفاوت بخواهید باید بروید می خواهم زنده بمانم را 
در سینما بولوار ببینید ! دست سینماها واقعا خالی 

بوده آن سال ها. 
در صفحه ورزش پیش بازی رویارویی دوســتانه 
فرانســه و  آلمان غربی مطلب اصلی است و این که 
هلموت شــون مربی آلمان ها به خاطر مصدومیت 
بکن بائر او را در ترکیب  خط دفاعی ندارد و در خط 
حمله از یک بازیکن بســیار جوان و انرژیک سود 
می جوید که خب منظــورش همان کارل هاینس 

رومنیگه معروف است. 
تورنمنت فوتبال مخصــوص جوانان هم از روز بعد 
شروع می شود. با حضور تیم ملی جوانان و جوانان 
خوزستان از ایران و تیم های ملی جوانان رومانی ، 
شوروی ،  مجارستان ،  ایرلند ،  لهستان و تونس در دو 

گروه 4 تیمی . 

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر اين صورت 
ممنوع و قابل پیگیری قانونی است

آرشخوشخو        روزنامهخوانی-4

ژاپنوپیکانومادرزن
گشت و گذاری در خبر ها و گزارش های برگزيده  همین روز در 44 سال پیش

ممنوع الخروجی فقط
 برای ورزشکاران زن نیست!

مشکلی که برای سرمربی تیم ملی اسکی زنان اتفاق افتاد، پیش از این دست کم برای دو تن 
از ورزشکاران مرد هم به علت بدهی مهریه رخ داده و ممنوع الخروج شدند

در این چند روز اخیر که بحــث ممنوع الخروجی 
سرمربی تیم ملی اســکی آلپاین زنان ایران مطرح 
بود، عده ای از کاربران اشاره کردند كه برای مردان 
ورزشــکار هم پیش از این مشــکل مشابهی پیش 
آمده بود، امــا هیچکس از ناعادلانــه بودن بعضی 
قوانین علیه مردان صحبت نکــرد. اصل بحث در 
مورد این بود که ســمیرا زرگری، ســرمربی تیم 
ملی اسکی زنان، به دلیل اینکه همسرش رضایت 
نداده، موفق به خروج از کشور و همراهی تیم ملی 
در مســابقات قهرمانی جهان نشــده. این موضوع 
با اعتراض گســترده ای در شــبکه های اجتماعی 
همراه شد که خواســتار تغییر قوانین دست وپاگیر 
شــدند. از ســوی مقابل اما عده ای گفتند چرا در 
مورد ممنوع الخروج شــدن مردان به دلیل بدهی 
مهریه کسی اعتراض نمی کند و خواستار رفع این 
تبعیض نمی شود؟ در مورد این مشکل دو مصداق 
هم ذکر کرده اند که ماجرای آنها مربوط به همین 
چندســال اخیر است. تابستان ســال 1۳۹5 و در 
آستانه شروع مســابقات پارالمپیک ریو اعلام شد 
که علی صــادق زاده، ملی پوش تیــم وزنه برداری 
جانبازان و معلولان ممنوع الخروج اســت. علت؟ 
بدهی 514 ســکه مهریه به همسرش. صادق زاده 
ورزشکار شناخته شده ای بود و در دو المپیک قبلی 
مدال برنز گرفت. بعد از اعلام این خبر، مســئولان 

کمیته ملی المپیک اعلام کردنــد در حال تلاش 
برای حل مشکل ممنوع الخروجی او هستند و حتی 
گفته شد یک فرد خیر هم پیدا شده که قصد دارد 
بدهی مهریه او را پرداخت کند که نمی دانیم تا چه 
حد صحت داشــت. در نهایت اما به هر شکلی بود، 
صادق زاده به مســابقات پارالمپیک ریو رفت و به 
مدال برنز در دســته 1۰7 کیلوگرم هم رسید. این 
ورزشــکار 42 ساله دو ســال بعد از المپیک ریو از 

دنیای ورزش قهرمانــی خداحافظی کرد، اما اخیرا 
اعلام کرده دوباره قصد دارد بــه میادین برگردد و 

دوباره در مسابقات وزنه برداری معلولان وزنه بزند.
ورزشــکار مرد دیگری که در این ســال ها مشکل 
مشــابهی پیدا کرد، حســین روحانی، ســرمربی 
پیشــین تیم ملی کاراته است. در آبان ماه سال ۹5 
اعلام شــد که حســین روحانی به دلیل مشکلات 
خانوادگی و بدهی مهریه موفق بــه همراهی تیم 
ملی در مسابقات جهانی نشده. با اینکه از چند ماه 
پیش از آن مسئولان ذی ربط از مشکل او آگاه بودند 
و قول دادند مشکل او را حل کنند که اقدامی انجام 
نشد و حسین روحانی پای پرواز از فرودگاه به خانه 
بازگشت. او در مصاحبه ای گفته بود که عمده بدهی 
خود را پرداخت کــرده و در زمان ممنوع الخروجی 
فقط ۳۰میلیون تومان بدهی داشته. به هرحال این 
ماجرا مدتی بعد به فراموشی سپرده شد و حسین 
روحانی هم پارســال از ایران رفت و الان سرمربی 
تیم ملی کاراته روســیه اســت. چندی پیش اسم 
حسین روحانی به عنوان یکی از اولین ایرانی هایی 
که واکسن کرونا تزریق کرد به صدر اخبار آمده بود 
و عکسی از لحظه تزریق واکسن اسپوتنیک روسیه 
به او منتشر شده بود. حسین روحانی متولد 1۳۶2 
است و در دوران فعالیت ورزشی مدال طلای جهان 
و بازی های آسیا و غرب آسیا و ... را کسب کرده بود. 

ت!
 اس

س
ولی

سپ
 پر

دار
رف

ت ط
شد

ه 
د  ب

نژا
فر 

جع
ب 

ها
 ش

ی :
ور

ضر
ح 

ضی
تو



 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری
یکشنبه | 3  اسفند 1399 صفحات 05 تا 08
05

شبیه اسمارتیزی اســت که چهار چرخ زیر آن تعبیه 
کرده اند! این دقیق ترین توصیفی است که از اسمارت 
فورفور می توان داشت. این خودرو که در مدل 2017 
و به تعداد تنها 50 دستگاه وارد ایران شد، می توانست 
رقیب شایســته ای برای دی اس 3، ب.ام.و سری 1 و 
فولکس واگن گلف GTI باشد. نکته جالب آنکه فورفور 
با تیونینگ مِک دیزاین به ایران آمد که باعث شــده 
از نظر طراحی ظاهــری و داخلی خودرویی جذاب و 
چشم نواز باشد. این روزها اسمارت فورفور مدل 2017 
با قیمت یک میلیارد و 600 میلیون تومان در بازار به 
فروش می رسد  اما در عمل با خودرویی روبه رو هستیم 
که از نظر ارزش خرید با سیتروئن C3 و حتی برلیانس 

کراس برابری می کند.
از نظر طراحی با خودرویی آلمانی روبه رو هستیم که 
در عین جمع و جور بودن غــرور ژرمنی و اخم غلیظ 
خود را حفظ کرده اســت. در عین حال، شــباهت 
بســیاری با ســیتروئن C3 در نمای عقب دارد؛ به 
صورتی که شــاید در نگاه اول تفــاوت چندانی بین 
آنها حس نکنید. این شــباهت خیلی عجیب نیست 

چون اسمارت فورفور با همکاری کمپانی رنو ساخته 
شده اســت. یکی دیگر از نکات جالب و جذاب بدنه 
اســمارت با دقت به فاصله عجیــب میان چرخ های 
جلو و عقب در زاویه کناری به چشــم می آید. جایی 
که طراحان اسمارت با هدف استفاده بهینه از فضای 
داخلی، محورهای جلو و عقــب را تا حد امکان از هم 
دور کرده اند، به شکلی که گاه به نظر می رسد چیزی 
نمانده چرخ های عقبی از انتهای خودرو بیرون بزنند! 
از این نظر نیز طراحــان فورفور نگاهی به فیات 500 

داشته اند.
کابین فورفور با تریم رنگی و طراحی جالب کنســول 
شباهت زیادی به خودروهای اسباب بازی دارد. البته 
خبری از طراحی اسپورت گلف GTI یا متریال چرم 
طبیعی دی اس 3 در آن نیست و گویی با ام وی ام 315 
یا پژو 206 با همان تریم پلاستیکی خسته کننده اش 
روبه رو شــده اید که تنها رنگی به آن زده اند. از جمله 
امکانات این هاچ بــک کوچک می تــوان به مواردی 
نظیر سنسور هشدار فشــار باد تایرها، برف پاک کن 
هوشمند، چراغ های اتوماتیک و تطبیق پذیر جلو، چراغ 

خوش آمدگویی، فرمان برقی قابل تنظیم، کروز کنترل 
و محدودکننده ســرعت، ســامانه استارت/استاپ، 
نمایشگر 7 اینچی لمسی، گرمکن صندلی های جلو، 
ایربگ راننده و سرنشین کناری به همراه ایربگ های 
جانبی جلو و زانویی راننــده، رادارهای جانبی، تهویه 
مطبوع اتوماتیک، ســقف شیشه ای، کنترل کشش و 
پایداری الکترونیکی، ترمز کمکی، کنترل ایستایی در 

سربالایی و سنسورهای پارک اشاره کرد.
پیشرانه  سه ســیلندر یك لیتری توربوی این خودرو 
با 109 اســب بخار نیرو و 170 نیوتن متر گشــتاور 
تنها به درد مصارف روزمره شــهری می خورد. البته 
این قوی ترین نســخه  فورفور اســت و در مدل های 
پایه با پیشرانه های بنزینی تنفس طبیعی 900 سی 
ســی و یك لیتری مواجهیم که تنها 61 و 71 اسب 
بخار تولید می کنند. در هر صورت خبری از ســواری 
هیجان انگیز رقبای این خودرو همچون ب.ام.و سری 
1 یا فولکس واگن گلف GTI نیست و تنها پوئن مثبت 
آن را می توان نرمی نسبی و سیستم تعلیق دانست که 

آن هم دستاورد رنو بوده و نه خود اسمارت.

گاراژ

سبزترین سوپراسپورت!
سرانجام انتظارها به سر رسید  و مک لارن از سوپراسپورت هیبرید آرتورا رونمایی کرد؛ 

اولین خودرویی که براساس پلتفرم جدید و شگفت انگیز مک لارن ساخته شده است

نوامبر 2020 بود که تصاویری جاسوسی از تازه ترین 
سوپراسپورت مک لارن به بیرون درز کرد. مک لارن در 
آن زمان اعلام کرد   در نیمه اول ســال جدید میلادی 
از این نورســیده رونمایی خواهد کرد و حال به قولش 
عمل کرده است؛ این شــما و این آرتورا... خودرویی 
که قرار است نماد همزیستی مسالمت آمیز طبیعت و 

خودروهای سوپراسپورت باشد.
مصرف ســوخت چیزی اســت که آرتــورا را از بقیه   
خودروهای کلاس خــود متمایز می کنــد. وقتی که 
خودرویی مانند لامبورگینی آونتــادور که این روزها 
پرفروش ترین خودروی سوپراسپورت جهان است، بین 
20 تا 25 لیتر در هر 100 کیلومتر بســوزاند، طبیعی 
است که علاقه مندان به محیط زیست علیه آنها شورش 
کنند  اما صبر کنید! مک لارن هیولایی 671 اسبی را 
تدارک دیده است که مانند یک فولکس واگن  ID.4 یا 

رنو زویی می توانید آن را شارژ کنید.
مک لارن آرتورا به جای اســتفاده از پیشــرانه هشت 
سیلندر، به یک نمونه شش ســیلندر V شکل تویین 
توربو با حجم 3 لیتر مجهز شــده است. توانایی تولید 

577 اســب بخار قدرت و 584 نیوتن متر گشــتاور 
را مکمل این پیشــرانه شش ســیلندر بنزینی، موتور 
الکتریکی از نوع شــارژ محوری است که در نوبه خود 
اولین موتور الکتریکی با این ویژگی است که به صورت 
انبوه در یک خودرو مورد اســتفاده قرار می گیرد. این 
موتور الکتریکی به طور مستقیم به جعبه دنده آرتورا 
متصل شده است . تقریبا 100 اسب بخار قدرت و 225 

نیوتن متر گشتاور تولید می کند و با 15 کیلوگرم وزن 
و استفاده از بسته باتری 7.5 کیلووات ساعتی می تواند 
به تنهایی مک لارن آرتورا را به بیشــینه سرعت 130 
کیلومتر در ساعت برساند. به گفته مک لارن مشتریان 
می توانند با استفاده از شارژر اســتاندارد خانگی طی 
مدت زمان دو ســاعت و 30 دقیقه شــارژ باتری های 
آرتورا را از صفر به 80 درصد برســانند. با این حساب، 
مجموع توان خروجــی موتور الکتریکی و پیشــرانه 
بنزینی به 671 اسب بخار و بیشــینه گشتاور آنها نیز 
به 804 نیوتن متر خواهد رسید. لازم به ذکر است که 
شتاب صفر تا 100 کیلومتر در ساعت مک لارن آرتورا 
با این قوای محرکه هیبریدی سه ثانیه اعلام شده است. 
این بسته باتری توانایی تولید انرژی لازم برای پیمایش 
مسافت 30 کیلومتری را در حالت تمام برقی داراست. 
علاوه بر قوای محــرک، جعبه دنده خودکار هشــت 
ســرعته و دبل کلاچ آرتورا نیز برای اولین  بار توسط 
مک لارن عرضه می شــود.همچنین  معماری جدید 
شرکت سازنده در ساخت شاسی سبک وزن کربن با نام 
MCLA در آرتورا وجود دارد. این پلتفرم، مخصوص 
خودروهای هیبریدی مک لارن طراحی شده و ترکیبی 
از کربن و آلومینیوم با کاهش وزن و بهبود اســتقامت 

فراهم می کند.
وزن خالص آرتورا، 1395 کیلوگرم است؛ درحالی که 
پیشرانه هیبرید و باتری ها، مجموعا 130 کیلوگرم وزن 
دارند. پیشرانه بنزینی وی 6 به تنهایی، 160 کیلوگرم 
خواهد داشت که 50 کیلوگرم از نمونه مشابه بنزینی با 

هشت سیلندر، سبک تر است.
آرتــورا بــا قیمــت پایــه 225 هــزار دلاری جزو 
سوپراســپورت های ارزان قیمت به حســاب می آید. 
قیمت، عاملی بود که مک لارن P1 یک میلیون دلاری 
را که در سال 2012 معرفی شد، به شکست سوق داد 
اما آرتورا می تواند با قیمت ارزان تر و شایستگی هایش 
جایگاه خود را به عنوان سوپراســپورتی سبز به دست 

آورد.

دوج کمیاب در کوچه پس کوچه های تهران

در بین آمریکایی های کلاسیک حاضر در ایران، دوج چلنجر بسیار کمیاب است. در 
تصویر نمونه ای از مدل 1974 آن را مشاهده می کنید که مربوط به نسل اول چلنجر 
است. اولین نسل از این عضلانی شهیر آمریکایی در سال 1970 به بازار عرضه شد 
و تا ســال 1974 نیز   روی خط تولید قرار داشت. چلنجر در طول مدت زمان تولید 
چهارساله خود، با بازه بسیار وسیع و کاملی از پیشرانه های کرایسلر شامل 198 و 225 
اینچ مکعبی شش سیلندر و بلوک های هشت سیلندر 318، 340، 360، 383، 426 
و 440 اینچ مکعبی به بازار عرضه شد. قلب تپنده این نمونه، یک بلوک هشت سیلندر 
400 اینچ مکعبی موپار )6/6لیتر( مجهز به میل ســوپاپ 383 استروکر و سیستم 
تقویت جرقه زنی است. توان خروجی این موتور بر اساس ارقام رسمی، 260 اسب بخار 
در 4800 دور بر دقیقه و حداکثر گشتاور تولیدی آن نیز 556 نیوتن متر در 3200 
دور بر دقیقه است. گیربکس سه سرعته اتوماتیک تورکفلایت 727 نیروی تولیدی را 

از طریق دیفرانسیل کلاچ دار به چرخ های عقب منتقل می کند. 

رونمایی از نسل جدید قشقایی

نیسان به سرعت در حال نوسازی محصولات خود است و حالا پس از پت فایندر 
و روگ، نوبت به قشقایی رسیده تا نونوار شــود. این ماشین که پرفروش ترین 
کراس اوور اروپا محسوب می شود، در نسل سوم خود با پیشرانه های هیبریدی 
و  طراحی جدید  برای نیســان قصد دارد موفقیت پیشینیان خود را ادامه دهد. 
جدیدترین کراس اوور نیسان در بیرون با جلوپنجره V شکل بزرگ تر و چراغ های 
جلوی باریک تر LED ماتریکس با دی لایت های بومرنگی، ظاهری عضلانی تر 
و تیزتر پیدا کرده اســت.  برای اولین بار در تاریخ این مدل، نیسان رینگ های 
20 اینچی آلیاژی را به صورت سفارشی برای آن ارائه کرده است. قشقایی جدید 
اولین محصول نیسان در اروپا محسوب می شود که از پلتفرم CMF-C اتحاد 
رنو-نیسان استفاده می کند. این خودرو صرفاً با پیشرانه های هیبریدی در این 
بازار عرضه خواهد شد. پیشرانه بنزینی هیبریدی خفیف از نوع 1.3 لیتری چهار 
سیلندر توربو است که در دو ســطح قدرت 138 اسب بخار و 156 اسب بخار با 
گیربکس های شش سرعته دستی یا CVT ارائه می شود. برای این موتور سامانه 
چهارچرخ محرک هم ارائه می شود اما فقط برای نســخه 156 اسب بخاری و 

گیربکس CVT قابل سفارش خواهد بود.

قیمت درب کارخانه   ایران خودرو اعلام شد
دعوتنامه تسویه حساب محصولات ایران خودرو ویژه مشــتریانی که پیش از این 
نسبت به ثبت نام محصولات این خودروساز با موعد تحویل اسفند ماه 99 اقدام کرده 
بودند صدور شد. با صدرو این دعوتنامه ها، قیمت کارخانه ای بیش از 10 محصول 
گروه صنعتی ایران خودرو  ویژه اســفند ماه 99 مشخص شــد. قیمت کارخانه ای 

محصولات ایران خودرو ویژه اسفند ماه 99 به شرح زیر است:
ایکو دنا با کروز کنترل: 149.969.000 تومان؛ پژو 206 صندوقدار: 130.872.000 
 114.962.000 :EF7 116.735.000 تومان؛ ایکو سمند :LX تومان؛ ایکو سمند
تومان؛ پژو 207آی دستی)فرمان برقی(: 159.848.000 تومان؛ پژو 206 تیپ 2: 
110.111.000 تومان؛   پژو پارس LX: 126.349.000 تومان؛ پژو پارس ســال : 
121،547،000 تومان؛ پژو پارس دوگانه ســوز: 126،209،000 تومان، پژو 405 

SLX :108.061.000 تومان؛ ایکو دنا پلاس:166.122.000 تومان

مناطق آزادی ها مهر تایید گرفتند

زارع )سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه( خبر داده که بعد از بررسی اصلاحیه دولت 
برای بودجه ســال 1400، امکان واردات خودرو از مناطق آزاد )به سرزمین اصلی( 
فراهم شده و درآمد دولت ناشی از آن به 17 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است. 
این در حالی است که تا قبل از اصلاحیه بودجه، درآمد دولت از محل واردات مناطق 
آزاد، تنها 10 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده بود. طبق این بخش از بودجه، هزینه 
تعرفه برای واردات خودرو از مناطق آزاد به ســرزمین اصلی، همانند تعرفه واردات 
خودرو به سرزمین اصلی خواهد بود. همچنین نرخ ســود واردکننده خودرو نباید 
بیشتر از 20 درصد باشــد، چراکه در غیر این صورت، دولت اجازه تغییر نرخ سود 
بازرگانی را خواهد داشت. لازم به یادآوری است که در سال 1400، واردات هرگونه 
خودرو به مناطق آزاد تجاری، همچنان ممنوع است. همچنین خودروهای آمریکایی 

مشمول این قانون نیستند و نمی توانند پلاک ملی دریافت کنند.

 نوستالژی

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

قیمت موتورسیکلت های طرح هوندا )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(
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630 میلیون

445 میلیون

300 میلیون

306 میلیون

140 میلیون

138 میلیون

350 میلیون

295 میلیون

660 میلیون

256 میلیون

240 میلیون

115 میلیون

S5 مدل 1399

S3 مدل 1399

J5 مدل 1396

J4 مدل 1399

J3 هاچ بک مدل 1394

J3 صندوق دار مدل 1394

X22 دنده ای اسپورت اکسلنت

X33 اس جدید اتوماتیک مدل 95

X55 اکسلنت

315 هاچ بک اسپورت اکسلنت

550 اتوماتیک مدل 1396

110 اس مدل 1397
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رایکا

لیفان

احسان

رهرو

پیشرو

22 میلیون
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22 میلیون
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25 میلیون

125

125

125

200

125

125

خواستنی ترین ها در سال نو
بازار خودرو در بریتانیا نسبت به سال 2020 تغییر 

چندانی نداشته و هنوز قفل است  اما در همین بازار قفل 
 شده هم خودروهایی همچنان تقاضای بالایی دارند

انجمن تولیدکنندگان و فروشندگان خودروهای بریتانیا )SMMT( در آخرین 
گزارش خود به سراغ وضعیت بازار خودروی این کشور آشفته در دوران پاندمی 
رفته و پرفروش ترین ها را اعلام کرده است. خریداران اتومبیل همچنان می توانند 
به صورت ایمن اتومبیل بخرند؛ با تعداد فزاینده ای از شرکت  ها که راهکارهای 
آنلاین، از خرید خودرو تنها با یک کلیک تا تحویــل در منزل را ارائه می دهند. 
فورد فیستا که پرفروش ترین خودروی بازار بریتانیا در سال 2020 بود حتی در 
میان سه رتبه دار ژانویه 2021 نیست و با دو هزار و 594 دستگاه فروش به چهارم 

 بودن رضایت داده است.

رتبه اول پرفروش های سال نوی میلادی به واکســهال کورسا با سه هزار و 78 
دستگاه فروش رسیده است. کورسا تنها خودرویی است که توانسته بالاتر از سه 
هزار دستگاه فروش داشته باشد. این خودرو ســال گذشته حائز عنوان دومین 
خودروی پرفروش شده بود و حال به لطف معرفی نسل جدید توانسته زیر پای 
فورد فیســتا را خالی کند.  وقتی پدال گاز را فشــار دهید تمامی گشتاور 260 
نیوتن متری در دســترس خواهد بود و راننده شــتاب صفر تا 100 کیلومتر در 
ساعت 8.1 ثانیه ای را ثبت خواهد کرد. البته برای استفاده حد بیشتری از 134 
اسب بخار پیشرانه شما باید حالت اسپورت رانندگی را ایجاد کنید. این خودرو به 
صورت پیش فرض از حالت نرمال رانندگی استفاده کرده و قدرت 108 اسبی را 

در دسترس راننده قرار می دهد.

کیا اســپورتیج با دو هزار و 986 دســتگاه فروش مدال نقره را از آن خود کرده 
و می توان پیش بینی کــرد که تا پایــان 2021 همچنان بــرای حفظ عنوان 
پرفروش ترین شاســی بلند بریتانیا مبارزه کند. تمامی مدل های اســپورتیج 
هم اکنون به صفحه لمسی 8 اینچی مجهز هستند. این خودرو همچنین از ناوبری، 
 UVO اپل کارپلی، اندروید اتو و کنترل صوتی سود می برد. سرویس های ارتباطی
کیا نیز به صورت استاندارد موجود بوده و اطلاعات به روزی از شرایط ترافیکی، 

محل دوربین های سرعت و پارکینگ های نزدیک را به راننده منتقل می کنند.

ســومین خودروی پرفروش بریتانیا در اولین ماه از 2021 نیز خودرویی نیست 
جز نیسان قشقایی. قشقایی در حالی این موفقیت را با ثبت آمار دو هزار و 835 
دستگاهی به دست آورده اســت که بر خلاف دیگر رقبا گزینه برقی ندارد. البته 
نسل جدید این خودرو که به تازگی معرفی شــده است، می تواند وضعیت را به 
صورت اساسی قرار دهد و حتی دور از ذهن نیست که قشقایی را در صدر لیست 
پرفروش ترین های بریتانیا در ســال 2021 قرار دهد. مهم ترین به روزرســانی 
قشقایی در مدل 2020 مربوط به پکیج ایمنی 360 نیسان می شود که در مدل 
2020 به صورت استاندارد برای تمام تریم ها ارائه خواهد شد. این پکیج امکاناتی 
مانند ترمز خودکار هنگام پارک برای جلو و عقب، رادار خطی، رادار نقطه کور، 
سیستم هشدار موانع هنگام خروج از پارک و نور بالای اتوماتیک را شامل می شود.

رتبه های بعدی این لیست عبارتند از فورد فیســتا، ولوو XC40، مرسدس بنز 
کلاس A، فولکس واگن گلف، فورد پوما، کیا نیرو و فورد فوکوس.
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نقلی ترین 
خودروی

 وارداتی 
اسمارت فورفور جزو 

کمیاب ترین و در عین حال 
ریزاندام ترین خودروی 
حاضر در بازار است که 
به رغم قیمت بالای آن 

چندان حس لوکس  بودن
 را به شما القا نمی کند!
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رشد بازار کسب و کارهای آنلاین
کسب و کارهای اینترنتی در ماه های اخیر رشد کرده اند، به طوری که 

ارزش معاملات الکترونیکی در نیمه نخست امسال ۲۸۴ درصد افزایش 
داشته است.فرانک ابوالمعصوم مدیر پایش تجارت الکترونیکی با 
اعلام این خبر می گوید متوسط مبلغ هر خرید الکترونیکی درحال 

حاضر ۴۱۷هزار تومان است که رشد ۱۵۳درصدی را تجربه می کند. 
همچنین تعداد معاملات الکترونیکی با رشد ۵۲درصدی به ۱.۵میلیارد 
عدد رسیده و تعداد سایت های تجارت الکترونیکی با رشد ۱۱درصدی 

به ۳۳۳هزار سایت رسیده است که ۲۳درصد آنها دارای اینماد 
هستند. حدود ۴۶درصد صاحبان واحدهای تجارت الکترونیکی در 

گروه سنی بین ۳۰ تا ۴۰ سال قرار می گیرند.

شاخص بورس عقب نشست
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه دوم اسفند 

با پنج هزار و ۵9۷واحد عقب نشینی در ارتفاع یک میلیون و 
۲۳۲هزار و ۷۵9واحد آرام گرفت. در این روز بیش از شش 

میلیارد سهم و انواع اوراق مالی در قالب ۵۴۷هزار نوبت 
معامله دست به دست شد تا ارزش روز بازار به بیش از چهار 
میلیون و 9۰۲هزار میلیارد تومان برسد. نمادهای ملی مس 
و بانک پارسیان بیشترین اثر تقویتی را روی شاخص بورس 

داشتند و نمادهای پتروشیمی خلیج فارس و شستا، فولاد، 
هلدینگ نفت و گاز پتروشیمی تأمین و سرمایه گذاری غدیر 

بیشتر  از بقیه بورس را به عقب کشیدند.

قیمت جدید شقه گوسفندی
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی می گوید قیمت هر کیلوگرم 

شقه بدون دنبه به ١٣٠هزار تومان رسیده است. به گفته 
علی اصغر ملکی در هفته های اخیر قیمت گوشت قرمز در بازار 
رو به افزایش بوده به شکلی که در حال حاضر مغازه داران هر 

کیلوگرم شقه بدون دنبه را ۱۱۵ تا ۱۱9هزار تومان خریداری 
و آن را به قیمت ١٣٠هزار تومان به مشتریان عرضه می کنند. او 
می گوید معمولا همه ساله در اسفندماه با افزایش قیمت گوشت 

قرمز مواجه هستیم و در چنین فصلی این امر طبیعی است اما 
اگر قیمت مرغ کنترل شود، قطعا این مسئله روی بازار گوشت 

قرمز هم تاثیرگذار می گذارد.
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وا 1302845597 4048/2 کاهش حجم بازار پوشاک عید

عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک 
از افت ۴۰درصدی تقاضای پوشاک نسبت به  سال های گذشته 

خبر می دهد. به گفته مجید افتخاری واحدهای صنفی در امسال با 
محدودیت زمانی مواجه هستند و نهایتا باید تا ساعت هشت فعالیت 

داشته باشند. همچنین در مواردی مجبور به رعایت پروتکل های 
بهداشتی اضافی هستند و برای ورود و خروج به فروشگاه ها 

محدودیت می گذارند که تمام این مسائل باعث می شود بازار 
کوچک تر از سال های قبل باشد و شاهد شرایط عادی نباشیم. 

نگرانی دیگر این است که مواد اولیه پوشاک دم عید را در برج 
شش و هفت که دلار ۳۱هزار تومان بود تهیه کرده  ایم.

تورم بهمن ماه اعلام شد
مرکز آمار ایران گزارش داد نرخ تورم نقطه ای بهمن 

در مقایسه با ماه مشابه سال قبل افزایش پیدا کرده و به 
۴۸.۲درصد رسید. نرخ تورم نقطه ای گروه »خوراکی ها، 

آشامیدنی ها و دخانیات« با افزایش هفت واحد درصدی به 
۶۶.۸درصد و گروه »کالا های غیر خوراکی و خدمات« با 

کاهش دو دهم واحد درصدی به ۳9.۷درصد رسیده. منظور 
از نرخ تورم نقطه ای،درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به 

ماه مشابه سال قبل است که نشان  می دهد خانوار های کشور 
به طور میانگین ۴۸.۲درصد بیشتر از بهمن پارسال برای خرید 

مجموعه کالا ها و خدمات یکسان هزینه کرده اند.
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شش میلیون و 300هزار

شش میلیون و 600هزار

شش میلیون و 600هزار

هفت میلیون و 200هزار

شش میلیون و 300هزار

هفت میلیون

شش میلیون و 300هزار

شش میلیون

شش میلیون و 700هزار

شش میلیون و 500هزار

قیمت انواع تلویزیون 43اینچی 

تی سی ال

ایکس ویژن

پانورامیک

تی سی ال

الیو

دوو

سام الکترونیک

پانورامیک

جی پلاس

بنس

43D3000i

43XT745

43SA2643

43S6500

43FB6410

DLE-43K4400

UA43T5100TH

PA-43BA277

GTV-43LH412N

43SE123
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قیمت انواع هارد اکسترنال دو ترابایتی

ای دیتا

وسترن دیجیتال

وسترن دیجیتال

توشیبا

سیلیکون پاور

توشیبا

سیگیت

ترنسند

اپیسر

وریتی

HD710 Pro

My Passport

Elements

Canvio Advance

Armor A80

Canvio Basics

STEA2000400

StoreJet 25H3

AC731

U-EH21U3-P

دو میلیون و 200هزار

یک میلیون و 800هزار

دو میلیون

دو میلیون

دو میلیون و 500هزار

یک میلیون و 750هزار

یک میلیون و 700هزار

دو میلیون و 500هزار

دو میلیون و 200هزار

یک میلیون و 900هزار
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فروش 25هزار و 450

30هزار و 840

35هزار و 670

شش هزار و 930

سه هزار و 655

11میلیون و 520هزار

10میلیون و 900هزار

شش میلیون و 550هزار

چهار میلیون و 150هزار

یک میلیون و 110هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 25هزار و 350

30هزار و 690

35هزار و 470

شش هزار و 910

سه هزار و 635

11میلیون و 350هزار

10میلیون و 650هزار

شش میلیون و 300هزار

سه میلیون و 900هزار

---

   ارزش سهام عدالت دیروز حدود نیم درصد افت 
کرد. در پایان معاملات روز گذشته معاملات در بازار 
سهام، ارزش ســهام عدالت درمقایسه با چهارشنبه 
29بهمن ماه، نیم درصد  کــه معادل ۵3هزار تومان 
می شــود کاهش پیدا کــرد. به ایــن ترتیب ارزش 
ســبد ۵32هزار تومانی و یک میلیون تومانی سهام 
عدالت به ترتیب به 11میلیــون و 2۵1هزار تومان 
و 21میلیون و 190هزار تومان رســید. همچنین با 
احتساب این موضوع، ارزش ۶0درصد قابل فروش 
سبد ۵32هزار تومانی سهام عدالت شش میلیون و 

۷۵0هزار تومان برآورد می شود.
   هیات دولت در حال بررسی طرح وزارت کشور 

برای اصلاح قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی 
اســت؛ قانونی که می تواند منجر به خــروج دفاتر 
رسمی از پروســه نقل و انتقال خودرو شود.  دفاتر 
اسناد رسمی از 10سال پیش جایگاه خود در نقل و 
انتقال خودرو و درآمد ناشی از آن را متزلزل دیدند 
و به همین خاطر با استناد به حکم قضایی همچنان 
خود را در بازی نگه داشتند اما به نظر می رسد این بار 

دولت قصد دارد،  قانونی را به نفع مردم تغییر دهد.
   قیمت پایانی هر واحد از صنــدوق دارایکم روز 
گذشــته 3.۷9 درصد کاهش پیدا کرد و به 14هزار 
و ۷40تومان رسید. به این ترتیب ارزش 200 واحد 
از اولین ETF دولتی روی هم رفتــه به 2 میلیون و 

948 هزار تومان کاهش پیدا کرد. واحدهای صندوق 
پالایشــی یکم هم اولین روز معاملاتــی هفته را با 
رنگ سرخ به پایان رســاند و ارزش آنها کاهش پیدا 
کرد. قیمت پایانی این نمادهــا در حالی به  9هزار و 
2۵0تومان رسیده که خریداران برای هر واحد این 
صندوق 10هزار تومان و روی هم رفته پنج میلیون 

تومان پول پرداخت کرده بودند.
   رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه در دیدار با 
هنرمندان وعده داد تا 1۵اســفند ماه اعتباری برای 
اصحاب هنر و فرهنگ صندوق اعتباری هنر فراهم 
کند که به هرکدام از اعضا معــادل عیدی کارکنان 

دولت پرداخت شود.

  نبض بازار

تلاش دولت برای حذف الزام ثبت محضری انتقال خودرو

گم شدن کارت ســوخت یکی از بدترین اتفاق هایی است 
که در شلوغی ماه آخر ســال رخ می دهد اما رئیس صنف 
جایگاه های سوخت کشــور می گوید این اتفاق فاجعه ای 
نیست که قابل جبران نباشد. اسدالله قلی زاده در گفت وگو 
با فارس شیوه رهگیری کارت های جا مانده در جایگاه های 
سوخت را شرح داده است و در ادامه هم می گوید اگر همه 
این روش ها به نتیجه ختم نشــد، می توانید بدون اینکه 
سهمیه ذخیره  شده  در کارتتان بسوزد، درخواست صدور 

المثنی بدهید.
۱  مردم برای پیگیــری کارت های ســوختی که در 
جایگاه ها جا می گذارند، ابتدا باید با همراه داشــتن کارت 
خودرو یا سند مالکیت به پلیس+10 مراجعه کنند و پرینت 
ســوخت گیری دریافت کنند. در این برگه مشخصاتی از 
قبیل زمان و جایگاه ســوختی که آخرین بار فرد از کارت 
سوختش استفاده کرده ذکر شده اســت و از همه مهم تر 
شماره 1۶رقمی پشت کارت ســوخت نیز وجود دارد. به 
این ترتیب حتی اگر نام مالک در پشــت کارت سوخت با 
نام مالک در سند خودرو یکســان نباشد، از طریق شماره 
1۶رقمی می توان کارت جا مانــده را با مراجعه به جایگاه 

پیگیری کرد.
۲  بهتر است مراجعه به جایگاه ها در وقت اداری انجام 
شود.مسئولان این بخش طبق لیست کارت های جا مانده 
در جایگاه و برگه ســوخت گیری پلیــس+ 10، همه نوع 
همکاری را در بازگرداندن کارت سوخت به مالک خودرو 
انجام می دهند. حتما لازم اســت در این مراجعه اســناد 

هویتی مانند کارت ملی و اسناد خودرو همراه مالک باشد.
۳  بهتر اســت برای کارت ســوخت خود رمز بگذارید 
و کارت ســوخت خود را در اختیار افراد دیگر قرار ندهید 
چراکه جرایم هر نوع سوءاستفاده از کارت سوخت متوجه 
صاحب کارت می شــود. در جایگا ه ها پــس از رویت پیام 
»کارت خود را بردارید« کارت را از دســتگاه خارج کنید 
و از قراردادن کارت های شکســته و معیوب در دســتگاه 
کارتخوان جایگاه اکیدا خودداری کنید. در حفظ فیزیک 
کارت سوخت بکوشید و از قرار دادن آن در کنار کارت های 

بانکی و موبایل پرهیز کنید.
۴  رئیس صنف جایــگاه داران می گوید در صورتی که 
کارت جامانده یــا مفقودشــده را پیدا نکردید، ســریعا 
برای ابطال کارت اقدام کنید تا از سوءاســتفاده احتمالی 
جلوگیری کرده باشید. لازم به ذکر است که ارائه تصاویر 
دوربین مداربسته به افراد جهت رهگیری کارت هایی که 
مشکوک به سرقت هســتند فقط از طریق دستور مرجع 

قضایی امکان پذیر است. 
بهتریــن زمان بــرای رهگیری کارت ســوخت های جا 
مانده در جایگاه تا ۷2ســاعت بعد از سوخت گیری است 
و درصورتی که با ترتیبــات فوق الذکــر مراجعه کنند، 
راهنمایی لازم انجام خواهد شد. همچنین با تلاش های 
انجام شده توسط مســئولان امر، زمان صدور کارت های 
سوخت جدید و المثنی پیوسته در حال کاهش است و تا 
زمان صدور کارت جدید سهمیه خودروهای شخصی در 

کارت حفظ می شود.

   شگرد بازار

راهنمای پیگیری کارت سوخت جامانده در پمپ بنزین

متوســط ســرعت دانلود اینترنت موبایل ایــران تا پایان 
نخستین ماه ســال 2021 معادل 2۶مگابیت برثانیه است.

احتمالا الان درک درستی از این عدد ندارید و شاید هم دارید 
تلاش می کنید سرعت دانلود اینترنت موبایل خودتان را به  
یاد بیاورید. برای اینکه موضوع را متوجه شوید باید این نکته 
را همین اول بگوییم که اینترنت موبایل ایران در حال حاضر 
از فیلیپین و عراق سریع تر است و اینترنت ثابت مان از توگو 

و هندوراس هم شکست می خورد.
اطلاعــات وب ســایت  Speedtest که در پایــان هرماه 
میلادی شــاخص های جهانــی اینترنت را در کشــورها 
بررســی می کند، نشــان می هد تا ماه دســامبر ســال 
2020، متوســط جهانی ســرعت دانلود اینترنت موبایل، 
4۷مگابیت برثانیه و متوسط جهانی سرعت آپلود اینترنت 
موبایــل، 12مگابیت برثانیه بود.در حــوزه اینترنت ثابت 
نیز متوســط جهانی ســرعت دانلود، 9۶مگابیت برثانیه و 
متوســط جهانی ســرعت آپلــود ۵2مگابیت برثانیه بود.
طبق آخرین آمار، تــا ماه ژانویه 2021، متوســط جهانی 
سرعت دانلود اینترنت موبایل، 4۶مگابیت برثانیه و متوسط 
جهانی ســرعت آپلود اینترنت موبایل، 12مگابیت برثانیه 
اســت. در حوزه اینترنت ثابت نیز متوسط جهانی سرعت 
دانلود، 9۷مگابیت برثانیه و متوســط جهانی سرعت آپلود  
۵1مگابیت برثانیه و تاخیر، 20میلی ثانیه اســت. اطلاعات 
این سایت نشان می دهد رتبه یک تا سه اینترنت موبایل در 
جهان تا ماه ژانویه 2021، به ترتیب به امارات متحده عربی 
با متوســط ســرعت 183مگابیت برثانیــه، کره جنوبی با 

متوســط ســرعت 1۷1مگابیت برثانیه و قطر با متوسط 
ســرعت 1۷0مگابیت برثانیه تعلــق دارد. همچنین رتبه 
یک تا سه اینترنت ثابت در جهان، به ترتیب به سنگاپور با 
متوسط سرعت 24۷مگابیت برثانیه، هنگ کنگ با متوسط 
ســرعت 229مگابیت برثانیه و تایلند با متوســط سرعت 
220مگابیت برثانیه تعلق دارد. اگــر از خواندن این عدد ها 
سرتان سوت نکشیده یا هنوز فکر می کنید اینترنت موبایل 
یا منزل تان خیلی سریع است، پس احتمالا هنوز نمی توانید 
این عددها را با چیزی که خودمان در اختیار داریم مقایسه 
کنید. در حال حاضر متوسط سرعت دانلود اینترنت موبایل 
در ایران 2۶مگابیت برثانیه و متوسط سرعت آپلود اینترنت 
موبایل به 11مگابیت برثانیه می رســد. در دوره گذشــته 
رتبه بندی که به ماه آذر تا دی مربوط می شــود متوســط 
سرعت دانلود اینترنت موبایل در ایران 2۵مگابیت برثانیه و 
متوسط سرعت آپلود اینترنت موبایل، 11مگابیت برثانیه بود 
اما با وجود کمی رشد هنوز رتبه کشورمان میان 140کشور 
دنیا به 8۵ می رسد. رکوردی که ظاهرا باید بیشتر از تعداد 
گل  های زده و خورده تیم های فوتبال لیگ ایران برای وزیر 
ارتباطات دغدغه باشد. به خصوص اینکه اگر از اینترنت موبایل 
به خاطر قیمت زیادش فاکتور بگیریم، وضع در مورد اینترنت 
ثابت بدتر هم می شود. رتبه بندی سایت Speedtest نشان 
می دهد در حــال حاضر در حوزه اینترنت ثابت، متوســط 
سرعت دانلود در ایران معادل 19مگابیت برثانیه و متوسط 
سرعت آپلود 12 مگابیت برثانیه است و به این ترتیب رتبه 

ایران در میان 1۷۵کشور به 131می رسد. 

   دیجیتال

حقایقی ترسناک درباره سرعت اینترنت در ایران

  مسکن

روش های باورنکردنی کلاهبرداری در بازار مسکن
خواندن این نوشته می تواند باعث شود دیگر نتوانید با خاطری آسوده خانه بخرید

بازار ملک از آن بازارهاست که حضور در آن و اقدام برای 
معامله پر از استرس و فشار اســت.این روزها نشانه های 
بسیاری از ورود پول های ســنگین به بازار مسکن وجود 
دارد و حجم معامــلات مخصوصا در مــوارد بزرگ تر و 
ســنگین تر بالا رفته و قیمت ها مثل یکی دو سال اخیر 
همچنان به  صورت حبابی بالا می رود.اگرچه کلاهبرداران 
هر روز روش های جدیدتری پیدا می کنند که به عقل جن 
هم نمی رسد اما سایت عصر اسلام در نوشته ای به عنوان 
مشت نمونه خروار به برخی از این کلاهبرداری ها اشاره 

کرده است.
۱  کلاهبردار ملک را به عنوان مهریه به همســرش 

می دهد. بعد ملک را می فروشــد و به  خارج از کشور فرار 
می کند. بعد همسرش مهریه را مطالبه می کند. بعد در 
دادگاه رای می دهند معامله باطل است چون مهریه بوده. 
بعد زن ملک را می گیرد و می فروشد. بعد می رود خارج 

پیش شوهرش.
۲   در معامله اگر یک ریال پول جابه جا شود، معامله 
رسمی خواهد شد. مثلا اگر شــما منزلتان را بفروشید.

قسط اول یک ریال و قســط دوم 99999999999، 
همان یک ریال که جابه جا شــود معامله انجام شده و 
ملک در اختیار خریدار است.فقط از این به بعد خریدار 
مقروض فروشنده خواهد بود و باید قرض خود را ادا کند 

که می دانید مسائل خود را دارد و به این راحتی ها میسر 
نیست. یعنی اگر در قرارداد بندهای مناسب برای فسخ 
معامله یا جریمه برای تعهدات دیده نشود، اوضاع برای 

فروشنده بسیار پیچیده و سخت خواهد شد.
۳   در قولنامه قرارداد می کننــد که مثلا 20درصد 
روز قولنامه داده شــود، ۶0درصد با یک هفته تاخیر، 
20درصد شش ماه دیگر )توجه کنید که حجم زیادی 
به صورت کوتاه مدت اما در دو قســط که قســط دوم 
سنگین است و حجم کمی از قیمت هم برای بلندمدت(. 
20درصد بعدی چون پرداخت ثمن معامله روز قولنامه 
انجام می شود، معامله قفل می  شود.چک هفته بعد نقد 

نمی شود و فروشــنده نمی تواند ادعایی در دادگاه کند 
چون تاریخ انتقال سند شــش ماه بعد ذکر شده. بعد از 
شــش ماه که ارزش پول کاهش پیدا کرده طرف پول 
را تسویه می کند و فروشــنده هم نمی تواند معامله را 

باطل کند.
۴   یک باغ یا ویلا درســت می کننــد در جایی که 
آب کافی ندارد و قیمت زمین پایین اســت. دو سال با 
تانکر آب می دهند تا درخت ها شــکل بگیرید. بعد به 
قیمت زمینی که آب خوب دارد می فروشند اما خریدار 

نمی فهمد که زمین اصلا آب کافی ندارد!
۵   قرارداد مشــارکت در ســاخت می بندند.پول از 
مشتری ها می گیرند.پول را تبدیل به دلار و طلا می کنند 
و نگــه می دارند.به دلایــل واهی )مجــوز و غیره( کار 
نمی کنند. دو ســال بعد می گویند بــه دلیل بالا رفتن 
قیمت ها یا پول بیشتر بدهید یا سهم بیشتر می فروشیم. 

بعد دعوا راه می اندازند و پنج ســال بعد پول مشتری را 
برمی گردانند در شرایطی که ارزش پول کم شده است.

۶   در زمین های بی صاحب یا زمین هایی که مالک 
حقوقی از جنس سازمان های بزرگ، به خصوص آنهایی 
که توان و انگیزه کافی برای مراجعه به زمین های تحت 
تملک را ندارند، خیلی ســریع چند ساختمان کوچک 
و بزرگ )گاها حتی شهرک( می ســازند و عده ای آدم 
بی بضاعت اما هوچی گر و پر سروصدا را در آنجا ساکن 
می کنند. اگر توانســتند آن  آدم ها را به جنگ سازمان 
مربوطه می فرستند و ســند هم به نام آنها می گیرند و 
می فروشند. اگر نتوانستند، ساختمان ها را به مردم عادی 

بدون سند و قولنامه ای می فروشند.
۷   ملکــی می خرید که همه امکانــات را دارد. مثلا 
ویلایی می خرید که آب کشــاورزی و برق دارد. بعد از 
سکونت متوجه می شوید که همه این امکانات از گلخانه 

یا زمین کشــاورزی کناری گرفته شده است و صاحب 
گلخانه از شــما هزینه هنگفتی طلب می کند. شما اگر 
هزینه را بدهید در کار خلافی شــریک شــده اید. اگر 

ندهید ویلای شما از این امکانات بی بهره خواهد شد.
۸   با ایجاد امیدهای واهی زمین های خارج از بافت 
را قطعه قطعه می کنند و می فروشــند و هزاران مشکل 

برای خریدار ایجاد می کنند.
9   طرف بدهــی مالیاتــی دارد.اداره مالیات حکم 
حقوقی مصادره اموال را می گیرد، اما تا سند بازداشت 
شــود دو ماه طول می کشــد.در این فاصلــه ملک را 
می فروشــد و غیرقانونی به خارج مــی رود. بعد دادگاه 
حکم می دهد که فروش ملک بعد از حکم مصادره اموال 
بوده. بنابراین قانون معامله را باطل اعلام می کند و ملک 
را از خریدار پس می گیــرد. صاحب قبلی ملک هم فرار 

کرده است.

۱   شستا؛ حمایت ۲۲۰میلیارد تومانی
بزرگ ترین هلدینگ اقتصادی کشــور این روزها 
حال خوشــی ندارد. تقریبا یک هفته اســت که 
شســتا دائم در صف فروش بوده امــا بازارگردان 
این نماد بیکار ننشسته است. هر روز حقوقی های 
نماد شستا دســت به خرید ســهام  زده اند و در 
حد توان خود از شســتا حمایت کرده اند. طوری 
که در پنــج روز کاری اخیر، چهار روز شســتا در 
فهرست بیشترین حمایت حقوقی ها قرار گرفته 
است. حقوقی های شســتا در یک هفته گذشته 
روز یکشــنبه 32میلیارد، دوشــنبه 93میلیارد، 
سه شنبه ۵1میلیارد و شنبه این هفته 44میلیارد 
تومان سهام از سرمایه گذارهای حقیقی خریده اند 
و نشــان می دهد این ســهام در کف قیمت مورد 

توجه شرکت های سرمایه گذاری و بازارگردان ها 
قرار گرفته اســت. در مجموع یک هفته گذشته 
حقوقی های شستا حدود 220میلیارد تومان خرید 
داشتند و از سهامداران حمایت کرده اند، هرچند 

این حمایت تا حد زیادی بی نتیجه بوده است. 

۲  وسپهر؛ حمایت ۲۱۲میلیارد تومانی
وسپهر از شگفتی های بورس در یک هفته اخیر به 
حساب می آید. این نماد دوم مهرماه به بورس آمد و 
بعد از مدت کوتاهی روند صعودی آن متوقف شد. تا 
اینجای کار چند مرتبه وسپهر به قیمت عرضه اولیه 
یعنی هزار و 10تومان برگشته اما این بار مثل اینکه 
ماجرا فرق می کنــد. از 19بهمن ماه تا حالا قیمت 
سهام وســپهر روی نرخ هزار و 10تومان متوقف 
شــده اســت. چراکه حقوقی ها و بازارگردان های 

این نماد هر روز سفارش خرید روی قیمت عرضه 
اولیه می گذارند تا قیمت وسپهر به کمتر از هزار و 
10تومان نرســد. از آن موقع تا حالا قیمت وسپهر 
تغییرات بسیار ناچیزی داشته و در همان محدوده 
باقی مانده است. در یک هفته اخیر، حقوقی  وسپهر 
حدود 212میلیارد تومان ســهام از فروشنده های 
حقیقی خریده و به نوعی از ســهم حمایت کرده 
اســت. حمایتی که تاکنون جــواب داده و مانع از 
کاهش قیمت ســهام به کمتر از هزار و 10تومان 

شده است. 

۳  شپنا؛ حمایت ۱۷۰میلیارد تومانی
اولیــن روزی که بختــک صف فــروش به جان 
نمادهای بورســی افتاد، بازارگردان شپنا جلوی 
تشــکیل صف فروش را گرفت و مانع از آن شــد 

که سهام شــرکت پالایش نفت اصفهان به روند 
نزولی بیفتد. از آن روز تا حالا شپنا دائما در صدر 
فهرست نمادهای با بیشترین حمایت حقوقی ها 
قرار داشــت. سهامداران حقوقی شــپنا در چهار 
روز کاری گذشــته به ترتیب 4۶میلیارد تومان، 
41میلیارد تومان، 29میلیارد تومان و ۵4میلیارد 
تومان از فروشنده های حقیقی سهام خریده اند و به 
نقدشوندگی سهام شپنا کمک کرده اند. طوری که 
هر روز کسانی که از ابتدای معاملات سهام خود را 
به فروش گذاشتند، موفق شدند تا پایان معاملات 
دارایی خود را به پول نقد تبدیل کنند. در مجموع 
یک هفته اخیر، شاهد حمایت 1۷0میلیارد تومانی 

حقوقی های شپنا از این نماد بوده ایم. 

۴  برکت؛ حمایت ۱۲9میلیارد تومانی

نماد گروه دارویی برکت در یک هفته اخیر رشد 
قابل توجهی داشته. سهامداران برکت بخش عمده 
سودی که در این هفته به جیب زده اند را مدیون 
شرکت های حقوقی هستند که دست به حمایت 
از این نماد زده اند. در یک هفته اخیر تنها یک روز 
نماد برکت دچار صف فروش شده اما با این وجود 
سه روز متوالی برکت در صدر فهرست نمادهای 
با بیشــترین حمایت حقوقی ها قرار گرفته است. 
حقوقی ها روز دوشــنبه 2۷بهمــن 4۷میلیارد 
تومان، سه شــنبه 2۷میلیارد تومان و چهارشنبه 
۵۵میلیارد تومان سهام از فروشنده های حقیقی 
خریده اند. اتفاقی که مانع از توقف روند صعودی 
برکت شد. در مجموع شــرکت های حقوقی طی 
هفته گذشــته حداقل 129میلیارد تومان سهام 
از فروشــنده های حقیقی خرید کرده اند. همین 

مورد یکی از دلایل بازدهی 1۵درصدی برکت در 
هفته ای بود که اغلب نمادها روند نزولی داشتند و 

درگیر صف فروش بودند.

۵  فولاد؛ حمایت ۱۲۱میلیارد تومانی
خیلی از سهامداران، حقوقی های فولاد را بدترین 
حقوقی هاي بازار می دانند. بعضــی اعتقاد دارند 
شــرکت های حقوقی هر موقع پول کم می آورند 
دست به فروش ســهام فولاد می زنند اما در یک 
هفته گذشته شرکت های حقوقی ثابت کرده اند 
اگر وقتش برســد، دســت به حمایت از ســهام 
فولاد خواهند زد. آنها در یــک هفته اخیر حدود 
121میلیارد تومان سهام از فروشنده های حقیقی 
خریدند و اصطلاحا از فــولاد حمایت کردند. در 
نتیجه این حمایت، روز گذشته صف فروش فولاد 

جمع آوری شد و احتمالا نقطه پایان روند نزولی 
قیمت ســهام فولاد باشــد. دیروز در بازاری که 
80درصد نمادها روند نزولی داشتند، قیمت سهام 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان بدون تغییر باقی 

ماند و کاهش چندانی نداشت. 

۶  وبملت؛ حمایت ۱۰9میلیارد تومانی
نمادهای بانکی در روزهای قرمز بورس رونق خود 
را از دست داده اند. در یک هفته گذشته لیدر این 
گروه یعنی بانک ملت هر روز شاهد تشکیل صف 
فروش در بورس بوده و روزانــه دو درصد ارزش 
سهام خود را از دست داده است. البته حقوقی ها 
و بازارگردان وبملت در این مدت نظاره گر نبودند 
و از پنج روز کاری گذشــته حداقل سه روز دست 
به حمایت سنگین از نماد وبملت زده اند. اتفاقی 
که باعث شــد تنها یک روز صــف فروش وبملت 
پابرجا باقی بماند و در روزهای دیگر دســت کم 
برای ســاعاتی شــاهد جمــع آوری صف فروش 
بوده ایــم. در این مــدت شــرکت های حقوقی و 
بازارگردان های وبملت، حداقل 109میلیارد تومان 
سهام از فروشنده های حقیقی خریده اند و از این 

نماد حمایت کردند.  

۷  فملی؛ حمایت ۱۰9میلیارد تومانی
فملی به جز روز گذشــته که تحت تاثیر افزایش 
قیمت جهانی مس روند صعودی داشت، در یک 
هفته اخیر هــر روز با صف فروش روبه رو شــده. 
حتی برای یک روز شــاهد تشکیل سنگین ترین 
صف فروش بازار ســرمایه در نماد شــرکت ملی 
صنایع مس ایران بودیم. حقوقی ها  و بازارگردان 
فملی در این مدت به انــدازه 109میلیارد تومان 
سهام از فروشــنده های حقیقی خریده اند که به 
معنای حمایت آنها از نماد فملی است. البته روز 
گذشته با صعودی شدن روند قیمت سهام فملی، 
حقوقی ها بخشی از ســهامی که خریده بودند را 
به فروش گذاشــتند. این فروش سهام، نتوانست 
جلوی تشــکیل صف خرید برای فملی را بگیرد و 
قیمت سهام این شرکت دیروز شش درصد افزایش 

پیدا کرد. 

۸  شبندر؛ حمایت 9۱میلیارد تومانی
نماد شــرکت پالایش نفت بندرعبــاس در یک 
هفته گذشــته که نصف بازار سرمایه درگیر صف 
فروش بود، تنها دو روز روند نزولی داشــته؛ یکی 
28بهمن یعنی سه شنبه هفته گذشته و دیگری 
هم دیروز شنبه دوم اســفندماه. در هر دو روزی 
که شــبندر از روند صعودی جا مانده، حقوقی ها 
و بازارگردان های این نماد دســت به خرید سهام 
و حمایــت از شــبندر زده اند. طــوری که هفته 

پیش 40میلیارد تومان و دیــروز هم ۵1میلیارد 
تومان سهام از فروشــنده های حقیقی خریده اند 
تا در مجموع به اندازه 91میلیارد تومان از شبندر 
حمایت کرده باشــند. برآیند بازدهی شبندر در 
یک هفته گذشــته برخلاف خیلــی از نمادهای 
بورســی، مثبت و حدود 10درصد بوده اســت. 
شبندر تنها روز گذشته درگیر صف فروش شد و 
این صف آنقدری قدرتمند نبود. چراکه گاه گداری 
خریدارهایی پیدا می شدند تا با ثبت سفارش، به 

نقدشوندگی سهام شبندر کمک کنند.

9  سمگا؛ حمایت ۶۷میلیارد تومانی
نماد گروه ســرمایه گذاری میــراث فرهنگی در 
یک هفته گذشــته دائما شــاهد تشــکیل صف 
فروش در محدوده منفی دو درصد بوده اســت. 
با وجود تشــکیل صف های فروش ســنگین در 
این نماد طی یک هفته گذشــته، شــرکت های 
حقوقی و بازارگردان ســمگا به عنــوان یکی از 
بزرگ ترین نمادهای فرابورس، حداقل ۶۷میلیارد 
تومان برای حمایت از ســهام اختصاص داده و از 
فروشنده های حقیقی سهام خریده اند. هرچند، 
این حمایت تاثیر چندانی نداشته و نتوانسته سمگا 
را به روند صعودی برساند اما دست کم توانسته به 
نقدشوندگی سهام این نماد کمک کند تا احتمال 
موفقیت فروشــنده ها در تبدیل دارایی های شان 
به پول نقــد را افزایش دهد. در یــک هفته اخیر 
سهام سمگا تقریبا 9درصد ارزش خود را از دست 

داده است. 

۱۰  خساپا؛ حمایت ۵۲میلیارد تومانی
خساپا سه روز است که درگیر صف فروش شده. 
در حالی که نصف بازار از پنج روز کاری گذشــته 
روند نزولی در پیش گرفته اند، خساپا به مدت دو 
روز دربرابر کاهش قیمت ســهام مقاومت کرده و 
این مقاومت بیشتر ناشی از حمایت شرکت های 
حقوقی و فعال بــودن بازارگردان نماد شــرکت 
خودروسازی سایپا اســت. اتفاقی که باعث شده 
حتی با وجود تشــکیل صف فروش، تا حدودی 
نقدشوندگی سهام این شرکت حفظ شود و روزانه 
دست کم برای ساعاتی شــاهد جمع آوری صف 
فروش باشیم که نشــان می دهد کسانی که مصر 
هستند سهام خســاپا را بفروشند، موفق به انجام 
این کار شده اند. حقوقی خساپا در یک هفته اخیر 
و در مدت پنــج روز کاری، حداقــل ۵2میلیارد 
تومان ســهام از فروشــنده های حقیقی خریده  
اســت. اگر فکر می کنید ۵2میلیــارد تومان رقم 
زیادی نیست، باید توجه داشته باشید که دیروز 
تنها هفت میلیارد تومان معامله برای سهام خساپا 

انجام شده است. 

بخرید نقدش می کنیم
بررسی 10نماد بورسی که بازارگردان هایشان در 

روزهای سخت پشت سهامداران را خالی نکرده اند

گروه بازار| صف فروش کابوس سهامداران بورس در یک هفته گذشته بوده. بیش از نصف نمادهای 
بازار سرمایه در این مدت دچار این کابوس شده اند و فروشنده ها برای خارج کردن پول شان از بورس 
و فروش سهام، مجبور شدند در صف منتظر بمانند. در بین نمادهای مختلف بازار سرمایه، آنهایی 
که بازارگردان فعال تری دارند، شرایط بهتری را تجربه می کنند. در این گزارش 10نمادی را بررسی 
کرده ایم که بازارگردان ها و شرکت های حقوقی در مدت یک هفته گذشته بیشترین حمایت را از 
سهام شان داشتند و به نقدشوندگی آن کمک کرده اند. با اینکه برای آنها هم صف فروش تشکیل 
شده بود اما حداقل این امید وجود دارد تا بتوان سهام را به بازارگردان ها فروخت. حتی در بین شان 
نمادهایی به چشم می خورد که حمایت بازارگردان ها و شرکت های حقوقی باعث شده صف فروش 
آنها به روند صعودی تبدیل شود که از جمله آنها می توان به برکت، فملی و فولاد اشاره کرد. برای 
وسپهر هم حمایت سفت و سخت و حقوقی ها باعث شده قیمت سهام از قیمت زمان عرضه اولیه 
پایین تر نیاید و همانجا ثابت باقی بماند. در این روزها کمتر کسی دستش به خرید سهام می رود 
اما اگر روند صعودی به بازار برگشت و تصمیم به خرید ســهام گرفتید، بد نیست نگاهی به این 
روزهای قرمزرنگ بیندازید و ببینید حقوقی ها و بازارگردان های کدام نمادها بیشتر از بقیه به فکر 
سهامداران هستند و در روزهای بد بازار پشت آنها را خالی نمی گذارند. در صورت دقت به خرید 

حقوقی ها به احتمال زیاد در آینده برای فروش سهامی که خریده اید، دچار مشکل نخواهید شد.

  بازارگردي 

بهترین یخچال با بودجه 16میلیونی
مقایسه دو مدل یخچال فریزر بالا پایین که بیشترین ظرفیت را برای نگهداری مواد غذایی دارند

گروه بازار |  اگر دغدغه پر شدن یخچال را دارید، لازم نیست حتما زیر بار قیمت نجومی یخچال فریزر های سایدبای ساید بروید. بعضی مدل های کمبی با 
ظرفیت بالایی که دارند خیال شما را بابت نگهداری محصولات غذایی راحت می کنند. 

HRFN60501 ۱   هیمالیا مدل

یخچال فریزر مدل امگا از جمله محصولات کارخانه هیمالیا اســت. 
این محصول در دســته یخچال فریزرهای کمبی قــرار می گیرد که 
فریزر آن در قســمت پایینی و یخچال بالای آن قرار گرفته. ظرفیت 
این یخچال فریزر بــالا پایین جمعا به ۶0۵لیتر می رســد و وزن آن 
حدود 100کیلوگرم اســت. این یخچال فریزر کمبــی از نظر میزان 
 A مصرف انرژی زیاد وضعیت ایده آلی ندارد و برچسب انرژی آن رده
را نشــان می دهد. از جمله ویژگی های این یخچال فریزر می توان به 
تکنولوژی AVP اشاره کرد که تاثیر زیادی در از بین بردن باکتری ها 
 Big Box دارد. یخچال فریزر مدل امگا در قسمت پایینی به محفظه
برای نگهداری از محصولات خوراکی مجهز اســت. هیمالیا برای این 
محصول تکنولوژی Vita Fresh را نیز در نظر گرفته که باعث می شود 
مواد غذایی در مدت طولانی تری ارزش غذایی خود را حفظ کنند و به 
اصطلاح تازه بمانند. یخچال این محصول از سه طبقه تشکیل شده و 
سه طبقه نیز روی درب آن قرار دارد. فریزر آن هم حدود چهار کشو 

برای فریز کردن محصولات غذایی در اختیار کاربر می گذارد.
قیمت: 16میلیون و 300هزار تومان

یخچال فریزر GRF-J505 از برنــد داخلی جی پلاس در رده 
یخچال فریزرهــای بالاپایین قرار می گیــرد. در این محصول 
یخچال در قســمت پایینی و فریزر در قسمت بالایی قرار دارد. 
یخچال سه طبقه و سه کشــو دارد و فریزر از دو طبقه تشکیل 
شده است. گنجایش کلی این یخچال فریزر بالا پایین، ۵2۵لیتر 
اعلام شده که نسبت به دیگر یخچال فریزرهای بالا پایین، کمی 
بیشتر اســت و این یخچال فریزر را برای خانواده های متوسط 
مناســب کرده اســت. این یخچال فریزر از نظر انرژی شرایط 
نسبتا مطلوبی دارد. چراکه رده مصرف آن ++ A است. این مدل 
یخچال فریزر دارای یک محفظه مخصوص تازه نگه داشتن مواد 
غذایی است. سیستم چندگانه هوای تازه، محیط داخل یخچال 
را یکنواخت نگه می دارد. این مدل مجهز به کمپرسور اینورتر 
اســت و روی در یخچال، آبریز بیرونی تعبیه شــده تا مجبور 
نباشید برای یک لیوان آب در یخچال را باز کنید. از نقاط ضعف 
این مدل نداشتن یخساز اســت که کار را برایتان کمی دشوار 

خواهد کرد.
قیمت: 16میلیون و 200هزار تومان

GRF-J505 ۲     جی پلاس مدل



استارتاپها
08 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2880  یکشنبه  3 اسفند  1399

جشنواره همچنان برگزار خواهد شد

شایان شلیله بنیانگذار جشــنواره وب و موبایل ایران،میلاد احرام پوش 
بنیانگذار جشــنواره وب و موبایل ایران و رضا الفت نســب دبیر اجرایی 
جشنواره وب و موبایل ایران در آخرین پنل اختتامیه دوره سیزدهم این 
جشــنواره درباره آینده این رویداد مهم اکوسیستم استارتاپی صحبت 

کردند.
میلاد احرام پوش، بنیانگذار جشنواره وب و موبایل ایران در رابطه با ادامه 
جشنواره وب و موبایل ایران در سال های پیش رو گفت:»امسال که شرایط 
به واسطه شیوع کرونا شــرایط عجیبی بود و همه فرایندهای جشنواره 
باید مجازی برگزار می شــد به صورت جدی می گفتیم که امسال سال 
آخر جشنواره باشد و ادامه ندهیم.اما می دانم باز جشنواره ادامه خواهد 
داشت.در این 13سال به سختی موفق شدیم انرژی خود را حفظ کنیم و 

ان شاءالله جشنواره در سال های آینده هم برگزار خواهد شد.« 
شایان شلیله، بنیانگذار جشنواره وب و موبایل ایران در رابطه با عملکرد 
وزارتخانه های دولتی نسبت به استارتاپ ها گفت:»انصافا وزارت ارتباطات 
و معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری کمک کرده اند که مفهوم 
کسب وکارهای آنلاین در ایران جا بیفتد ولی در سایر وزارتخانه ها تاثیر 
خاص مثبتی را در حوزه کسب وکارهای آنلاین نمی بینیم. برای نمونه در 
وزارت بهداشت، بانک مرکزی و وزارت گردشگری ضعف زیادی در زمینه 

تعامل و همکاری با کسب وکارهای آنلاین وجود دارد.«
شلیله در پاسخ به سوال مجری در رابطه با سختی برگزاری جشنواره وب 
و موبایل ایران به دلیل سختی ذاتی برگزاری رویداد است یا دخالت های 
سایر نهادها گفت: »برخی تنگ نظری ها برخی مواقع ما را دچار پارادوکس 
می کند و این پارادوکس خیلی ما را شکننده کرده است. هر سال برگزاری 

جشنواره سخت بود ولی امسال بسیار سخت تر شد.«
رضا الفت نسب،دبیر اجرایی جشنواره وب و موبایل ایران هم با بیان اینکه 
حداقل کاری که جشــنواره وب و موبایل ایران کرده حفظ امید در دل 
فعالان استارتاپی بوده، گفت: »خیلی ها از امید حرف زدند ولی امید که 
نیافریدند هیچ، افراد را ناامید کردند. اما جشنواره وب و موبایل ایران در 

این 13 سال به خوبی توانسته است در جوانان امید ایجاد کند.«

     پنل آخر

     برندگان

مداخله در استارتاپ ها را متوقف کنید!
بیانیه پایانی جشنواره وب و موبایل 

جشنواره وب و موبایل ایران در پایان سیزدهمین دوره خود به رسم هر 
سال بیانیه ای را منتشر کرد که بخش هایی از آن به شرح زیر است: 

    در حالی به روز های پایانی سال 13٩٩ و به تعبیری پایان این قرن 
خورشیدی رسیده ایم که همزمانی بحران های جهانی همچون کرونا و 
فزاینده شدن تصاعدی فشــارها بر معیشت و اقتصاد مردم، اکوسیستم 
بزرگ آنلاین کشــور را هم با چالش ها و البته در مواردی با فرصت های 

بزرگی روبه رو کرده است.
   اقبال روبه رشد اســتارتاپ ها به فعالیت در پلتفرم ها و بازارگاه ها در 
مسیر تحولات و توانمندسازی کسب وکارها، نشان می دهد که همراهی 
نهادهای بالادســتی سیاســتگذار، رفع موانع قانونــی و صنفی و نیز، 
راهکاریابی برای تضاد منافع در لایه  رگولاتوری، به چابک تر شدن ارائه  
خدمات به مشتریان نهایی و تسهیل چرخه  کار و درآمد در کشور خواهد 
انجامید؛ شکی نیست که در کوران تحریم هایی که در نهایت زندگی مردم 
را نشانه رفته اند و اجرای چارچوب های مالی و بانکی جدید جهانی و ملی، 

این حمایت برای بقا و رشد ضروری  تر هم شده است.
   رشــد چندبرابری حضور رقبا در برخی گروه ها در جشنواره  امسال 
در کنار کاهش اســتقبال از برخی رده های رقابتی، می تواند ریشه ها و 
تفسیرهای متفاوتی داشته باشد؛ شورای داوران سیزدهمین جشنواره  
وب و موبایل ایران، همواره رصد تحولاتی از این دست را در کنار دریافت 
و تحلیل دائمی بازخوردها از نخبگان و چهره های نام آور اکوسیســتم 

استارتاپی ایران، ماندگارتر و مهم تر از اعلام برگزیدگان می داند.
  اتکا ی بســیاری از برندهای بزرگ داخلی و خارجی به سرویس های 
ایرانی در شــرایط تحریم نشــان می دهد که تلاش ســازنده  بازیگران 
اکوسیستم در به کارگیری فناوری روزآمد، هوش مصنوعی و خروجی های 
داده محور برای ترسیم نقشه  راه و طبعا توسعه  تحقیقات بازار برمبنای 
آینده پژوهــی و برنامه ریــزی درازمدت، بــا کمک ســرمایه گذاران و 
تســهیلگران، می تواند به هم افزایی و قوی تر  شــدن تمــام اجزای این  
زیســت بوم بینجامد. اگرچه که نباید در کنار تحســین این تلاش ها، 
خواست و مطالبه عمومی جوانان و سرمایه گذاران این عرصه برای رفع 
این محدودیت ها و تحریم های ظالمانه را متذکر نشد؛ محدودیت هایی 
که با محروم کردن اقتصاد دیجیتال ایران از دسترسی به دستاوردهای 
جهانی و بازار آنلاین بین المللی، سقف این زیست بوم را کوتاه تر از آنچه 

که شایسته آن است کرده.
  فعالان ایــن عرصــه در ســال 1399 در کنار تمــام مصیبت ها و 
گرفتاری هــای طبیعی و اقتصادی، باز هم شــاهد فشــارهای فزاینده 
بخش هایی از بدنه غیرخصوصی اقتصاد کشور بر کسب وکارهای آنلاین 
بودند؛ رویه ای که متاسفانه سال به سال فشار بیشتری را بر پیکره در حال 
رشد کسب وکارهای اینترنتی کشور وارد می کند و دست در دست برخی 
سیاست گذاری های نادرست به یکی از موانع رشد آن تبدیل شده است. 
حوزه هایی مانند سلامت آنلاین، VOD، لجستیک و ارسال مرسوله های 
اینترنتی، بلاکچین، گردشــگری آنلاین و … کماکان با تصمیم های 
نادرست و مداخله  وزارتخانه های دولتی یا سازمان ها و نهادهای شبه دولتی 
و حاکمیتی مواجهند و بخش زیادی از تلاش های اکوسیستم آنلاین کشور 
در این حوزه ها با موانعی از این دست، هدر می رود. فیلترینگ، نگاه امنیتی 
به کسب وکارهای نوآور، خلأ سیاست گذاری توسعه گرا و ناآشنایی برخی 
نهادهای نظارتی با مختصات این زیست بوم، کماکان از چالش های اساسی 
کســب وکارهای آنلاین ایران در ســال 1399 بوده است؛ چالش هایی 
که فعالان این عرصه، این ســال پرچالش را به امید برطرف شدن آ نها 
در سال پیش رو به پایان خواهند رســاند و امید دارند سال 1۴00 آغاز 
دوره ای روشن برای زندگی و اقتصاد مردم و مبدأیی تازه برای شکوفایی 
ظرفیت های وب و موبایل کشور باشد و رگولاتوری این حوزه متناسب با 

سرعت رشد کسب وکارهای آن خود را به روز و کارآمد کند.

نیه
بیا

حســام آرمندهی،بنیانگذار کافه بازار در آســتانه 
10سالگی این اپ استور در اختتامیه سیزدهمین 
جشــنواره وب و موبایــل ایــران در رابطــه بــا 
تاثیرگذارترین افراد در روند رشد 10ساله کافه بازار 
گفت:»افرادی که با کافه بــازار همکاری کردند از 
جمله پرسنل شرکت و سهامداران از تاثیرگذارترین 
افراد در توسعه کافه بازار بودند. درباره افراد دیگری 
که در این مدت خیلی همکاری کردند می توانم به 
دکتر تابش که اســتاد راهنمای من بود به عنوان 
کســی که نســل جدید را به ما معرفی کرد و در 
شکل گیری هسته اولیه مجموعه نقش داشت اشاره 
کنم.همچنین سروش قاضی نوری، ناصر سعادت، 
موســس ندا رایانه که از روزهای اول به ما امکانات 
و مشورت داد، آقای اسکوئی لر مدیرعامل شرکت 
ایران رایانه نیز که خیلی به ما مشورت داد، از افراد 

تاثیرگذار روی توسعه کافه بازار بودند.«
آرمندهــی در رابطه با جذب ســرمایه کافه بازار 
گفت:»اولین مجموعه ای که از آن سرمایه جذب 
کردیم صندوق توســعه مالی بود. زمانی که من 
وارد شرکت شدم جذب ســرمایه انجام شده بود 
و دو پرداخــت نهایی آن مانده بــود که عمده آن 

برای پروژه قبــل از کافه بازار یعنی فارســی تل 
هزینه شد. سال 89 که وارد مجموعه شدم با تیم 
تصمیم گرفتیم که فارسی تل را تعطیل کنیم و کار 

جدیدی را در حوزه استور اندرویدی آغاز کنیم.«
بنیانگذار کافه بازار در پاســخ به سوالی در مورد 
بینشــش در رابطه با آینده کافه بازار گفت:»در 
ابتدای راه اندازی کافه بــازار بینش اینکه این اپ 
استور به اینجا برسد را نداشــتیم و بیشتر به این 
موضوع فکر می کردیم که از شکست پروژه قبلی 
)فارســی تل( بیرون بیاییم. خواســتیم کاری را 
انتخــاب کنیم که مرتبــط به کار قبلی باشــد و 
بتوانیم با آن ارزشــی خلق کنیم که مقیاس پذیر 
باشــد، موضوعی که به خاطــر نبــود ارتباط با 
تولیدکنندگان موبایل به واسطه تحریم ها امکان 
آن وجود نداشت. اما زمانی که دیوار در سال 91 
راه اندازی شــد امیدوار  بودم و بیان کردم که سه 

سال بعد 20میلیون کاربر خواهیم داشت.«
آرمندهی در رابطه با برنامه هلدینگ هزاردستان 
در آینــده گفت:»چند موفقیت عمده داشــتیم. 
برای نمونه کافه بازار ۴5 میلیون کاربر دارد، دیوار 
در تمام کشور اســتفاده می شود و بلد رشد بسیار 

خوبی را تجربه کرده است. برای من و سهامداران 
و پرســنل خیلی مهم اســت که بتوانیم کارهای 
جدید انجــام دهیم که فکر می کنــم اگر بتوانیم 
موفقیت های بین المللی کسب کنیم نظیر صادرات 
نرم افــزار برایمان هیجان انگیز باشــد. همچنین 
برایمان جذابیت دارد که بتوانیم در فناوری های 

جدیدتر ورود کنیم.«
 دست رد فناپ به سینه کافه بازار!

بنیانگذار کافه بازار با بیان اینکه در ســال 91 کار 
بازار داشت به تعطیلی می کشید، گفت: »در سال 
91 به دنبال جذب شرکای جدید بودم. با مجموعه 
فناپ صحبت کردیم و آن زمــان به ما گفتند که 
مدل مالی شما را قبول نداریم. با مجموعه حصین 
صحبت کردیم و آنها موافق ســرمایه گذاری روی 
ما نبودند. در انتهای ســال 91 که کارمان داشت 
به تعطیلی می کشــید موفق به جذب سرمایه از 

رهنما کالج شدیم.«
آرمندهی در پاسخ به سوالی در مورد اینکه آیا در 
10سال گذشــته روزهایی بوده که خسته شود و 
بخواهد کار را رها کند، گفت:»در سال 95 مادرم 
دچار بیماری سرطان شــد و سال سختی بود. اما 

سال 98 سال سخت تری بود چون در حادثه سقوط 
هواپیمای اوکراینی یکی از همکاران سابقمان را از 
دست دادیم که روحیه همه ما را نابود کرد و هنوز 

اثرات ناامیدی آن در همه ما وجود دارد.«
بنیانگذار کافه بازار با بیان اینکه عموما از اشتباه ها 
پشیمان نمی شــوم و به آنها به چشم تجربه نگاه 
می کنم،گفت:»چنــد پروژه ما بــه صورت کامل 
شکســت خورده اســت. برای نمونه کسب و کار 
»رسید« به دلیل اینکه تاکســیرانی در آن زمان 
جلوی خدمات مختلف پرداخت یاری را می گرفت 
شکست خورد.کسب وکار دیگری که در سال 95 
از آن خارج شدیم کسب وکار »عدد« بود،چون فکر 
می کردیم صنعت تبلیغات رو به نزول اســت. هر 
شکست تجربه ای برای کار بعدی بود، برای مثال 
زمانی که کسب وکار رســید را در حوزه خدمات 
پرداخت متوقف کردیم »بلد« را در حوزه خدمات 

شهری شروع کردیم.«
آرمندهی با بیان اینکه پــول انگیزه کار کردنش 
نبوده است،گفت: »در ابتدا که کار را شروع کردیم 
هدفمان پول نبود و در ادامه هم پول هدف ما نشد 
ولی پول از نتایــج جانبی کار ما بــود. برای همه 
ما لذت های دیگری نظیر حل مســئله و ساخت 

محصول جدید وجود دارد.«
بنیانگذار کافه بازار در مورد دلیل نقد هایی که به 
او وارد می شود،گفت: »تنها راه برای اینکه پشت 
انسان ها حرفی وجود ندارد این است که کار نکنند. 

پدربزرگم از سعدی نقل می کرد: 
به کوشش توان دجله را پیش بست / نشاید زبان 

بداندیش بست
کســی که می خواهد کار کند باید این مسائل را 
پشت گوش بیندازد و روی هدف و چیزی که فکر 

می کند درست است متمرکز شود.«

از مرز تعطیلی تا رسیدن 
به 45میلیون کاربر

10سالگی بازار اپلیکیشن های ایران به روایت بنیانگذارش

 برندگان سیزدهمین جشــنواره وب و 
موبایل

آموزش آنلاین
برنده داوری آثــار: فرانش – آمــوزش ویدئویی 

فارسی
برنده مردمی آثار: کلاسینو

 ادب و فرهنگ و هنر و فلسفه
برنده داوری آثار: دوربین.نت
برنده مردمی آثار: متن نگار

 اشتراک گذاری محتوای دیجیتال
برنده داوری آثار: وبسایت و اپلیکیشن آنتن
برنده مردمی آثار: وبسایت و اپلیکیشن آنتن

 اشتغال و کاریابی
برنده داوری آثار: کارلنسر
برنده مردمی آثار: کارلنسر

 انقلاب اسلامی و دفاع مقدس
برنده مردمی آثار: انتشارات سوره مهر

برنده داوری وبسایت: موزه انقلاب اسلامی ودفاع 
مقدس

 بازار آنلاین واسط خرید و فروش و 
خرید گروهی

برنده داوری آثار: تخفیفان – اولین و بزرگ ترین 
وبسایت خرید گروهی

برنده مردمی آثار: فروشــگاه اینترنتی و باشگاه 
مشتریان امِ وِی

 بازی های اکشن
برنده داوری آثار: هادُس ۲

 بازی های امتیازی
برنده داوری آثار: قهوه چی

برنده مردمی آثار: سر ضرب : فوتبال آنلاین
 بازی های تفننی

برنده داوری آثار: ادابازی | پانتومیم
برنده مردمی آثار: ادابازی | پانتومیم

 بازی های رانندگی
برنده داوری آثار:کلاچ

برنده مردمی آثار: کلاچ
 بازی های شبیه سازی

برنده داوری آثار: تخت جمشید – بازدید سه بعدی
 بازی های کودک

برنده داوری آثار: Let’s Go آموزش زبان انگلیسی 
کودکان

 بازی های معمایی
برنده داوری آثار: سوالپیچ

برنده مردمی آثار: فقط چپ رو بگیر
 بازی های استراتژی

برنده داوری آثار: یاران بهلول
برنده مردمی آثار: کلش آف زامبی

 بازی های کلمات و دانستنی ها
Quiz of Kings :برنده داوری آثار

Quiz of Kings :برنده مردمی آثار
 بانک و بیمه و شرکت های بورسی

برنده داوری آثار: بانک سامان
برنده مردمی آثار: همراه بانک ایران زمین

 پلتفرم های آموزشی
برنده مردمی آثار: مدرسینو
برنده داوری آثار: مدرسینو

 تامین کنندگان اینترنت و زیرساخت ها
برنده داوری آثار: های وب
برنده مردمی آثار: های وب

 تبلیغات و بازاریابی دیجیتال
برنــده داوری آثــار: نوین هاب | ابــزار مدیریت 

شبکه های اجتماعی
برنده مردمی آثار: شهر هوشمند پایدار

 حمل و نقل آنلاین )شهری و بین شهری(
برنده داوری آثار: نقشه و مسیریاب نشان

برنده مردمی آثار: تاکسی 3۶۰ )تاکسی آنلاین(

 خانواده و کودک
برنده داوری موبایل: آی قصه

برنده مردمی آثار: آی قصه
برنده داوری وبسایت: آی قصه

 خبری ، نشریات و مجلات چاپی
برنده داوری آثار: مهروماه
برنده مردمی آثار: مهروماه

 خدمات مالی، بانکی، بیمه آنلاین و 
پرداخت )فین تک(

برنده داوری آثار: دیجی پی
برنده مردمی آثار: سوپر اپلیکیشن وطندار

 خدمات مربوط به کسب وکارها
برنده داوری آثار: رایچت
برنده مردمی آثار: رایچت

 خرید بلیت سینما و تئاتر ودیگر رویدادها
برنده داوری آثار: سینماتیکت

برنده مردمی آثار: یوبلیت
 خودرو و خدمات مرتبط

برنده داوری آثار: هایپرتایر
برنده مردمی آثار: خودرو

 دانشگاه ها و موسسات آموزشی
برنده داوری آثار: مدرسه موسیقی رنگآهنگ

 دین و معارف
برنده مردمی آثار: هیات آنلاین

برنده داوری وبسایت: هیات آنلاین
 رزرواسیون بلیت هتل و هواپیما

برنده داوری آثار: اتاقک
برنده مردمی آثار: رادار3۶1

 زیرساخت ابری و هاستینگ
برنده داوری آثار: ابر آروان

برنده مردمی آثار: ایران سرور
 سازمان ها و موسسات دولتی

برنده داوری آثار: تهران من

برنده مردمی آثار: تهران من
 سازمان های خیریه و فعالیت های 

اجتماعی
برنده داوری آثار: محک
برنده مردمی آثار: کارزار

)lifestyle( سبک زندگی 
برنــده داوری موبایل: کوکیــن: مرجع ویدئویی 

آموزش آشپزی ملل
برنده مردمی آثار: مجله اینترنتی اکالا

برنده داوری وبسایت: چطور
 سرویس های بلاگ، شبکه اجتماعی و 

انجمن های آنلاین و پیام رسان ها
برنده مردمی آثار: پونیشیر
برنده داوری آثار: ویرگول

 سرویس های خدمات شخصی و منزل
برنده مردمی آثار: آسانیسم

برنده داوری آثار: آچاره
 سرویس های سایت ساز و اپلیکیشن ساز

برنده داوری آثار: فروشگاه ساز سازیتو
 سفارش آنلاین غذا و نوشیدنی

برنده مردمی آثار: مزبار
برنده داوری آثار: فودیسم
 سلامت الکترونیک

برنده مردمی آثار: پذیرش۲۴
برنده داوری آثار: پذیرش۲۴

 سلامت و بهداشت و زیبایی،ورزش و 
تندرستی و تناسب اندام
برنده داوری موبایل: پا به پا

برنده مردمی آثار: ورزش سه
برنده داوری وبسایت: ورزش سه

 شرکت های طراحی وب و سئو
برنده داوری آثار: نوین

 شرکت ها و مؤسسه های خصوصی
برنده مردمی آثار: آکادمی کریپتولند

برنده داوری آثار: سایت پمینا
 فروشگاه آنلاین – خرید آنلاین
برنده مردمی آثار: فروشــگاه اینترنتی 

اکالا
برنــده داوری آثار: فروشــگاه 

اینترنتی اکالا
  فروشگاه های تخصصی
برنده مردمی آثار: گاج مارکت

برنده داوری آثار: کشمون
 کامپیوتــر و موبایــل و 

تکنولوژی
برنــده داوری آثــار: وبســایت 

ارزدیجیتال
 کتاب علم و دانش و مراجع 

علمی
برنده داوری موبایــل: خلاصه | 

چکیده صوتی کتاب
برنده مردمی آثار: فســت 

دیکشنری

برنده داوری وبســایت: مرجع لغــات اختصاری 
– مخفف

 کسب و کار و مدیریت و تجارت و 
استارتاپ

برنده مردمی آثار: کار و کسب
برنده داوری آثار: پادکست 1۰ صبح

 گردشگری و سفر
برنده داوری موبایل: لست سکند

برنده مردمی آثار: ماجراجوهای ایرانی
برنــده داوری وبســایت: همگــردی | اولین و 

پر بازدیدترین شبکه گردشگری
 مارکت فایل های دیجیتال

برنده مردمی آثار: ساند اسنپ
برنده داوری آثار: فونت ایران )اولین فروشــگاه 

فونت فارسی(
 محیط زیست

برنده داوری آثار: نذرطبیعت
نیازمندی ها – مسکن و املاک

برنده مردمی آثار: آقای املاک
برنده داوری آثار: کیلید

 نیازمندی ها ی عمومی و تخصصی و شهر 
و استان خاص

برنده داوری آثار: اتُوپیا
 هنر سینما و تئاتر و موسیقی

برنده مردمی آثار: ایران فیلم
برنده داوری آثار: بیپ تونز

 وبسایت های شهری و محله ای
برنده داوری آثار: ویکی کیش
 وبگاه های افراد مشهور

برنــده داوری آثار: اپلیکیشــن محتــوای زنده 
Khamenei.ir

برنده مردمی آثار: رضا صادقی
 وبگاه های خبری و خبرگزاری ها

برنده مردمی آثار: وب سایت رسمی آخرین خبر 
برنده داوری آثار: وب سایت رسمی آخرین خبر 

 برنده های گروه های ویژه 
بهترین کتاب تألیف یا ترجمه در کارآفرینی 
– تحلیل اســتراتژیک از انتشارات 

راه پرداخت
بهترین وبسایت یا اپلیکیشن از نظر 
دسترسی برای افراد توان یاب – دیوار
بهترین ســریال یا فیلم ارائه شده در 
بســتر اینترنت – ســریال آقازاده به 

کارگردانی بهرنگ توفیقی
بهترین فعالیت تبلیغاتی یا استارتاپی در 

مقابله با کرونا – این وان مین دات کام
بهتریــن کمپین تبلیغاتــی دیجیتال 
ســال 13٩٩ – علــی بابــا – کمپین 

#بسیارسفرآید
بهترین کســب و کار نوآورانه – سوپر 

اپلیکیشن وطندار
 PWA بهترین اپلیکیشن وب اپ

– آشپزخانه  ویترین

مدیرعامل اسنپ: نمی خواهند اسنپ از یک حدی بزرگ تر شود!
محمد خلج، مدیرعامل اســنپ، در مراسم اختتامیه  
ســیزدهمین جشــنواره  وب و موبایل ایران در پاسخ 
به این ســوال که چه عددی می تواند شاخص میزان 
بزرگی اسنپ باشد، گفت: »اسنپ مدت ها بود به رکورد 
2میلیون ســفر روزانه رســیده بود و به تازگی رکورد 
2میلیون و 300هزار سفر روزانه را زده ایم.« او همچنین 
اشاره کرد که هدف آتی این شرکت رسیدن به رکورد 

3میلیون سفر روزانه است.
مدیرعامــل اســنپ در اختتامیه  جشــنواره  وب و 
موبایل در پنلی به میزبانی رضــا جمیلی تاکید کرد 
كه اســنپ به عنوان بخش خصوصــی خدماتی ارائه 
می دهد که دولت متولی آن است، اما زمانی که اندازه  
یک کســب و کار خصوصی بزرگ می شود، ترسی را با 

خود به همراه می آورد و همین کار را خیلی ســخت 
می کند. درحال حاضر شکاف بزرگی بین بخش دولتی 
و خصوصی وجــود دارد؛ بخش خصوصــی روی لبه  
فناوری حرکت می کند و اســتانداردهای روز دنیا در 
آن رعایت می شــود. قوانین ما باید به سمت حمایتی 
شــدن پیش برود و بخش خصوصی نیز باید به درک 
مشترک از قوانین برسد. خلج تاکید کرد حتی به اسنپ 
گفته اند اجازه ندارد از یک حد بزرگ تر شود! مدیرعامل 
اسنپ در ادامه به حمایت و سرمایه گذاری اسنپ روی 
کسب  وکارهای نوپا و کوچک مانند اسنپ دکتر اشاره 
کرد و گفت این رویکرد همچنان در اسنپ وجود دارد 
و مایل به همکاری با تیم هایی کــه ظرفیت و توانایی 
دارند هستند. جمیلی در گفت وگو با مدیرعامل اسنپ، 

این نقد را مطرح کرد که رشــد این استارتاپ با اینکه 
دستاورد بزرگی در اکوسیســتم استارتاپی محسوب 
می شود، ولی کسب و کارهای کوچک تر را تحت تاثیر 
قرار می دهد. خلج در پاســخ گفت: »سوال من از شما 
این اســت که اگر در شــرایط فعلی و با وجود کرونا 
شرکت هایی شبیه ما نبودند چه آسیب هایی به جامعه 
می رسید؟ ما می توانیم از ظرفیت تیم هایی که ایده  های 
جدید دارند و مکمل خدماتمان هستند استفاده کنیم. 
از طرفی پلتفرم شــدن ما می تواند نوید خوبی برای 

کسب وکارهای کوچک باشد.«
خلج در پاسخ به این پرســش که آیا قرار است اسنپ 
به عنوان یک کسب و کار بزرگ وارد بورس شود، گفت: 
»یکــی از گزینه های پیش روی اســنپ، عرضه  اولیه 
در بورس اســت که باعث شــفافیت و سنجش بهتر 

می شود.«

رقابت 26 هزار وبسایت و اپلیکیشن در سال سیزدهم 
با برگزاری آنلاین اختتامیه ،جشنواره   وب و موبایل ایران برترین های خود را شناخت

اختتامیه سیزدهمین جشنواره وب و موبایل ایران در تاریخ یکم اسفند ماه 13۹۹ به صورت آنلاین برگزار شد. جشنواره ای که در 13 سال گذشته 
مهم ترین رویداد سالانه اکوسیستم اقتصاد آنلاین ایران بوده و ویترینی برای کســب وکارهایی که در این حوزه فعالند تا خود را به محک رقابت 
بسپارند. امسال 1۹ هزار وبسایت، 7هزار اپلیکیشن، 141هزار کاربر و 2هزار داور مردمی در ۹1گروه در این جشنواره حضور داشتند که در نهایت 

در مراسمی 2 ساعته که به صورت آنلاین پخش شد برندگان خود را به شرح زیر معرفی کرد. 
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   توئیت بازی
عملکرد سیما در یک سالگی کرونا 

کامنت ها

سال پیش که خبر شیوع ویروس کرونا در ووهان چین منتشر 
شد، خیلی از ما باور نمی کردیم دنیا گرفتار این ویروس شود. 
کم کم خبرهایی در فضاهای غیررســمی درباره نفوذ کووید- 
19 به کشور به گوش رســید. در رسانه ها به آن پرداخته شد، 
اما در تلویزیون خبری نبود. شــاید استدلال این بود که نباید 
فضای عمومی جامعــه بیهوده ملتهب شــود. بخش خبری 
20:30 حتی در چنین روزهایی گزارشی از شهر قم روی آنتن 
فرستاد تا ثابت کند اوضاع آرام اســت. گزارشگر میان مردم 
رفت و شلوغی جمعیت را نشــان داد و فضای مجازی را بابت 
شایعه پراکنی محکوم کرد. از قضا این گزارش در روزهای اخیر 
توســط کانال هاي تلگرامی و صفحات اینســتاگرامی بازنشر 
داده می شــود. برخی کاربران تلویزیــون را به خاطر اهمال و 
خوش خیالی ســال پیش مواخذه می کنند. حتما این نقد به 
تلویزیون وارد است، اما وقتی شیوع کرونا در ایران محرز شد، 
صداوسیما نقشی پررنگ در آگاهی رسانی انتخاب کرد. در این 
یک سال صداوسیما تاثیری فراوان در بالا بردن اطلاعات مردم 

داشته است... .

  وحید ســعیدی: وقتی قرار باشــد صورت مسئله پاک 
شود، نتیجه می شــود چیزی که الان می بینیم. ملت ویدئوی  
گزارش خبری یک ســال پیش را برداشته اند و دست به دست 
می چرخانند. اگر در همان زمان بــرای تهیه این گزارش کمی 
تعمل می شد و معاونت خبر شتابزده عمل نمی کرد، امروز اینطور 

بخش خبری تلویزیون توسط مردم دست انداخته نمی شد.

  احمد رنجبر: گذشته ها گذشته ! مدیران ارشد صدا و سیما 
باید از چنین بزنگاه هایی درس بگیرند و با دید باز سراغ اتفاقات 
بروند. کمی اهمال، این رسانه مهم را از رقبا عقب می اندازد و بر 
اعتبار آن خدشه وارد می کند. تلویزیون خیلی زود جبران کرد و 
حالا رسانه ای مرجع درباره اخبار و اطلاعات کرونا است ولی آن 

خاطره تلخ در اذهان باقی است.

  مرجان فاطمی: از این دســت واکنش هــای عجولانه در 
بخش های خبــری تلویزیون، به ویــژه در گزارش های مردمی 
کم ندیده ایم. کاش مدیران فراموش نکنند که حالا دیگر جزء 
به جزء برنامه های تلویزیونی، حتــی بی اهمیت ترین آنها ثبت 

می شوند و بعدها باید پاسخگو باشند.

   آنالیز    رصد خانه

شبکه دو مدتی است که جمعه شب ها باکس ســاعت 21:30 خود را به بازپخش برنامه 
»کلاه قرمزی« اختصاص داده اســت. این شــبکه باکس اصلی خودش را با برنامه هاي 
تکراری پر می کند. البته که دیدن دوباره و چندباره کلاه قرمزی همچنان جذاب است، 
اما این شبکه باید حداقل دقت کند، یک برنامه تکراری را تکراری پخش نکند. این جمله 
یعنی چه؛ یعنی اینکه یک قسمت از برنامه را در فاصله کمتر از یک ماه دوباره روانه آنتن 
نکند. جمعه ای که گذشت، قســمتی از کلاه قرمزی پخش شد که کمتر از یک ماه قبل 
همین قسمت روی آنتن رفته بود. این نشان می دهد برنامه ریزی درستی برای بازپخش 
کلاه قرمزی وجود ندارد، وگرنه چرا باید با وجود این همه قســمت کمتر بازپخش شده، 

قسمتی روی آنتن برود که مدت زمان کوتاهی از پخش آن نگذشته است.

تیتراژ سریال دادستان مسعود ده نمکی یک تفاوت اساسی با سایر تیتراژهای سریال های دیگر 
دارد. این تفاوت البته ربطی به استفاده از موسیقی رپ ندارد. در این سریال برای نخستین بار 
در تیتراژ برای معرفی بازیگرها تفکیک جنسیتی انجام شده است و اسامی بازیگران بر اساس 
جنسیت آنها در تیتراژ می آید. ابتدا نام بازیگران مرد روی تیتراژ می نشیند و در ادامه با کپشن 
»با هنرمندی خانم ها« نام بازیگران زن سریال می آید. نکته بعدی اینجاست که در این تفکیک 
جنسیتی هم اولویت به آقایان داده شده و ابتدا نام آنها می آید و در ادامه نام بازیگران خانم ذکر 
می شود. در بخش آقایان ابتدا نام محمد کاسبی می آید و در بخش خانم ها هم نام سحر قریشی. 
البته در تیتراژ پایانی دیگر خبری از این تفکیک جنسیتی نیست و اسامی به ترتیبی دیگر آمده 

است و نام بازیگران آقا و خانم در کنار هم دیده می شود.

جشنواره سی ونهم فجر با همه اما و اگرها و حواشی اش تمام شد، ولی همچنان تحلیل ها 
درباره آن ادامه دارد. برخی معتقدند این دوره، یکی از ادوار مهم جشــنواره فجر بود 
و عده ای نظری عکس دارند؛ مثلا در برنامه نقد ســینما، مهمان برنامه اعلام کرد هر 
16 فیلم مهم بودند و ارزش تماشا کردن داشــتند. در برنامه هفت اما عکس این نظر 
بیان شد. محمدتقی فهیم، منتقد برنامه هفت اشــاره کرد که هنوز زهر فیلم های بد 
جشنواره فجر امسال از بدنش خارج نشده. مســعود فراستی هم نظر او را تأیید کرد و 
هشدارهای لازم به مسئولان سینمایی را به زبان آورد. آنها بعد از آن سراغ نقد فیلم مرد 
آرام رفتند؛ فیلمی محصول سال 19۵2 که علاقمندان جان فورد و سینمای کلاسیک 

آن را به کرات دیده اند.

از سر باز کنی روز      پخش یکی از قسمت های کلاه قرمزی در فاصله کمتر از یک ماه

این چه کاری است روز       تفکیک جنسیتی بازیگران در تیتراژ دادستان

تناقض روز      بالاخره جشنواره سی ونهم فجر خوب بود یا بد؟

سریال »خوب، بد،جلف / رادیو 
اکتیو« جمعه هفته گذشته به 
قسمت چهارم رسید، از بین 

قسمت هایی که تا الان منتشر 
شده، این قسمت به لحاظ 

جنس شوخی و موقعیت کمدی 
بهتر از بقیه بود. استفاده 

درست از موقعیت های واقعی و 
شوخی کردن با آنها برگ برنده 

قسمت اخیر سریال » خوب، 
بد،جلف / رادیو اکتیو« بود.

در قسمت های اول تا سوم، حجم بیشتر شوخی ها روی ماجرای انتقام گرجی از           منظر اول|  شوخی های فردی
پژمان جمشــیدی بابت تنها گل ملی اش به گرجســتان می چرخید. این در واقع محور اصلی شوخی ها بود و 
درکنارش موقعیت های کمیک دیگری هم اتفاق می افتاد اما در قسمت چهارم و با خروج شخصیت ها از قطار، 
حجم شوخی ها بیشتر و جذاب تر می شود.در نیمه اول این قسمت که در واقع قصه حول گم شدن پژمان و سام 
در جنگل و خروجشان از آنجا می گذرد، شــوخی حول موقعیت های واقعی این دو نفر طراحی شده که در این 
شوخی ها مخاطب را به اوج خنده می رساند. اعتراف آنها در سکانس جنگل که قصد حلالیت طلبیدن از یکدیگر 
را دارند از جمله موقعیت های ناب این قسمت است.در ادامه روبه رو شدن آنها با راننده اصفهانی و سوار نکردنشان 

در جاده به خاطر گلی که پژمان به سپاهان زده بود از دیگر موقعیت های کمیک نیمه اول قسمت چهارم است.

در نیمه دوم این قسمت آنها توسط حسام بوالهوس گروگان گرفته می شود و           منظر دوم| شوخی های صنفی
او برای گرفتن خونبهای آنها به صداوسیما، خانه سینما و فدراسیون فوتبال زنگ می زند. او ابتدا با واحد ارتباط 
جمعی صداوسیما تماس می گیرد و ماجرای خونبها را مطرح می کند، در همین بخش قاسمخانی با نظرسنجی 
مردمی شوخی می کند و در ادامه وقتی ماجرا به امور مالی کشیده می شود شوخی ها به سمت بروکراسی حاکم 
بر تلویزیون برای پرداخت پول و بدهی این سازمان به بازیگرها و پروژه ها می چرخد.در ادامه وقتی بوالهوس از 
صداوسیما ناامید می شود با خانه سینما تماس می گیرد، وابستگی خانه سینما به حق عضویت اعضا و انفعال 
این خانه در حل مشکلات سینماگران و بیانیه صادر کردن از جمله مواردی است که در بخش از سریال با آنها 

شوخی می شود.

شبکه نمایش این هفته به مناسبت روز پدر، هفت فیلم با موضوع پدر را روی آنتن می برد. دیروز در اولین 
روز این هفته، فیلم »من سم هستم« به کارگردانی جسی نلسون روی آنتن رفت. امشب ساعت 21 فیلم 
هندی »پیکو« از این شبکه پخش می شود. این فیلم کمدی محصول 201۵ هند است و آمیتاب باچان، 
دپیکا پادوکنه و عرفان خان در آن بازی دارند. برای فردا شب فیلم فرانسوی »پدر و پسر قهرمان« انتخاب 
شده است. این فیلم سال 2013 ساخته شده و نیلز تاورنیرز آن را کارگردانی کرده است. سه شنبه شب فیلم 
ایرانی »بوی پیراهن یوسف« روی آنتن می رود؛ فیلمی به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا و بازی درخشان علی 
نصیریان که سال 1374 تولید شده. فیلم »در جستجوی خوشبختی« با بازی ویل اسمیت، چهارشنبه شب 
در این ساعت پخش می شود. این فیلم به کارگردانی گابریل موچینو ساخته شده و محصول سال 2006 
است. »خانم دات فایر« و »دست های خالی« هم دو فیلمی هستند که با موضوع پدر در روزهای پنجشنبه 

و جمعه از این شبکه پخش می شوند.

هفته فیلم پدر
  شبکه:   نمایش

  پخش: یکشنبه تا جمعه
  ساعت: 21

  فیلم ها:من سم هستم، پیکو، پدر و 
پسر قهرمان، بوی پیراهن یوسف، در 

جستجوی خوشبختی، خانم دات فایر 
و دست های خالی 
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 فهرست بلند بالای بازیگران سریال 
نمایش خانگی »می خواهم زنده 

بمانم« با معرفی هفت بازیگر دیگر 
تکمیل شد. طبق اعلام رسانه ها فرید 
سجادی حسینی، افسانه چهره آزاد، 

مائده طهماسبی، مهدی صباغی، 
امیر نوروزی، محمد رضا مالکی 
و عزت الله مهر آوران بازیگرانی 

هستند که در این سریال حضور 
دارند. می خواهم زنده بمانم را شهرام 

شاه حسینی کارگردانی می کند.

» نوروز رنگی« نام سریال جدید 
علی مسعودی است که برای پخش 

در نوروز 1400 آماده می شود. در 
حالی که گفته می شد این سریال  در 

کنار » بوتیمار« یکی از گزینه های 
شبکه سه برای پخش در این ایام 

است، خبر آنلاین در گزارشی اعلام 
کرده   سریال علی مسعودی   احتمالا   

 از آنتن شبکه پنج سر دربیاورد و از 
این شبکه پخش شود.

 موقعیت های کمدی قسمت چهارم خوب، بد،جلف / راديو اکتیو

ساعتشبکهقالببرنامه
16پنجآسیب شناسی خودکشیشکلات تلخ

16:30ورزشهفته 24 لالیگابارسلونا – کادیز
19آی فیلمسریال ایرانیتب  سرد

20ورزشهفته 2۵ لیگ برتر انگلیسآرسنال – منچسترسیتی

21تماشاسریال ایرانینون.خ
22:30ورزشهفته 2۵ لیگ برتر انگلیسمنچستریونایتد – نیوکاسل

احمد رنجبر  
هفتصبح

هفته آینده یکی از مهم ترین اتفاقات مدیریتی فوتبال 
کشــورمان رقم می خورد و روز دهم اسفند انتخابات 
ریاست فدراسیون فوتبال برگزار می شود. فوتبال برتر 
هم تصمیم گرفت روز گذشــته به چهار نامزد ریاست 
فدراسیون فرصتی برای حضور در این برنامه بدهد. علی 
کریمی، کیومرث هاشمی، مصطفی آجرلو و شهاب الدین 
عزیزی خادم دیروز در فوتبال برتر حاضر شــدند و از 
طرح های خود دفاع کردند. ابتدا اعلام شــد این برنامه 
در قالب مناظره و به شــکل زنده برگزار می شــود، اما 
پیگیری هفت صبح عکس این شایعه را اثبات می کند. 
مهم ترین پرسش این است که ویژه برنامه فوتبال برتر 

چه شکل وشمایلی دارد؟

 چالش اول| ضبطی بودن
روز گذشــته که خبر حضور نامزدهای ریاســت فدراسیون در 
فوتبال برتر رسانه ای شد، چند شایعه درباره شکل برگزاری این 
برنامه به گوش رسید. برخی از زنده بودن فوتبال برتر گفتند و 

برخی نوشتند برنامه ضبطی است. پیگیری هفت صبح هم نشان 
می دهد برنامه به شــکل تولیدی روی آنتن خواهد رفت. طبعا 
جذابیت فوتبال برتر و مناظره آن به زنده بودن است و حالا که به 
شکل ضبطی روی آنتن خواهد رفت، بخش زیادی از هیجان خود 
را از دست می دهد. اصلا هویت برنامه های ورزشی با سبک وسیاق 
فوتبال برتر، زنده بودن آنهاست. مگر قرار است چه اتفاقی در این 
برنامه رخ دهد که شــکل تولیدی گرفته؟! برنامه های مناظره و 
حتی شــبه مناظره تا وقتی به طور زنده پخش می شوند واجد 
جذابیت هستند. کمااینکه شــبکه یک بعد از انتخابات مدتی 
مناظره را به شکل ضبطی روانه آنتن کرد و نتیجه نگرفت. این 
تجربه ناکام را شبکه افق هم داشت. در برنامه های غیرزنده این 
سوال با مخاطب همراه است که نکند فلان بحث ابتر شده و به 

تیغ ممیزی گرفتار آمده است.

 چالش دوم| این مناظره نیست
روز گذشته در برخی رسانه ها از برگزاری مناظره میان نامزدهای 
انتخابات فدراســیون صحبت به میان آمد. این مســئله را هم 
پیگیری کردیم و مشخص شد قرار نیست نامزدها در قالب مناظره 
به مصاف هم بروند. اینکه در نهایت چه محصولی آماده شده را 
نمی دانیم، چراکه در لحظه تنظیم گزارش، برنامه فوتبال برتر 
در حال ضبط بود. همین قدر بدانید که نظر ســازندگان برنامه 

این اســت که فوتبال برتر شکل وشمایل مناظره به خود نگیرد. 
هدف برنامه این است که نامزدها طرح های خود را بیان و از آن 

دفاع کنند.

 چالش سوم| تاخیر در برگزاری
اینکه فوتبال برتر به ماجرایی مهم ورود کرده ارزشــمند است. 
بااین حال برای رقم خوردن اتفاق مهم باید شــکل برنامه تغییر 
می کرد؛ یعنی باید هم زنده می بود و هم شکل مناظره می گرفت. 
حالا فرض کنیم به هر دلیلی مناظره به صلاح نبوده است و اصلا 
نامزدها خودشان تمایلی به آن نداشته اند. باز هم نمی توان این 
شیوه را مطلوب دانســت، چراکه فوتبال برتر بعد از اعلام احراز 
صلاحیت نامزدها فرصت کافی داشت تا به شکلی دیگر میزبان 
نامزدها باشد. مثلا بر اساس قرعه کشی در برنامه قبل میزبان دو 
نفر از آنها و در برنامه این هفته پذیرای دو نامزد دیگر می بود. در 
این صورت نامزدها با در اختیار داشتن آنتن زنده، وارد گپ وگفت 

و حتی چالش می شدند و عیارشان بهتر محک می خورد.

 چالش چهارم | تعدد موضوع
آنطور که اعلام شــده، نامزدها درباره شش موضوع با هم بحث 
و نظرشــان را بیان می کنند: اقتصاد فوتبال، تحــول در نظام 
باشــگاه داری، ارتقا و پیشــرفت تیم ملی، تعامــل و ارتباطات 

بین الملل، رشد و پیشرفت فوتبال پایه و مبارزه با فساد. هرکدام 
از این موضوعات آنقدر مهم هســتند که بتوانند سرفصل یک 
قسمت از فوتبال برتر شوند. سازندگان برنامه که دنبال نتیجه 
مطلوب هستند باید برنامه را در چند قسمت برگزار می کردند تا 
فرصت کافی برای شکافتن موضوعات مختلف در اختیار نامزدها 
قرار می گرفت. آیا این اتفاق در یک قسمت، آن هم با وجود چهار 

نامزد رقم می خورد؟

  چالش پنجم| مجری
محمدحســین میثاقی در هفته های اخیر، بارها اعلام کرد كه 
حرف های مگو درباره پشت پرده انتخابات فدراسیون دارد. او اما 
به رغم هشدارها، چیزی به زبان نیاورده است. آیا در ویژه برنامه 
فوتبال برتر او دست به افشاگری زده؟ چالش دیگر میثاقی این 
است: آیا او به گونه ای رفتار کرده که نه برچسب حمایت از یک 
نامزد خاص به او بخورد و نه اینکه تبدیل به پایه میکروفن شود؟ 
اصلا او تا چه حد اجازه چالش با نامزدها را دارد؟ در چنین مواردی 
مجری باید آنقدر دقیق و حواس جمع باشد که نوع پرسش و حتی 
واکنش های فیزیکی او شائبه ایجاد نکند. همه چیز دوشنبه شب 

مشخص می شود.

 چالش ششم| شکل ارائه 
همان طور که گفتیم، نظر شبکه سه این اســت که نامزدها در 
فضایی خارج از مناظره از طرح های خود دفاع کنند. دیگر چالش 
مهم فوتبال برتر همین جا شکل می گیرد: آیا فوتبال برتر روتین 
است و صحبت های هر نامزد به شکل یک آیتم در خلال برنامه 
روی آنتن می رود؟! در این صورت اگــر نامزدها توی حرف هم 
آمده باشند، تکلیف چه می شود؟ آیا زمان کافی در اختیار برنامه 
قرار دارد تا هم صحبت نامزدها پخش شود و هم دیگر بخش های 
فوتبال برتر؟ آیا اصــلا همه برنامه به پخــش صحبت نامزدها 
اختصاص دارد؛ در این صورت  فوتبال برتر مطول و خسته کننده 

نخواهد شد؟

درباره ویژه برنامه شبکه سه که قرار است با موضوع اعلام برنامه نامزدهای فدراسیون فوتبال 
پخش شود. آیا این برنامه می تواند محصولی جذاب و استاندارد روانه آنتن کند یا...؟ گزارش هفت 

صبح را بخوانید

فوتبال برتر،  نه مناظره است و  نه  زنده
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  تفاوت نسخه استاندارد و دیجیتال
تنها تفاوت نسخه استاندارد با نســخه دیجیتال، وجود درایو 
بلوری الترا اچ دی در نسخه استاندارد است. نسخه دیجیتال 
مجهز به درایو نیســت. نســخه اســتاندارد دارای یک درایو 
بلوری اســت که به شــما امکان می دهد دیسک های بلوری 
پلی استیشن 5 و پلی استیشن 4 و همچنین فرمت های دیگر 
مدیا که روی بلو ری الترا اچ دی، بلوری معمولی و دی وی دی 
ذخیره شــده اند را اجرا کنید. در طرف دیگر نسخه دیجیتال 
فاقد هرگونه درایو بوده و تنها می تــوان بازی ها را به صورت 
دیجیتال از فروشــگاه پلی استیشــن )یا دیگر فروشگاه ها( 
خریداری و روی کنسول نصب کرد. همچنین امکان استفاده 
از ســرویس هایی مانند پلی استیشــن پلاس و پلی استیشن 
ناو هم روی نســخه دیجیتال وجود دارد؛ دو کنسولی که از 
 دید ســخت افزاری هیچ تفاوتی ندارند و خروجی یکسانی را 

ارائه می کنند. 

  حافظه بسیار سریع اس اس دی
حافظه بســیار سریع اس اس دی کنســول پلی استیشن 5 با 
این هدف ساخته شــده که هرچه بیشــتر موانع را از سر راه 

گیمرها بردارد؛ به ویژه صفحات بارگذاری طولانی به واسطه 
آن حذف می شوند. با اســتفاده از حافظه اس اس دی کنسول 
پلی استیشن 5، دست بازی ســازها برای خلق دنیاهای بسیار 
بزرگ و با جزئیات بســیار بیشــتر باز بوده و دیگر خبری از 
محدودیت های نســل قبل نخواهد بود. علاوه بر از بین بردن 
صفحات بارگذاری طولانی، اس اس دی جدید پلی استیشــن 
5 این امکان را برای بازی ســازها و گیمرها فراهم می کند تا 
بتوانند در دنیاهای بسیار وســیع، با سرعت بسیار بالا فرایند 
انتقال را انجام دهند. همه اینها به این معناست که در نهایت 
بازیکنان بیشتر مشغول بازی کردن خواهند بود تا صبر کردن 
برای بارگذاری بازی. حافظه اس اس دی کنسول پلی استیشن 
5 با پهنای باند 5/5 گیگابایت بر ثانیه و به لطف طراحی بسیار 
پیشــرفته ای که دارد، با هدف کوتاه تر کردن زمان بارگذاری 
بازی ها ساخته  شده و به سازندگان اجازه می دهد تا با سرعت 

بسیار بالا به دیتای بازی ها دسترسی داشته باشند.

  قابلیت افزایش حافظه داخلی
کنسول پلی استیشن 5 از وجود یک پورت برای اضافه کردن 
اس اس دی های ام2 بهره می برد که در آینده به بازیکنان این 

امکان را می دهد تا با خرید و نصب این نوع اس اس دی، فضای 
بیشتری برای نصب و اجرای بازی های پلی استیشن 5 داشته 
باشند. این امکان در آینده و از طریق آپدیت های نرم افزاری 
به کنسول پلی استیشن 5 اضافه می شود و همچنین اطلاعاتی 
در مورد اینکه چه نوع از اس اس دی های »ام2« پشــتیبانی 
می شوند هم منتشر خواهد شد. »ام2« نوع بسیار سریعی از 
اس اس دی هستند که در آینده از طریق آپدیت های نرم افزاری 
روی هر دو نسخه کنسول پلی استیشن 5 قابل نصب خواهند 
بود و می توانند فضای مورد نیاز برای ذخیره و اجرای بازی ها 

را افزایش دهند.

  پلی استیشن به تلویزیون الترا  اچ دی نیاز دارد؟
خیر. داشتن تلویزیون الترا اچ دی الزامی نیست. رزولوشن های 
720p، 1080i، 1080p و 2160p پشــتیبانی می شوند. 
در زمان اتصال به نمایشگر الترا اچ دی، کنسول پلی استیشن 5 
می تواند حداکثر تا 2160p )4کی( خروجی بدهد. همچنین 
کنسول پلی استیشن 5 در زمان لانچ با رزولوشن 8کی نیز سازگار 
است و از طریق آپدیت های نرم افزاری می تواند 8کی )در صورت 

فراهم بودن محتوا و نرم افزارهای مورد نیاز( خروجی بدهد.

  کنترلر بی سیم دوال سنس
کنترلر دوال ســنس کنسول پلی استیشــن 5 راه هایی که 
بازیکنــان می توانند با بــازی ارتباط برقرار کننــد را ارتقا 
می دهد. از ویژگی های مهم این کنترلر می توان به هپتیک 
فیدبک و ادپتیو تریگر اشــاره کرد. هر دوی این ویژگی ها با 
هدف تاثیر بر حس لامســه به کنترلر جدید ســونی اضافه 
شده اند و کمک می کنند بازیکن هرچه بیشتر با دنیای بازی 

ارتباط برقرار کند.
تکنولوژی نســل جدید هپتیک فیدبک جایگزین ویژگی 
قدیمی تر رامبل شــده و به بازیکنان اجازه می دهد ارتباط 
فیزیکی بیشتری با بازی داشته باشند. انتظار ما این است که 
سازندگان راه های زیاد و خلاقانه ای را برای استفاده هرچه 
بهتر از این ویژگی خاص پیــدا کنند؛ از غرق کردن بازیکن 
در دنیای بازی گرفته تا منتقل کردن شــرایط گیم پلی به 
بازیکن. لازم به ذکر اســت که بازیکنــان در صورت تمایل 
می توانند ویژگــی هپتیک فیدبک را غیرفعــال کرده یا از 

شدت آن بکاهند.
 تریگرهای جدید کنترلر دوال سنس که در دکمه های L2 و 
R2 تعبیه شده اند می توانند واکنش های کاملا واقعی را در 

هنگام بازی کردن شبیه سازی کنند. 

مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

اپل به دنبال توسعه تکنولوژی 6جی

غول فناوری واقع در کوپرتینو چندی پیش در مراسمی موسوم به »های اسپید«، 
نسل جدید آیفون هایش را به عنوان اولین محصولات مبتنی بر 5جی خود، رونمایی 
کرد و نکته جالب این اســت که اپل در هر 4 آیفون در کنــار مودم های ایکس55 
کوالکام، از آنتن های ارتباطی خود به منظور ارائه 5جی استفاده کرده است؛ اتفاق 
مهمی که بیش از هر زمانی به شــایعات مبنی بر تولید مودم های اختصاصی دامن 
می زد. دیری نپایید که جانی سروجی، مدیر ارشد سخت افزار اپل، در بیانیه ای این 
امر را تأیید و اظهار داشت که این شرکت توسعه مودم های سلولار را در اولویت قرار 
داده که می تواند نقطه عطفی در کاهش وابستگی این شرکت به کوالکام باشد.بنابر 
گزارش اپل اینسایدر و به نقل از مارک گِرمن از بلومبرگ، اپل کار را از توسعه فناوری 
5جی فراتر گذاشــته و از قرار معلوم، به دنبال جذب مهندسانی برای تکمیل تیم 
توسعه فناوری 6جی است. به گفته گِرمن، فهرست استخدامی این شرکت مربوط به 
موقعیت دفاتر اپل در سیلیکون ولی و سَن دیه گو است. این دقیقا جایی است که این 
شرکت در زمینه توسعه فناوری بی سیم و طراحی تراشه فعالیت می کند. به گزارش 
زومیت، حیطه کاری افرادی که برای این مشاغل اســتخدام شده اند، به طراحی 
و تحقیق  و توسعه فناوری های مرتبط با نســل ششم شبکه موبایل، سیستم های 
ارتباطی بی سیم برای شــبکه های دسترســی رادیویی و حضور فعال در مجامع 
صنعتی و دانشگاهی علاقه مند به فناوری 6جی مربوط می شود. گفتنی است اپل با 
پیوستن به گروه صنعت 6جی موسوم به )ATIS( علاقه به این فناوری را نشان داده 
بود و اکنون با استخدام مهندسان خبره در این حوزه مُهر تأیید دیگری بر این ماجرا 
می زند. اپل از سال 2016 تا 2018 از سخت افزار »باند پایه« اینتل استفاده می کرد؛ 
اما گفته می شود که اینتل قادر به ارائه به موقع فناوری 5جی برای ارائه در سال 2020 
نبوده است و همین موضوع به توافق اپل و کوالکام انجامید. شایعات مربوط به علاقه 
اپل به فناوری مودم به سال 2014 بازمی گردد؛ اما گزارش ها می گویند اپل همزمان 
با دادگاه کوالکام، تولید مودم اختصاصی خود را به صورت چشمگیری تقویت کرده.

آفیس 2021 معرفی شد

با اینکه تمرکز مایکروسافت روی نسخه ابری آفیس 365 است، اما کماکان برای 
کاربرانی که قصد تهیه اشتراک آن را ندارند، آفیس مستقل را نیز عرضه می کند. 
مایکروســافت هنوز ویژگی هاي آفیس 2021 را اعلام نکرده اســت، اما نسخه 
 XLOOKUP قرار است ویژگی هایی مثل حالت تاریک، آرایه های پویا و LTSC
در اکسل را به همراه بیاورد. آفیس 2021 نیز ویژگی هایی مشابه خواهد داشت.

بااین حال نباید منتظر تغییر عمده ای از نظر ظاهری باشــید. به گزارش فارنت، 
حالت تاریک که می تواند بخش های روشن اسناد را تاریک کند، شاید مهم ترین 
تغییرات باشــد. همان طور که گفتیم، مایکروســافت عمده تمرکز خود را روی 

نسخه های مایکروسافت 365 آفیس قرار داده است.

ترکیب نیم میلیون دلاری طلا و پلی استیشن
اواخر سال گذشته شرکت خاویار 
تصمیم گرفت پای خود را از فعالیت 
در زمینه طراحی اسمارت فون های 
تزئین شــده بــا جواهــرات فراتر 
گذاشــته و از ورژن طلاکاری شده 
کنسول پلی استیشن 5 موسوم به 
صخره طلایی رونمایــی کند. این 
نام با توجه به مشــخصات ظاهری 
مدل مذکور انتخاب شــده است. 
بــه گــزارش آی تی رســان، این 
کنسول ها با قیمت گذاری پایه 499 
هزاردلاری تولید خواهند شد. بله درست متوجه شده اید و در این میان هیچ گونه 
اشتباه تایپی رخ نداده است. درواقع اکنون ما با یک محصول نیم میلیون دلاری 
ســروکار داریم. چنانچه بر این باورید که هیچ کس چنین هزینه ای را پرداخت 
نخواهد کرد؛ در این  صورت تصور شما اشتباه است. ظاهرا کمپانی خاویار تاکنون 
1342 درخواست خرید این محصول را از سوی مشتریان دریافت كرده است. 
در میان علاقه مندان به این محصول اسامی شاخصی نظیر لبرون جیمز؛ ستاره 
دنیای بسکتبال، یک تاجر مشهور روسی که در خارج از روسیه زندگی می کند و 
یک تاجر آمریکایی مشهور در زمینه فناوری اطلاعات )که نام هیچ کدام از آنها 

فاش نشده است( به چشم می خورد.

بازار یــک تریلیون دلاری 
بیت کوین

بیت کوین بــرای اولین بار با عبــور از 53/700 دلار، 
ارزش بازاری بیشتر از یک تریلیون دلار پیدا کرد. در 
زمان نگارش این مقاله، قیمــت بیت کوین در حدود 
55/950 دلار در حال معامله است. افزایش بی سابقه 
قیمت بیت کوین ظاهرا ناشــی از تقاضای سازمان ها 
و میلیاردرهاست، این امر در حالی اتفاق می افتد که 
شــرکت تجاری میکرواســتراتژی 250میلیون دلار 
از خزانه خود را در 11آگوســت به بیت کوین تبدیل 
کرده اســت.تا پایان 2020، میکرواستراتژی 1/095 
میلیارد دلار معــادل 71/079 بیت کوین )0/38 کل 
بیت کوین های در جریان( سرمایه گذاری کرده است. 
در اوایل فوریه، میکرواســتراتژی وبیناری رایگان در 
زمینه استراتژی های به کار بردن بیت کوین در ذخایر 
خزانه شرکت ها برگزار کرده اســت و این شرکت در 
حال  حاضر تصمیــم دارد 900 میلیــارد دلار دیگر 

بیت کوین خریداری کند.
 )Grayscale( شرکت مدیریت سرمایه گری اسکیل
نیز طــی 2020 به ســرعت اقــدام بــه جمع آوری 
بیت کوین کرده و ذخایر بیت کوین خود را 1/8میلیارد 
دلار در آغاز سال به 17/5میلیارد دلار در پایان سال 
رسانده اســت. 20 بهمن خبر مبنی بر سرمایه گذاری 
1/5میلیــارد دلاری )معادل 7/7درصــد خزانه این 
شرکت( مدیرعامل تسلا، ایلان ماسک منتشر و باعث 
افزایش ناگهانی و عبور قیمــت بیت کوین از 43هزار 

دلار شد.
اخبار گاوی )بولیش( مربوط به سازمان ها به طور مداوم 
در حال منتشــر شدن است و شــایعاتی مبنی بر این 
وجود دارد که توئیتر می خواهد شرکت اصلی دیگری 
باشــد که بیت کوین را به ترازنامه مالــی خود اضافه 
می کند.همچنین بانک های عظیمی مانند نیویورک 
ملون و دویچــه بانک اعلام کرده انــد که می خواهند 
خدمات امانــی بیت کوین ارائه بدهند.شــرکت های 
مالــی بزرگی ماننــد بلــک راک )BlackRock( و 
مورگان اســتنلی در حال بررســی ســرمایه گذاری 
روی بیت کوین هســتند.رکورد یک تریلیون دلاری 
بیت کوین پس از 12 ماه نوسان شدید ثبت شده است 
و پس از »سه شنبه سیاه« در مارس 2020 که قیمت 
بیت کوین تا حوالی 4 هزار دلار پایین آمد، ارزش بازار 

آن اکنون 10برابر شده است.
طی افزایش خطرات ناشــی از پاندمی کرونا، رئیس 
جمهور ســابق ایالات متحده، دونالد ترامپ، سفر از 
آمریکا به اروپــا را در 11 مارس ممنــوع کرد و اکثر 
کشورهای دنیا منع آمد و شــد کامل را اجرا کردند. 
ترس افزایشی ناشی از هرج و مرج در بازار ارز دیجیتال 
و بازارهای مالی سنتی باعث شــد بهای بیت کوین با 
50 درصد ســقوط، در 13 مارس به کمتــر از 4 هزار 
دلار برســد و این امر باعث نقد شــدن سراسری در 

صرافی  های عمده شد.
در این روز ارزش بازار بیت کویــن برای اولین  بار پس 
از مه 2019 به زیر 100میلیارد دلار ســقوط کرد. با 
وجود این سلاخی، خریداران فرصت طلب درحالی که 
منتظر سومین هاوینگ )Halving( بیت کوین در مه 
2020 بودند، با خریدهای مــداوم، قیمت ها را دوباره 

افزایش دادند.
پس از آن با انتشــار خبــر ســرمایه گذاری میلیاردر 
مشهور پل تودور جونز، بیت کوین برای مدت کوتاهی 
به 10 هزار دلار بازگشــت. در نیمه سوم 2020 بازار 
دیفای گاوی بود و هیجان برای اتریوم 2، تمرکز را از 
روی بیت کوین برداشــته بود اما بسیاری از سودهای 
ساخته شده در دیفای به سرعت وارد بیت کوین شدند 
و بیت کوین با عبور برق  آســا در آخر اکتبر، 12 هزار 
دلار را رد کرد. از 2017 تا نوامبر 2020، با انتشار خبر 
ارائه خدمات ترید توسط پی پال در آمریکا، بیت کوین 
به صورت مداوم رکورد زد. بــه دلیل افزایش عرضه از 
2017، ارزش بازار بیت کوین در 18 نوامبر 2020 با 
زدن رکورد 326.5 میلیــارد دلاری، قیمت 18هزار 

دلار را رد کرد. 
تا آخر 2020 رکورد زنی بیت کوین ادامه داشت.از آن 
زمان تاکنون ارزش بازار بیت کوین تنها در سه ماه، سه 
برابر شده است. بیت کوین تنها در 12سال از یک مقاله 
آکادمیک به شــبکه ای نامتمرکز یک تریلیون دلاری 
و هشــتمین دارایی قابل تجارت تبدیل شده است.در 
مقابل برای مایکروسافت 45سال، آمازون 25سال و 
گوگل 22سال طول کشــید تا ارزش بازار آنها از یک 
تریلیون دلار عبور کند.حال ســؤال این است که آیا 
ارزش بازار بیت کوین به طلا )حدود 10تریلیون دلار( 
خواهد رسید؟ســوالی که احتمالا برای رســیدن به 

جواب آن نیاز به انتظاری طولانی نیست.

این روزها بیش از هر گروهی گیمرها شرایط سیاسی کشــور را دنبال می کنند. اینکه روابط ایران و آمریکا به چه 
شکلی ادامه پیدا می کند، در نگاه عموم به عنوان اصلی ترین دلیل تغییرات قیمت ارز شناخته می شود و در ادامه 
تاثیر مستقیمی روی هزینه ای دارد که باید از سوی گیمرها برای خرید کنسول های جدید تامین شود. آنهایی که 
تصمیم به خرید ایکس باکس جدید داشتند که احتمالا تا حالا موفق به انجام این کار شده اند، اما در سوی مقابل 
وضعیت برای علاقه مندان به پلی استیشن 5 به بدترین شکل ممکن دنبال می شود. کنسولی که قیمت رسمی آن 
500 دلار است، بنا به دلایل مختلف، از جمله نرخ ارز و البته کمبود موجودی بازارهای جهانی، در ایران با قیمت 30 
میلیون تومان به فروش می رسد. اگر تصمیم به قبول این هزینه 30 میلیون تومانی دارید یا خودتان را برای آینده 
و کاهش قیمت ها آماده کردید، بهتر است قبل از خرید به نکاتی که در ادامه مطرح می کنیم توجه داشته باشید؛ 

نکاتی که صفر تا 100 کنسول جدید سونی را پیش روی شما قرار می دهد.

  بازی ایرانی

در روزهای شلوغ و پر زرق و برق بازار بازی های 
ویدئویی و موبایلی که پر هستند از آثار گرافیکی 
و بزرگ مثل لیگ افســانه ها  و فیفا، بازی هایی 
هم پیدا می شــوند که به دور از سروصدا و بدون 
گرافیک خیره کننده و گیــم پلی عجیب وغریب 
توانســته اند طرفداران زیادی را جــذب کنند. 
از جمله ایــن بازی هــا می توان بــه بازی های 
Mekorama  و Cut The Rope  اشــاره 
کرد.بازی هایی که بیشــتر از هیجان و ســرعت 
نیاز به دقت و فکــر کردن دارند و بــا معماهای 
جذاب خود می توانند ســاعت ها شما را مشغول 
کنند. این دســت از بازی ها می توانند به سادگی 
شــما را به فضایی آرام و خارج از شــلوغی  های 
روزمره و همچنین به دنیای معمایی خود ببرند.

این بار به سراغ یکی از همین بازی های معمایی 

و چالش برانگیز یعنی »ریکو« رفته ایم که اتفاقا 
توسط ســازندگان داخلی توســعه داده شده و 
اثری جذاب و خوش ساخت است.ریکو گرافیکی 
ساده اما چشــم نواز دارد و از همان لحظات اول 
که وارد بازی می شــوید شــما را با کاراکترهای 
دوست داشتنی خود همراه می کند. رابط کاربری 
و گرافیک جوری طراحی شده اند که حس بسیار 
خوبی از بازی می گیرید و هیــچ چیز اضافی هم 
وجود ندارد و همه چیز به جای خودش اســت. 
در کنــار این گیم پلی جــذاب معماهای چالش 
برانگیز خودنمایی می کند. گیم پلی بازی تا حد 
زیادی شــبیه بازی Amaze است و دقیقا مثل 
همان بازی شــما باید با حرکت دادن کاراکتر یا 
کاراکترها با کشیدن روی صفحه مرحله را به پایان 
برسانید. این کار وقتی رخ می دهد که کاراکترها 

در خانه ای که خط پایان است قرار بگیرند. گیم 
پلی بازی بســیار جذاب و خوب طراحی شده و 
شما قطعا از تجربه ریکو لذت خواهید برد. بازی 
در سبک خودش و در بین دیگر عناوین معمایی 
داخلی بســیار خوش ســاخت و دارای پتانسیل 
اســت و می توان ریکو را جزو برترین بازی های 
داخلی این سبک دانست. ســطح مراحل بسیار 
خوب و منطقی اســت و کم کم به سمت سختی 
می رود. توجه کنید که حــل معماها و رد کردن 
مراحل بازی به اندازه گیم پلی ســاده نیســت و 
مراحل بسیار چالش برانگیزی در بازی وجود دارد. 
بازی علاوه بر کاراکتر اصلی، المان ها و آیتم های 
مختلف زیادی هم دارد که باعث تنوع بسیار بالای 
مراحل شده و هیچوقت حس نمی کنید مرحله ای 
شبیه مرحله قبل است و ریکو همیشه حس تازه 
و چالش برانگیز بودن را همــراه خود دارد. بازی 
سه فصل دارد که هر کدام بیشــتر از 50 مرحله 

دارد و می توانید تا مدت ها با ریکو سرگرم شوید. 
در کنار اینها سازنده ســعی کرده با اضافه کردن 
روندی داستانی ریکو را جذاب تر از قبل کند و تا 
حد زیادی هم در این زمینه موفق بوده اند. کات 
سین هایی که در بازی برای روایت بازی استفاده 
شده اند بسیار خوب کار شــده و باید به طراحان 
بازی دست مریزاد گفت. یکی از ضعف های بزرگ 
ریکو در قسمت راهنمای بازی است. بازی راهنما 
دارد اما برای اینکه از راهنما استفاده کنید حتما 
باید بازی را متوقف کنید و راه حل را ببینید و ادامه 
دهید. و اگر در این حین راه حل را فراموش کنید یا 
مرحله ای که در آن هستید راه حلی طولانی داشته 
باشد هر بار باید بازی را متوقف کنید و مجددا به 
راهنمای بازی مراجعه کنید. این روند تاثیر بسیار 
منفی روی تجربه کاربر خواهد داشــت. قیمت 
گرفتن راهنما هم بســیار بالاست و اگر بخواهید 
چند مرحله پشت هم از راهنمایی استفاده کنید 

سکه هایتان تمام می شود. شاید بهتر بود سازنده 
چند مدل راهنمای متنوع با هزینه های مختلف 
در نظر می گرفت. اگر به دنبال یک بازی هستید 
که حســابی فکرتان را به چالش بکشد و نیاز به 

دقت بالا داشته باشد، ریکو بهترین انتخاب برای 
شماســت. ریکو در کنار نیاز به دقت، شما را به 
ســریع تر بودن هم دعوت می کند و اگر ســریع 
نباشید ستاره های مراحل را از دست خواهید داد.

ذره بین
شاهو فریور

 

  بی سیم  آتلیه

هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. در بخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک هفته اخیر 
بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم؟
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بازی های چند نفره برای سال هاست 
که سعی در ارائه خلاقیت های 

مختلف در ساختار خود هستند 
تا از کلیشه های همیشگی دور 

شوند.»پروژه زمستان« با تمرکز روی 
همین موضوع سعی کرده تجربه ای 

هشت نفره را با محوریت خیانت و 
دسیسه پیش روی مخاطب ها قرار 

دهد.

  
ماجراجو

سنوریک گیمز            سازنده
         متوسط امتیاز یک هزار

اگر به بازی هایی با چندین نوع 
مختلف از پازل های ساده علاقه  

دارید، ماجراجو گزینه مناسبی برای 
شما محسوب می شود. اثری که سعی 
کرده تعدادی از شکل های ثابت شده 

و استاندارد پازل های فکری را در 
یک بازی گنجانده و البته ثبت رکورد 

بهتر را به عنوان هدف اصلی خود 
قرار دهد.

چالش های سرگرم کننده

فرود مریخ نورد ناسا روی مریخ
مریخ نورد اســتقامت ناسا با موفقیت روی سیاره ســرخ فرود آمد تا ماموریت 
مارس 2020 برای کاوش در سطح مریخ رســما وارد فاز جدیدی شود. ناسا 
انتهای هفته اخیر مریخ نورد استقامت یا Perseverance  را از پایگاه کیپ 
کارناوال فلوریدا به فضا پرتاب کرد و 30 دقیقه بامداد جمعه به وقت ایران، این 
کاوشگر روی سطح مریخ فرود آمد تا به این ترتیب عصر جدیدی در کاوش های 

فضایی در سیاره سرخ آغاز شود
این ماموریــت را می توان یکــی از تاریخی تریــن اتفاقات حــوزه فضایی به 
شــمار آورد. ماموریت مارس 2020 که برای کاوش در ســطح سیاره سرخ و 
جست وجوی نشانه های حیات در مریخ برنامه ریزی شده بود، با فرود کاوشگر 
استقامت در دهانه جزرو Jezero  در مریخ وارد فصل جدیدی شد. به گزارش 
گجت نیوز، دهانه جزرو، دهانه ای برخوردی در مریخ است که قطر آن حدود 49 
کیلومتر بوده و حدود 3/9 میلیاردسال پیش شکل گرفته است. گفته می شود 
این دهانه زمانی پر از آب بود و حالا می تواند حاوی یک مخزن دلتای سرشار 
از رسوبات رسی باشد.این مریخ نورد در حدود 18 دقیقه بامداد به وقت تهران 
وارد جو تقرب و مرحله فرود شد و به این ترتیب هفت دقیقه دلهره آور برای فرود 
این کاوشگر روی ســطح مریخ در پیش بود که این مرحله با نام »هفت دقیقه 
وحشت« شناخته شد. کاوشگر در این مرحله هفت دقیقه ای باید برای فرود بر 
سطح مریخ با سرعت نزدیک به 20 هزار کیلومتر بر ساعت از جو مریخ گذشته، 
وقتی به سطح سیاره نزدیک شد، چترش را باز کند و با قدرت موتور سرعتش 
را به حدود سه کیلومتر بر ساعت می رساند و در نهایت روی مریخ می نشست 

که این مراحل را با موفقیت انجام داد.

  بررسی کوتاه

ترس از نگاه دو بعدی

  
میوه خرد کن

          سازنده پاتریس گیم
         متوسط امتیاز یک هزار

توسعه پروژه در ژانر امتیازی این فرصت را در اختیار 
تولیدکننده ها قرار می دهد که با کمترین زحمت و هزینه 

ممکن به خروجی قابل قبول دست پیدا کنند. میوه خرد کن 
دقیقا اثری با این خصوصیات است. بازی ای که در آن یک 
هدف یعنی ثبت رکورد بالاتر را دنبال کرده و نکته خاص 

دیگری را تجربه نمی کنید.
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شش ماه بعد از اتفاقات داستانی پرسونا 5، اتفاقاتی در 
دنیای این مجموعه رخ داده که شرایط را برای حضور 

شخصیت های دایناستی واریورز فراهم کرده. پرسونا 5 
استرایک که فعلا برای پلی استیشن 4 به شکل انحصاری 

منتشر شده، به جز پیشرفت داستانی، سعی کرده 
قابلیت های جدیدی را به گیم پلی اضافه کند.

قسمت دوم »کابوس های کوچک« با ارائه جهانی بزرگ تر از 
نسخه اول و اضافه کردن ویژگی های جدید مختلف سعی دارد 
به تجربه ترسناک تر و بهتری تبدیل شود. اما آیا در این کار موفق 
است؟ نسخه اول کابوس های کوچک بازی غافلگیر کننده ای 
بود؛ از این نظر که نمایش های بازی بیشتر شبیه اثری بودند که 
سعی دارد از فضای ایجاد شده توسط لیمبو و مخصوصا اینساید 
بهره ببرد و با ارائه تجربه ای شبیه ساخته های پلی دد به موفقیت 
برسد. با این حال پس از انتشار بازی، استودیو تارسیر ثابت کرد 
که شاید الهاماتی از آثار مذکور گرفته باشد، ولی خیلی هم خوب 
توانسته تجربه ای منحصربه فرد با ویژگی های خاص خودش 
بسازد. کابوس های کوچک 2 از یک جنگل آغاز می شود؛مونو، 
شخصیت اصلی بازی که پسرکی با کلاهی از جنس یک پاکت 
مقوایی اســت از داخل یک تلویزیون به بیرون پرت می شود 
و به سبک داســتانگویی آشــنای بازی های پلی دد یا نسخه 
اول کابوس های کوچک، بدون هیچ توضیحات اضافی متنی 

یا از جنس دیالوگ، هدایتش را برعهده می گیریم.پس از پشت 
سر گذاشتن چند تله و پرش از چند مانع به خانه ای می رسیم 
که در آن پس از اتفاقاتی، با شخصیت »شش«، کاراکتر اصلی 
قسمت قبلی مجموعه آشنا خواهیم شد و ماجراجویی پر رمز 
و راز این دو شــخصیت از اینجا آغاز می شود.یکی از عناصری 
که بازی الهام زیادی از آن برای خلق ماجرا هایش گرفته، بحث 
ترس های کلی انســانی و مخصوصا ترس های دوران کودکی 
اســت.مثلا ترس از مدرســه، یکی از ترس های رایج در بین 
کودکان مخصوصا در سنین پایین اســت و استرس ناشی از 
مشکلات مختلفی که می توانند در مدرسه داشته باشد، حتی 
برخی از آنها را درگیر افسردگی یا مشــکلات دیگر می کند. 
حال کابوس های کوچک 2، بازیکنان را به محیط های مختلفی 
در دل شهر تاریک و همیشه بارانی اش می برد که یکی از آنها 
مدرسه است و در این قسمت به ترس هایی که صحبت کردیم 
اشاره می کند و صد البته که پا را صرفا از به تصویر کشیدن آنها 

فراتر گذاشته و وارد وادی انتقاد به شــیوه های غلط رفتاری 
و آموزشی هم می شــود.چنین مفاهیم ارزشمند و نقد کردن 
مشکلات مختلفی که این روز ها درگیرشان هستیم،داستان 
بازی را واقعا عمیق و تاثیرگذار می کند.مثلا در بخشی از بازی 
وابســتگی شــدید و اعتیاد مانند افراد به تلویزیون به گونه ای 
به تصویر کشیده می شــود که می توان تلویزیون را نمادی از 
تعلقاتی دانست که خیلی هایمان درگیرشان هستیم و گاهی 
این وابستگی به قدری می شود که جنبه های دیگر زندگی مان را 
کاملا تحت تاثیر قرار می دهد.البته اشاره به یک نکته لازم است و 
آن هم اینکه کابوس های کوچک 2، اصلا و ابدا به اثری شعار زده 
که بخواهد پند های اخلاقی مختلفی به مخاطبش بدهد تبدیل 
نمی شود؛ بازی هرگز مفاهیم ارزشمندش را به شکلی شعاری 
ارائه نمی دهد و صرفا با ارجاعاتی شــدیدا هوشمندانه،به فهم 
مخاطبش ارزش قائل می شــود و از این طریق داســتانش را 
روایت می کند.اگر بخواهم یک ویژگی را به عنوان اصلی ترین 
نقطه قوت کابوس های کوچک 2 و بهترین ویژگی آن معرفی 
کنم،قطعا به سراغ داستان بازی و روایت هوشمندانه آن خواهم 

رفت.کلیت داستان بازی از این قرار اســت که مونو و Six در 
تلاش برای رسیدن به برج سیگنال هستند تا با مرد مرموزی 
که مردم شــهر را مجنونِ تلویزیون کرده، روبه رو شوند.با این 
حال کابوس های کوچک 2، در لایه های زیرین این هدف کلی، 
آنقدر ارجاعات فوق العاده ای دارد و آنقدر مفاهیم عمیق تری 
را به شکلی بسیار ظریف و دوست داشتنی گنجانده است که 
سخت می توان با داســتانش ارتباط برقرار نکرد و طرفدارش 
نشد!کابوس های کوچک 2، جدا از اینکه داستان واقعا خوبی 
روایت می کنــد، در جنبه های دیگرش هم ســعی دارد اثری 
به مراتب کامل تر و بهتر نسبت به نسخه قبلی باشد و به همین 
دلیل، هم از حیث گیم پلی شاهد ویژگی های جدیدی هستیم 
و هم اینکه مثلا حس ترس اهمیت بیشتری پیدا کرده است. 
ساخته استودیو تارسیر، یک تجربه پازل پلتفرمر ترسناک است 
و در نتیجه، در آن اکثرا مشغول حل کردن پازل های مختلف و 
همینطور پیشروی در محیط با رد کردن موانع هستیم و چند 
صحنه مبارزه با دشمنان و همینطور مخفی کاری و فرار از دست 

آنها هم در بازی وجود دارد. 
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در میان بازی های دو بعدی متعددی که این روزها 
برای پلتفرم های مختلف منتشر می شوند، نوبت 
به ساخته ایپ ترایب رسیده.اثری در ژانر اکشن 

نقش آفرینی که گیمر را در دنیایی با تم سایبرپانکی 
قرار می دهد و البته قابلیت های مختلف و متنوعی 
را برای دنبال کردن بازی به شکل مخفی کاری ارائه 

می کند.

صفر تا 100 پلی استیشن 5
نکاتی که باید قبل از خرید کنسول جدید سونی بدانید

رونمایی از بازسازی دیابلو 2
طی رویداد بلیزکان 2021 شاهد 

معرفی بازسازی دیابلو 2 بودیم که 
در کنار کامپیوتر، برای کنسول های 

خانگی نیز عرضه خواهد شد.
در سایت رسمی بازی از پلتفرم های 

پی سی، ایکس باکس سری ایکس، 
پلی استیشن 4، پلی استیشن 5 و 

نینتندو سوئیچ نام برده شده است.
با وجود اینکه بازی برای 

پلی استیشن 4 و نینتندو سوئیچ 
عرضه می شود، به کنسول 

ایکس باکس وان هیچ اشاره ای نشده 
است. گرافیک  بازی دیابلو 2 به 

صورت کامل ریمستر شده است تا 
به استانداردهای امروزی نزدیک تر 
شود. بازی همچنین روی کامپیوتر 

از وضوح تصویر الترا اچ دی، قابلیت 
کراس سیو و دیگر 

ویژگی  های بتل نت پشتیبانی 
می کند. درواقع ما با همان بازی 

دیابلو 2 که در سال 2000 عرضه شد 
طرف هستیم و تنها کمی جلوه های 

بصری آن بهبود یافته است.

گ
الو

آن

امیر پایدار |تماشای نمایش ها و تریلرهای عناوین مختلف برای بسیاری از جامعه گیمرها یکی 
از بخش های هیجان انگیز این صنعت اســت.گاهی با دیدن یک تریلر 3 یا 4 دقیقه ای، در ذهن 
خود لذتی که قرار اســت با تجربه کامل بازی بچشیم را تصویرسازی می کنیم و به لطف آن غرق 
رویاپردازی می شویم. غافل از اینکه چیزی که مشاهده کرده ایم، حاصل ادیت های با ظرافت و ریز 
از یک بخش اسکریپت  شده بازی است و به هیچ عنوان نمایانگر کیفیت محصول نهایی نیست. با 
این حال رویاپردازی به کمک این ویدئوهای با کیفیت اما گول زننده کار سختی نیست و بارها پیش 

آمده که تریلر منتشر شده از یک عنوان در مقایسه با بازی نهایی تفاوت فاحشی داشته باشد.

از همین ابتدا باید به این موضوع اشــاره کرد که 
»دیویژن« از نظر بصری یک بازی باکیفیت است 
اما اگر بخواهیم گیم پلی نمایش داده شــده را با 
بازی اصلی مقایسه کنیم، تغییر و تحولات بزرگی 
را مشــاهده می کنیم که نادیده گرفتن آ نها کار 

آسانی نیست.
نقشــه عظیمی که یوبی ســافت برای این عنوان 
»نقش آفرینی جهان باز آنلایــن« قول داده بود، 
از لحاظ مقیــاس چندین برابر کوچک تر شــده 
بود. افکت های برف چشم نواز، جزئیات ریز مانند 
تخریب آژیر روی سقف ماشین های پلیس در اثر 
اصابت گلوله، انیمیشن های نرم و روان و بسیاری 
از موارد اینچنینی که در ویدئو سال 2013 دیده 

بودیم به بازی راه پیدا نکردند.
درســت هنگامی که شــخصیت بازی پرده قرمز 
رنگ مقابل خود را کنار زد و بــا بازارچه کوچک 
اما پر جزئیات و زنده روبه روی خود مواجه شــد، 
همه ما پتانســیلی را که در »انتم« وجود داشت 
حس کردیم. یک عنوان جدید از طرف استودیوی 
بایوور در دنیایــی خاص و جالب، یــا حداقل ما 

اینطور فکر می کردیم. از همان ابتدای ویدئو تراکم 
شخصیت های غیرقابل بازی بازارچه و نورپردازی 
بســیار عالی بازی توجهات را به خود جلب کرد. 
کمی بعد هنگامی که بازی وارد حالت سوم شخص 
شــد، عظمت دنیای خلق شده توســط بایوور را 

همراه با وسعت دید خیره کننده آن دیدیم.
یک سال و نیم بعد پس از اینکه بازی منتشر شد، 
نه تنها افت گرافیکی شدیدی را به خود دید بلکه 

خبری از آن جهان عظیم نبود.
در حالی که ممکن اســت ســایبرپانک  2077 
روی کامپیوترهای گران قیمــت و به روز یکی از 
زیباترین بازی های حال حاضر باشــد اما اوضاع 
برای نسخه های کنســولی کاملا متفاوت است. 
استودیو ســی دی پراجکت مدتی قبل از عرضه 
بازی نمایش های کوتاهی را از نسخه ایکس باکس 
وان ایکس و پلی استیشن 4 پرو سایبرپانک 2077 
ارائــه داد، اما همانطور که احتمــالا خودتان هم 
می دانید، عملکرد بازی روی کنســول های نسل 
هشتم دســت کمی از یک فاجعه نداشت. فریم 
ریتی که به زحمت به 30 می رسید، انواع و اقسام 

گلیچ های عجیب وغریب، لود نشدن تکسچرها در 
سراســر دنیای بازی و… آنچه بود که گیمرهای 

کنسولی در هنگام عرضه دریافت کردند.
»آیا این می تواند قدرت پلی استیشــن 3 باشد؟« 
این پرسشــی بود که پس از به نمایش در آمدن 
ویدئویی که می خواهیم در مورد آن صحبت کنیم، 
در ذهن افراد حاضر در سالن کنفرانس سونی در 

نمایشگاه لس آنجلس 2005 می پیچید.
نماینده سونی تأیید کرده بود که نمایش »کیلزون 
2« از گیم پلی بازی روی پلی استیشن 3 است، در 
حالی که نه تنها این موضوع حقیقت نداشت بلکه 
سازندگان در واقع قصد داشتند بازی را روی پلی 
استیشن 2 عرضه کنند. اســتودیو گوریلا گیمز 
مدتی بعد تأیید کرد که تریلر ســال 2005 تنها 
یک ویدئوی از قبل رندر شــده بــوده و با هدف 
تصویرســازی از عنوانی که قصد ســاخت آن را 
داشــته اند تولید شده اســت. حتی اعضای تیم 
گوریلا گیمز نیز با شــنیدن جمله »در حال اجرا 

روی پلی استیشــن 3« جا خورده بودند چراکه 
چنین چیزی واقعیت نداشت.

هنگامی که تریلر معروف در ســال 2014 و طی 
 No ،کنفرانس مطبوعاتی ســونی منتشــر شد
Man’s Sky برای دوستداران ژانر علمی تخیلی 
مثل یک هدیه آســمانی به نظر می رسید. تعامل 
پویا بین حیات وحش موجودات فضایی، مبارزات 
جذاب روی آسمان ها همراه با سفینه های خودی، 
گرافیک رنگارنــگ و کاوش کردن ســیاره های 
مختلفی که از صفر تا 100 با هــم تفاوت دارند، 
چیزهایی بودند که در نمایش گیم پلی بازی دیده 

می شد.
مگر اثر نهایی چقدر می توانست با چیزی که دیده 
بودیم تفاوت داشته باشــد؟ پاسخ شما این است: 
بسیار.دو سال بعد و هنگامی که »مورد انتظارترین 
بازی سال 2016 به انتخاب کاربران« عرضه شد، 
وضعیت بازی بــا آنچه در دموی گیم پلی ســال 
2014 دیده بودیم قابل مقایســه نبود. در آستانه 

عرضه کنسول های نسل پیش، هیجان پیرامون 
نمایشگاه بازی لس آنجلس در 2012 قابل لمس 
بود. یوبی سافت وارد صحنه شد، یک عنوان جدید 
به نام واچ داگــز را معرفی کرد و پــس از آن یک 
دموی زنده از گیم پلی بازی را به نمایش درآورد. 
دمویی کــه تقریبا از همه نظــر فوق العاده به نظر 
می رســید. نورپردازی، فیزیک و هوش مصنوعی 

نمایش داده شده باورنکردنی بود.
وزش باد در خیابان های شیکاگو که لباس قهرمان 
بازی یعنی آیدن پیرس را به آرامی تکان می داد، 
درست مثل دنیای واقعی حس می شد. دو سال 
پس از آن امــا تجربه ای که در ســال 2014 به 
بازیکنان ارائه شــد تنها یک سایه نصفه و نیمه از 
گیم پلی 2012 بود. سیستم هک کردن جاه طلبانه 
و پیچیده، گرافیک فنی و هــوش مصنوعی که 
در کنفرانس یوبی ســافت دیده بودیــم و ده ها 
 مورد مختلف دیگــر راهی به بــازی اصلی پیدا 

نکرده بودند.

بازی های دروغگو
پرونده ای برای پرحاشیه ترین تبلیغات غیرواقعی 
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 نکتهبازی

پایان کار تیم فوتبال گل گهر در نیم فصل نخست لیگ بیســتم تلخ ترین پایانی بود 
که یک تیم می توانست در پایان 15 هفته رقابت داشته باشد. گل گهر در دیدار پایانی 
نیم فصل نخست و از دیدار معوقه هفته دهم، با پنج گل مقابل پرسپولیس شکست خورد 
و به دلیل سنگین بودن این باخت و رسیدن تفاضل گل به عدد صفر، به رده نهم جدول 
سقوط کرد. گل گهر در حالی نیم فصل را شروع کرد که از چهار هفته ابتدایی، صاحب 
10 امتیاز شد و صدر جدول را در دست داشت. از همان زمان خیلی ها تیم تحت هدایت 
امیر قلعه نویی را یکی از مدعیان قهرمانی می دانستند و تصور بر این بود که روند برد و 
موفقیت گل گهر ادامه داشته باشد. تیم سیرجانی در ادامه با دو باخت متوالی به پیکان و 
صنعت نفت روی دست انداز رفت و به تدریج راهی را طی کرد که به دور شدنش از صدر 
جدول منجر شد. استقلال، تراکتور و پرسپولیس دیگر تیم هایی بودند که علاوه بر پیکان 
و صنعت نفت موفق شدند در نیم فصل نخست برابر تیم قلعه نویی برنده از زمین خارج 
شوند. با نگاهی به جدول لیگ در پایان نیم فصل می توان متوجه شد گل گهر تنها موفق 
شده است تیم )سپاهان( را شکست بدهد و برابر سایر تیم های مدعی یا شکست خورده  
یا به تساوی رسیده است. هنوز مشخص نیست امیر قلعه نویی که یکی از گزینه های 
جانشینی فکری در استقلال است و مدت هاست افتخار حضور در نشست های خبری 
را به رسانه ها هم نمی دهد، در نیم فصل دوم چه برنامه هایی برای خروج تیمش از این 
وضعیت دارد. با توجه به خبرهایی که از مذاکرات قلعه نویی با یک تیم دیگر به گوش 
می رسد، آیا این مربی با تاکتیک هایی که گل گهر را در بن بست قرار داده است، از تیم 
سیرجانی جدا می شود؟ آیا می توان امیدوار بود گل گهر دوباره بوی صدر جدول بدهد و 

به عنوان مدعی در نیم فصل دوم به جدول بازگردد؟

سقوط آزاد قلعه نویی که گزینه استقلال است
مهدی قایدی چندی پیش قرارداد خود را با تیم استقلال تمدید کرد؛ بدون اینکه مبلغ 
در قرارداد قید شود؛ بااین حال مدیران وقت استقلال به اول قول دادند مبلغ قرارداد او را 
به اندازه ارزشی که در استقلال دارد، قید خواهند کرد. اتفاقی که برای او صورت نگرفته 
است. بهترین پاسور فصل گذشته لیگ برتر که فصل گذشته به همراه شیخ دیاباته 
زوج رویایی را تشکیل داده بود، برای فصل جاری قراردادش 850 میلیون تومان تنظیم 
شده است. او به همین بهانه ابتدای فصل تصمیم می گیرد راهی تیم های خارجی شود 
اما به اصرار احمد سعادتمند و همچنین درخواست کادر فنی باشگاه استقلال تصمیم 
می گیرد به حضور در تیم آبی ادامه دهد با این شرط که باشگاه مبلغ قرارداد او را به دو 
میلیارد تومان افزایش دهد. احمد سعادتمند در این زمینه به او قول مساعد می دهد 
اما با جدایی این مدیر باشگاه تصمیم می گیرد پرداختی اش به مهدی قایدی بر اساس 
قراردادی باشد که پیش تر در سازمان لیگ ثبت شده و همین موضوع ناراحتی مهدی 
قایدی را به همراه داشته اســت. این بازیکن اگر چه از نظر قانونی نمی تواند تصمیم 
باشگاه را وتو کند اما در دریافت دستمزد بیشتر خود را محق می داند. او در صحبت هایی 
که با باشگاه داشته تا اکنون به نتیجه ای نرسیده است و تصمیم گرفته اینطور اعتراض 
خود را به رفتار باشگاه استقلال نشــان دهد. او در این باره چند بار با وریا هم صحبت 
کرده اما چالش های اخیر استقلال موجب شده تا فعلا راه حلی برای این معضل پیدا 
نشود. با این حال بنابر آنچه که مشخص است، او امیدوار است در روزهای آتی با درک 
خواسته های منطقی اش از سوی باشگاه بدون دغدغه در تمرینات استقلال حاضر شود 
و به بازی های خوب خود برای تیم آبی ادامه دهد چرا که حاشیه های این قرارداد هم 

می تواند به ضرر او تمام شود و هم استقلال.

آیا درخواست  قایدی قانونی است؟
روز جمعه بود که خبر رسید حمید درخشان به عنوان جانشین مجتبی حسینی، سرمربی 
نفت مسجدسلیمان شده است. این خبر با توجه به کارنامه نه چندان خوب درخشان در 
سال های اخیر و بیکاری او در سه سال گذشته کمی عجیب به نظر می رسید اما اتفاقی 
بود که رخ داده بود و حتی قرارداد هم امضا شده بود. او بلافاصله پس از امضای قرارداد 
مصاحبه ای مفصل انجام داد و از دلایل و انگیزه های خود برای قبول پیشنهاد مدیران نفت 
مسجدسلیمان گفت. او حتی درباره برنامه هایش، محل تمرینات این تیم و دستیارانش 
هم صحبت کرد و ابراز امیدواری کرد که بتواند این تیم را به جایی که لایقش است برساند. 
او این را هم گفت که به خاطر پیشنهاد نفت، از قبول پیشنهاد ماشین سازی سر باز زده 
است اما در اتفاقی عجیب، حضور وی در این تیم خوزستانی پس از چند ساعت منتفی 
شد! دلیل این امر مخالفت تعدادی از عضای هیات مدیره باشگاه نفت مسجدسلیمان با 
حضور حمید درخشان بود. ضمن اینکه به دنبال انتشار خبر حضور حمید درخشان در 
نفت مسجدسلیمان، اکثریت هواداران نفت به شدت نسبت به این تصمیم معترض بودند 
و خواستار حضور مربی بهتری در این تیم شــده بودند. در نهایت هم بهروز مکوندی به 
عنوان سرمربی جدید نفت مسجدسلیمان انتخاب و معرفی شد. ماجرای درخشان، به 
شکلی تقریبا مشابه یک بار هم برای پرویز مظلومی رخ داده بود. او در بهمن سال 1395 
و در حالی که رضا مهاجری با مدیران باشــگاه پدیده به مشکل خورده بود، با تغییرات 
مدیریتی در پدیده و حضور هادی برگی زر به عنوان مدیرعامل جدید به مشهد رفت و با 
این باشگاه قرارداد امضا کرد اما چند ساعت بعد اعلام شد که تغییرات مدیریتی در باشگاه 
پدیده غیرقانونی بوده و برگی زر از مدیریت این باشگاه کنار رفت و قرارداد مظلومی هم 

غیر رسمی اعلام شد و او خیلی زود به تهران برگشت.

مربیان چندساعته؛ درخشان مثل مظلومی

آلوز پس از 16 سال بدون جام ماند!
سائوپائولو با تساوی یک - یک مقابل پالمیراس شانس قهرمانی در لیگ 
برزیل را از دست داد. ناکامی این تیم موجب شد دنی آلوز پس از 16 
سال بدون جام بماند. او از فصل 2004-05 که پیراهن سویا را بر تن 
کرد، هر فصل حداقل یک یا چند عنوان را با باشگاه یا تیم ملی کشورش 
به دست آورد. او در این 16سال توانست 40 جام را بالای سر ببرد. آلوز 
در سویا جام حذفی را برد، در بارسلونا شش گانه را تحت هدایت پپ 
گواردیولا به دست آورد و سپس در یوونتوس و پاری سن ژرمن عناوین 
دیگری را کســب کرد. دوران حضورش در اروپا فوق العاده بود و تمام 
عناوین ممکن باشگاهی را در قاره سبز فتح کرد. مدافع برزیلی در تیم 
ملی هم بدون جام نماند و کوپا آمه ریکا و جام کنفدراسیون ها را بالای 
سر برد اما در حســرت فتح جام جهانی ماند و حالا پس از 16 سال او 
برای اولین بار در یک فصل بدون جام مانده است. شرایط آلوز زمانی 
که با سائوپالو قرارداد امضا کرد پیچیده شد. او در سال 2019 به این 
تیم پیوست و توانست کوپا آمه ریکا را با برزیل به دست آورد. آلوز اکنون 

شانس قهرمانی در لیگ را هم از دست داده است.

رئال مادرید بدترین تیم لالیگا 
از نظر تعداد مصدوم

رئال مادرید در نیم فصل دوم با مشکل جدی آسیب دیدگی روبه رو 
شده است. سفیدپوشان هرگز نتوانســتند در این فصل فهرست 
مصدومــان را خالی کنند و شــرایط در 2021 بدتر هم شــد. در 
مدت یک ماه و نیم 9 بازیکن یا آســیب دیدند یا بیمار شدند. این 
اتفاق موجب شد که تیم ثبات پیدا نکند و تاکنون هشت شکست 
و چهار تســاوی را تجربه کند. رئال مادرید در لالیگا بیش از دیگر 
تیم ها بازیکنانش آســیب دیده اند. 36 بار این اتفاق رخ داده است 
و از ویارئال، تیم دوم )25( یازده بازیکن مصدوم بیشــتر داشتند. 
همچنین از اتلتیکومادرید صدرنشــین 20 بازیکن آســیب دیده 
بیشــتر داشــتند. بیش از همه در این فصل ادن هــازارد و دنی 
کارواخال ضربه دیده اند. هافبک بلژیکی پنج بار مصدوم شده و به 
همین خاطر 17 بازی را از دست داده است. مدافع اسپانیایی هم 
چهار بار آســیب دیده اما همین تعداد بازی را از دست داده است. 
اودریوسولا با 14 بازی و ســرخیو راموس با 13 بازی نیز بدشانس 
بوده اند. در حال حاضر این چهار بازیکن مصدوم هستند و میلیتائو، 
مارســلو، والورده و رودریگو هم نمی توانند تیم را به همین دلیل 
همراهمی کنند. کریم بنزما هم آخرین مصدوم سفیدپوشــان به 

حساب می آید.

بین مسی و پوچتینو در نیوکمپ چه گذشت؟
پاری سن ژرمن شب تلخی را برای بارسلونا و هواداران این تیم رقم 
زد. تیم پاریســی موفق شــد در دیدار رفت یک هشتم نهایی لیگ 
قهرمانان اروپا آبی- اناری ها را در نیوکمــپ تحقیر کند و با نتیجه 
4 بر یک این تیم را شکست دهد. شکست ســنگین بارسلونا برابر 
پاری ســن ژرمن درحالی رقم خــورد که خبرهای زیــادی درباره 
احتمال حضور مسی در پاری سن ژرمن به گوش می رسد. پوچتینو 
درباره صحبت کردن با مســی گفت: »به هیچ وجه درباره آینده با 
مسی صحبت نکردم. فقط به همدیگر سلام کردیم و خداحافظی. 
همین.« او گفت: »اطمینان دارم که پاری سن ژرمن می تواند تمام 
خواســته های امباپه را هم برآورده کند. می توان مشکل او را حل و 
قراردادش را تمدید کرد. من به ماندن این بازیکن امیدوار هستم.« 
امباپه تا سال 2022 با پاری سن ژرمن قرارداد دارد. او هنوز حاضر 
به تمدید قراردادش با تیم پاریسی نشده و همین نگرانی هایی را به 
وجود آورده چرا که رئال مادرید سخت در تلاش برای جذب او است.

قابل توجه فدراسیون: 
دو بازی دوستانه برای بحرین

بعد از آنکه کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد رقابت های انتخابی 
جام جهانی بار دیگر به زمان جدیدی موکول شده است، فدراسیون 
فوتبال بحرین خیلی سریع دست به کار شد و دو دیدار دوستانه در ماه 
بعدی برای بحرین فراهم کرد. تیم ملی فوتبال بحرین ماه آینده در دو 
دیدار دوستانه برابر سوریه و اردن قرار خواهد رفت تا آمادگی بازیکنان 
این تیم برای بازی های حساس انتخابی جام جهانی افزایش یابد. بعد از 
برپایی اردو در کشور امارات، حالا تیم ملی بحرین در دو دیدار دوستانه 
به میدان می رود تا از فیفادی نهایت استفاده را کرده باشد. این در حالی 
است که فعلا خبری از بازی های دوستانه تیم ملی فوتبال ایران نیست 
و در حالی که تیم ملی می توانست 4 یا 5 دیدار دوستانه تاکنون با کادر 
جدید برگزار کند تنها در دو دیدار برابر ازبکستان و بوسنی به میدان 
رفت و برای ماه فروردین 1400 که فیفا دی است و تیم های ملی در 
حال مذاکره با هم برای برگزاری رقابت های دوستانه هستند، برای 
تیم ملی ایران فعلا اتفاق خاصی رخ نداده است. تیم ملی فوتبال ایران 
چهار دیدار حساس با فاصله زمانی کم در خرداد ماه 1400 خواهد 
داشت و باید برابر کامبوج، هنگ کنگ، بحرین و عراق به میدان برود.

پنجره نقل و انتقالاتى تراكتور بسته شد
چندى قبل و با حكم كمیته انضباطى و تعیین وضعیت فدراسیون 
فوتبال باشــگاه تراكتور به پرداخت مطالبات رشــید مظاهرى، 
دروازه بان فصل گذشته این تیم محكوم شد اما بعد از گذشت چند 
ماه هنوز مطالبات این بازیکن پرداخت نشده است. گفته می شود با 
پیگیرى هاى وكیل مظاهری، پنجره نقل و انتقالات تراكتور بسته 
شده و این باشگاه تا زمانى كه پول گلر فعلى استقلال را ندهد اجازه 
فعالیت در نقل و انتقالات و جذب بازیکنان جدید را نخواهد داشت 
اما باشگاه تراکتور تبریز با صدور اطلاعیه ای به شرح زیر نسبت به 
بسته شــدن پنجره نقل و انتقالاتی واکنش نشان داد و اعلام کرد: 
»با توجه به خبر بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه تراکتور، 
به اطلاع می رساند؛ با پیگیری و پرداخت بدهی بازیکن مذکور این 
موضوع سریعا حل خواهد شد و مشکلی از بابت جذب بازیکن در 

نیم فصل وجود ندارد.«

توپخانه مهار نشدنی و خط حمله زهردار سپاهان
در پایان مســابقات نیم فصل اول لیگ بیستم، ســپاهان با به ثمر 
رساندن 25 گل عنوان برترین خط حمله لیگ را به خود اختصاص 
داد. پس از زردپوشــان اصفهانی این پرسپولیس بود که با 21 گل 
زده در رده دوم قرار گرفت و پس از آن استقلال و گل گهر با 18 گل 
زده حضور دارند. پرسپولیسی ها که پیش از این با 16 گل جایگاه 
مناسبی در بین تیم های هجومی لیگ نداشتند به لطف پنج گلی 
که وارد دروازه گل گهر در دیدار معوقه هفته دهم کردند، خود را به 
رده دوم رساندند. نکته جالب درباره گلزنی تیم فوتبال سپاهان تا 
بدین جای فصل این است که این تیم به جز دیدار مقابل پرسپولیس 
که با تساوی بدون گل به پایان رسید، در سایر مسابقاتش و حتی 
در دیدارهایی هم که بازنده بوده، موفق به گلزنی شــده اســت. با 
احتساب دو گلی که شاگردان محرم نویدکیا در هفته پانزدهم در 
اصفهان به اســتقلال زدند، تعداد گل های زده این تیم به عدد 25 
رسید تا سپاهان چهار گل بیشتر از دومین خط حمله قدرتمند لیگ 
یعنی پرسپولیس زده باشد. از سوی دیگر سجاد شهباززاده مهاجم 

این تیم هم با12 گل در صدر جدول گلزنان نیم فصل قرار گرفت.

گوشهوکنارمستطیلسبز

رشید مظاهری: مظاهری در چند هفته اول نیمکت نشین بود 
اما پس از چند نمایش ضعیف از حســینی، بــه ترکیب اصلی 
استقلال راه پیدا کرد. مظاهری در نیم فصل اول 12 بار در ترکیب 
اصلی استقلال به میدان رفت، پنج بار موفق به ثبت کلین شیت 
شد و هشت بار هم دروازه اش باز شــد که او را فقط در گل دوم 
سپاهان در هفته آخر می توان مقصر دانست. مظاهری در این 12 
بازی بارها با واکنش هایش دروازه استقلال را نجات داد و خیلی ها 
معتقدند که اگر او نبود، استقلال امروز در جایگاهی پایین تر از 

رده سوم جدول ایستاده بود.
سیدجلال حسینی: چند روز پیش به نقش سیدجلال در 
نتایج پرسپولیس پرداختیم. در نیم فصلی که شجاع خلیل زاده 
حضور نداشت و محمدحسین کنعانی زادگان هم چند بازی آخر 
پرسپولیس را به دلیل مصدومیت از دست داد، سیدجلال 39 
ساله، مطمئن ترین مرد خط دفاع پرسپولیس بود. بیراه نیست اگر 
بگوییم این بهترین فصل ســیدجلال در دهه اخیر بوده است. 
حســینی در این فصل رکورد گلزنی خــود در یک نیم فصل را 
شکست و بارها دروازه تیمش را از باز شدن نجات داد. او در سن و 
سالی که مدافعان، پیشکسوت به حســاب می آیند، با اختلاف 

بهترین مدافع میانی نیم فصل اول لیگ برتر بیستم بود.
دانیال اسماعیلی فر: نمایش های او در این نیم فصل نشان 
داد که تیم های بزرگ لیگ برتر چــرا در ابتدی فصل برای به 
خدمت گرفتن او اینقدر اصرار داشتند و پیشنهادهای نجومی 
می دادند. البته اسماعیلی فر در سال  های گذشته نمایش های 
بهتری هم داشته اما در همین نیم فصل اول هم بهترین مدافع 
راست بود. با ذکر این نکته که رقیبان او که پیش بینی می شد 
بتوانند بهتر از او ظاهر شوند ناموفق بودند. نمایش های پرنوسان 
وریا غفوری، سیامک نعمتی و یکی دو نفر دیگر هم مزید بر علت 
شد تا اسماعیلی فر به عنوان بهترین مدافع راست نیم فصل اول 

انتخاب شود.
موسی کولیبالی: مدافع مالیایی فولاد خوزستان در سال های 
گذشته هم کیفیت بالای خود را اثبات کرده بود. او در این فصل 
مهم ترین عامل استحکام خط دفاعی فولاد است. تیمی که در 
نیم فصل اول فقط 10 گل خورد و تنها پرسپولیس را از لحاظ آمار 
دفاعی بالاتر از خود می بیند. کولیبالی با قد و قامت بلند و فیزیک 
بدنی فوق العاده اش خود کمتر در مصاف های تک به تک و هوایی 
مغلوب بازیکنان حریف می شود. او حتی در حملات هم حضوری 
موفق و موثر دارد و در این فصل سه گل زده و به همراه پاتوسی و 

پریرا بهترین گلزن فولاد بوده! 
امید نورافکن: او که یک بازیکن چندپسته به شمار می رود، 
در نیم فصل اول در بیشتر بازی ها به عنوان مدافع چپ به میدان 
رفت و نمایش های خوبی هم ارائــه داد. به خصوص در دو بازی 
مقابل پرســپولیس و اســتقلال فوق العاده کار کرد و توانست 
بازیکنان روبه روی خود را حسابی آزار دهد و خنثی کند. البته 

همچنان حاشیه را دوست دارد و از اینکه در فضای مجازی هم 
مثل داخل زمین پر سر و صدا ظاهر شود، استقبال می کند. با این 
حال کیفیت فنــی او همچنان بالاســت و از بهترین بازیکنان 
سپاهان محســوب می شــود و حتی می تواند به تیم ملی هم 

برگردد.
طالب ریکانی: او یکی از اسامی غیرمنتظره اما کاملا شایسته 
تیم منتخب نیم فصل اول است. ریکانی در این فصل شش گل زده 
که بیشتر آنها از روی نقطه پنالتی به ثمر رسیده اند اما حتی اگر 
گل هایش مثل شوت کم نظیرش به نساجی هم نبود، باز هم با 
نمایش های خوبش در خط میانی صنعت نفت، حقش بود که در 
تیم منتخب نیم فصل اول قرار بگیرد. او با دوندگی، بازیسازی و 
شوتزنی هایش، توان غلبه بر هر هافبکی در تیم های حریف را دارد 
و بی جهت نیست که از هفته ها قبل، نامش در فهرست خرید چند 

تیم بزرگ مثل استقلال برای نیم فصل دوم دیده می شود.
سروش رفیعی: او پس از دو فصل ناموفق و کمرنگ و در حالی 
که به نظر می رســید زودتر از حد تصور به پایان دوران فوتبالش 
رسیده، یک نیم فصل موفق را در سپاهان سپری کرد. فقط کافی 
است به پاس او به محمدرضا خلعتبری در بازی مقابل ذوب آهن که 
منجر به گل دوم این تیم در دربی اصفهان شد نگاه کنید تا متوجه 
بازگشت نبوغ او شوید. سروش در بازی با استقلال هوشمندانه گل 
دوم سپاهان را زد. او  با ارسال ها و کرنرهای خطرناکش، مهم ترین 
بازیکن سپاهانِ محرم نویدکیا در خط هافبک به شمار می رود و با 

او دوباره به روزهای اوج خودش برگشته است.
احمد نوراللهی: زدن شش گل در یک نیم فصل، کافی است 
تا حضور او در تیم منتخب نیم فصل اول توجیه شود. او اگر قدر 
فرصت های به دســت  آمده اش در دربی و یکی دو بازی دیگر را 
می دانست، شاید امروز آقای گل لیگ برتر هم بود اما همین شش 
گل و تاثیرگذاری اش در بازگشت پرسپولیس به کورس قهرمانی 
و در نهایــت قهرمانی نیم فصل، او را تبدیل بــه یکی از بهترین 
بازیکنان این تیم کرد. نوراللهی در هفته های میانی، چند نمایش 
ضعیف داشــت اما خیلی زود به خودش آمد و با وجود بازی در 
پستی غیرتخصصی توانست در قهرمانی پرسپولیس در نیم فصل 

اول نقشی مهم ایفا کند. 
امین قاسمی نژاد: اینکه از یک تیم پایین جدولی، بازیکنی در 
تیم منتخب نیم فصل حضور داشــته باشد کمی عجیب به نظر 
می رســد اما اگر بدانید که قاسمی نژاد، هشــت گل از 15 گل 
شــهرخودرو را در نیم فصل اول به ثمر رســانده، دیگر عجیب 
نخواهد بود که نام او را در تیم منتخــب نیم فصل اول ببینید. 
قاسمی نژاد در تیم ضعیف و کم ستاره شهرخودرو آنقدر خوب کار 
کرده که نامش همین حالا در سبد خرید پرسپولیس و استقلال 
به چشم می خورد. او مهاجم نوک نیست اما با هوش بالای خود و 
جاگیری های خوب و ضربــات آخر دقیق، بیشــتر از خیلی از 

مهاجمان موفق به گلزنی شده است.

سجاد شــهباززاده: درباره درخشــش غیرمنتظره او چه 
می توان گفت؟ بازیکنی که قبل از شروع فصل زمزمه  های جدی 
جدایی اش از سپاهان، به دلیل نمایش های ضعیفش در فصل 
گذشته شنیده می شد، با تصمیم درســت محرم نویدکیا در 
سپاهان ماند و در یک نیم فصل فوق العاده، با زدن 12 گل، آقای 
گل نیم فصل اول لیگ بیستم شــد. شهباززاده تقریبا نیمی از 
گل های سپاهان را زده و با احتساب پاس گل هایش، موثرترین 
و بهترین بازیکن نیم فصل اول لیگ بیســتم به شمار می رود. 
شهباززاده با همین روند، قطعا مدعی اول آقای گلی لیگ بیستم 

هم خواهد بود.

محمد عبــاس زاده: تنها یــادگار و خرید خــوب علیرضا 
منصوریان برای تراکتور در لیگ بیستم، محمد عباس زاده بود. او 
پس از ســال ها تراکتور را صاحب یک مهاجم گلزن و خطرناک 
کرده است. در شرایطی که این تیم در سال های اخیر چند میلیون 
دلار را بیهوده به پای مهاجمان خارجی بی مصرف یا پرحاشیه ای 
مثل استوکس، عکاشه حمزاوی، رضا شکاری، لی اروین و کوین 
فورچونه ریخته، عبــاس زاده با هزینه ای بســیار کمتر از آنها، 
بیشترین بازدهی را داشته و در مدتی کوتاه دل هواداران تراکتور 
را به دست آورده است. او با ادامه این روند می تواند رقیبی جدی 

برای شهباززاده در مسیر آقای گلی لیگ بیستم باشد.

تیمدرخشانامانگرانکننده
11بازیکنمنتخبنیمفصلاوللیگبرتربیستمازنگاههفتصبح

نیم فصل اول لیگ برتر بیستم با قهرمانی تقریبا غیرمنتظره پرسپولیس به پایان رسید. در این نیم فصل 
شاهد درخشش بازیکنانی بودیم که درخشش بعضی از آنها کاملا عادی و قابل پیش بینی بود ولی 

بازیکنانی هم بودند که به شکلی باورنکردنی درخشیدند و حتی توانستند بهترین بازیکن تیم شان هم 
باشند. نکته عجیب و نگران کننده اینکه در این تیم، بیشتر بازیکنان از سن 30 سالگی عبور کرده اند. در 

این مطلب تیم منتخب نیم فصل اول را از نگاه هفت صبح انتخاب کرده ایم.

هرچه از دوره   سلطنت پادشاهان )پله و مارادونا( فاصله گرفتیم، فوتبال 
هر بار با اعجوبه ای دیگر در خون مان جریان می گرفت. از همه گذشت 
تا رسید به پسر کوتاه  قامت دیگری از ســرزمین نقره؛ از آرژانتین. از 
سرزمین فقر، خشونت، خون و آشــوب. اما، لئو پسر آرامی بود. اصلا 
شبیه دار و دسته   گَنگ های آشوب طلب نبود. او شبیه مارادونا نبود 
که خالکوبی چگوارا بر بازویش داشته باشد و جنگ را به میدان فوتبال 
بیاورد. او شبیه   کارلوس ته وس نبود که زخم های زندگی در محله های 
فقیرنشین آمریکای جنوبی را با خود  داشته باشد. او از رمان های پُر 
دردِ ویکتور هوگو نیامده بود. او در هیچ دوئلی شرکت نکرده بود که 
شباهتی به داستان های خشنِ بورخس داشــته باشد. او فقط پسر 
آرامی بود و عاشق فوتبال. آنقدر ساده بود که هیچ قافیه ای را نمی شد 
در او برای شعری آهنگین پیدا کرد اما همان سادگی  اش نیز خودش 
شــاعرانه بود. از وقتی که او با آن موهای بلند و موج دار، سر و کله اش 
در مستطیل سبز پیدا شد، حال و هوای فوتبال هم طوفانی شد. با او 
فوتبال دستخوش تغییر شد. دیگر حرکات نمایشی جذابیتی نداشت. 
دیگر رقص پاها و دریبل های اضافی، مبنای زیبایی فوتبال نبود. پسر 
آرژانتینی نشان داد که همیشه می شود موثرترین کار را با توپ انجام 
داد و این خودش بهترین تعریف برای زیباییِ فوتبال اســت. او ساده 
دریبل می زد. ساده پاس می داد. ســاده شوت می زد. اما آنها با وجود 

ســادگی، معمولی نبودند. او خودش هم اصلا معمولی نبود. درست 
شبیه داستان های ارنست همینگوی که همه چیز در آنها ساده است 
اما بزرگی اثر قابل لمس است. لیونل مسی همان طور ساده  ساده پیش 
رفت تا صاحب همه چیز شد. همه  جام های باشگاهی و همه  عناوین 
شخصی. دیگر رکوردی نمانده که از ترس پسر آرژانتینی به خودش 
بلرزد. او تنها بازیکن تاریخ فوتبال اســت که صاحب شش توپ طلا 
شده. حتی یک عدد بیشــتر از تعداد قهرمانی های بارسلونا در لیگ 

قهرمانان. آیا او به سرزمینی فراتر از یک باشگاه گام ننهاده است؟ 
باری، او حالا همه  کار کرده. همه چیز بُرده. توجه ها همیشه معطوف 
او بوده و همیشه تمام تحسین ها را با خودش به خانه برده اما هنوز 
سیر نشده است. هنوز عشــق با همان گرمیِ گذشته در دلش زنده 
است. هنوز فوتبال برایش بزرگ ترین معنای زندگی  است. حالا او 
34 سالش شده اما شبیه همان پسر 18 ســاله ای است که حرصِ 
آسیر دل هورنو را درآورد. شبیه همان پسر بی ادعایی که بعد از اولین 
گلش برای باشگاه، رونالدینیو او را به دوش کشید. شبیه همان پسر 
کم رویی که بعدها از گل های اعجاب انگیــزِ دیگو مارادونا زیراکس 
گرفت. پســر آرژانتینی همان عطش را دارد. جز تعداد موفقیت ها 
و ساعت شمارِ عمر، هیچ چیز در مورد لیونل تغییر نکرده است. لئو 
هنوز هم می خواهد از فوتبال لذت ببرد. اما اوضاع دیگر برایش خوب  

پیش نمی رود . چند سالی  ست که بلوگرانای قدرتمندِ او، مثل کشتی 
شکسته  تایتانیک در حال غرق شدن است و او خود را تنها بازمانده  آن 
سازه  باشکوه می بیند. تنها و درهم شکسته. تابستان نگذاشتند پرواز 
کند و بارتامئو بال هایش را چید. او ماند و باز هم جنگید، با وجودی 

که خودش را تنها احساس می کرد.
از وقتی که لیونل لباس آبی- اناری را پوشیده، روزها و شب های سخت 
زیادی را به چشم دیده است. باخت  ناباورانه در رُم، تحقیر در مونیخ، 
حذف ناباورانه در آنفیلد اما بازی چند شبِ پیش مقابل پاریسی ها برای 
او معنای دیگری داشت. آن  شب برای او، همانند آخرین فرصتی بود 
که یک عاشق و معشوق به یکدیگر می دهند تا زندگی را دوباره از نو 
بسازند اما آن شب هم چیزی را تغییر نمی دهد. ظاهرا پسر شگفت انگیزِ 
روزاریو و معشــوقش به پایان خط رسیده اند. به همان جایی که باید 
گفت »ما دیگــر نمی توانیم کنار هم زندگی کنیــم.« با همان لحن 
غمناک و حالتی که سرانجامش گریستن است. لیونل خیلی کوشید 
تا در زندان سال  های آخر هم اثرش را کامل کند. او شبیه پل نیومن در 
فیلم  »لوک خوش دست« شده. او هم مثل پل نیومن هر بار در مبارزه 
برای زندگی کردن مشت خورد و افتاد. هر بار مشت خورد، برخاست و 
لبخند زد. اما گویا این روزها چیزی درون لئو  تغییر کرده است، چون 

هر بار که او مشت می خورَد دیگر لبخند نمی زند. منبع: طرفداری

اُرکیده ای غمگین در اجتماع کاکتوس ها
 گزارش

آیا به زودی رمان عاشقانه  لیونل در بارسلونا، به پایان می رسد؟

رشید مظاهری

امید نورافکن

محمد عباس زاده

سجاد شهباززاده

طالب ریکانی

سیدجلال حسینی

سروش رفیعی

موسی کولیبالی

احمد نوراللهی

دانیال اسماعیلی فر

امین قاسمی نژاد

 علاوه بر این یازده بازیکن، چند بازیکن دیگر هم بودند که می شد نام آنها را هم در تیم منتخب 
نیم فصل قرار داد. حامد لک، محمدرضا مهدی زاده، محمدرضا حسینی،سعید آقایی، مهدی 
قایدی، فرشاد احمدزاده، امید عالیشاه، محمدحسین کنعانی زادگان، گادوین منشا و چند نفر 
دیگر این استحقاق را داشتند که جایی در تیم منتخب نیم فصل اول داشته باشند اما به دلایلی 

مثل مصدومیت یا نوسانات مقطعی، نام آنها را در فهرست ذخیره های تیم منتخب قرار دادیم.

  نیمکت ذخیره ها    



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
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حمله سگ های ولگرد به پسر 8 ساله در یزد
پسربچه هشت ساله در زارچ یزد در پی حمله سگ های ولگرد به کما رفت. 
پسر بچه هشت ساله ای که اهل زاهدان است، در شهر زارچ از توابع استان یزد 
هنگام جمع آوری ضایعات مورد حمله سگ ولگرد قرار گرفت. جوان زارچی 
با دیدن صحنه به نجات پسربچه رفت و او را از چنگال سگ نجات داد اما پسر 
بچه که به شدت زخمی شده است، با حال بد، راهی بیمارستان شد. باقرپور، 
رئیس درمانگاه طالقانی زارچ گفت:این پسربچه در یکی از بیمارستان های 

یزد در بخش مراقبت های ویژه بستری است و در حالت کما به سر می برد.

كتك زدن كودك خردسال توسط پدر سبزواري
سرپرست اداره بهزیستی ســبزوار گفت: یک پدر کودک آزار به علت ضرب 
وشتم فرزندش به دستور دادستان این شهرستان دستگیر شد.حسین دولت 
آبادی افزود: این کودک پســر روز جمعه اول اسفند ماه  به وسیله پدر مورد 
شکنجه شدید قرار گرفته بود که با اطلاع رسانی همسایگان موضوع در دستور 
کار قرار گرفت. وی اضافه کرد: پس از اطلاع موضوع به دادستان این شهرستان 
 به دستور وی این پدر کودک آزار به وسیله ماموران پلیس دستگیر شد.دانیال

 ۹ ساله کودکی اســت که پس از جدایی پدر و مادرش با پدر و نامادری اش 
زندگی می کرده است. پس از آنکه ۹ ماه قبل مادر دانیال به دلیل زندانی بودن 
همسر سابقش، از دادگاه حضانت دانیال را به عهده می گیرد، پدرش دانیال را 
از دید خانواده مخفی می کند و تلاش های ۹ ماهه مادر و دایی دانیال و ماموران 
انتظامی برای پیدا کردنش به ثمر نمی رسد.تا اینکه چند روز پیش دایی دانیال 
اطلاع می یابد که پدر دانیال وی را در یک انبار کاه در یکی از روستاهای اطراف 
سبزوار حبس کرده و با همراهی ماموران آگاهی، دانیال را که به طرز فجیعی 
شکنجه دیده و دچار سوءتغذیه شده است، پیدا کرده و به بیمارستان منتقل 
می کنند.آثار ضرب و شتم و آزار در تمام بدن این کودک وجود دارد و به دلیل 
شدت صدمات وارده احتمال قطع انگشتان پای دانیال وجود دارد.همچنین 
به دلیل شکستگی دست دانیال، نیاز به فیزیوتراپی یا جراحی مجدد جهت 
اتصال صحیح استخوان شکسته شده احساس می شود. حسین دولت آبادی، 
سرپرست اداره بهزیستی سبزوار در این خصوص گفت: این کودک پسر  به 
وسیله پدر مورد شکنجه شدید قرار گرفته بود که با اطلاع رسانی همسایگان 
موضوع در دســتور کار قرار گرفت.وی اضافه کرد: پس از اطلاع موضوع به 
دادستان این شهرستان به دستور وی این پدر کودک آزار به وسیله ماموران 
پلیس دســتگیر شد.سرپرست اداره بهزیستی ســبزوار گفت: کارشناسان 
اورژانس اجتماعی برای بررسی وضعیت کودک آزاردیده و روشن شدن ابعاد 

موضوع وارد عمل شده اند.

پایان زورگیری راننده پژو از مسافرانش
سرکلانتر پنجم پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری راننده خودرو 
سواری پژو که از مسافرانش زورگیری می کرد، خبر داد و گفت: متهم به 15 
فقره زورگیری معترف شد. سرهنگ  کیومرث حسنوند اظهار داشت: تعدادی 
از شهروندان به کلانتری ٢٠٩ پایانه غرب مراجعه و از زورگیری سرنشینان 
یک دستگاه پژو مشکی رنگ شکایت کردند. وی با اشاره به اینکه عوامل پلیس 
در تحقیقات میدانی از مسیر تردد خودرو موفق شدند، شماره پلاک خودرو 
سواری پژو را شناسایی کنند، افزود: با مجوز قضایی، متهم در مخفیگاهش 
دســتگیر و پس از انتقال به کلانتری ٢٠٩ پلیس پیشــگیری تهران بزرگ 
هنگامی که با شاکیان مواجهه حضوری شــد به جرم ارتکابی اعتراف کرد.
سرکلانتر پنجم پلیس پیشگیری تهران بزرگ ابراز داشت: متهم در بررسی 
پلیس اظهار کرد، به مصرف مواد مخدر اعتیاد دارد و برای تامین هزینه های 
اعتیاد از شاکیان زورگیری کرده است.این مقام انتظامی تصریح کرد: با اعتراف 
صریح متهم به بیش از ١5فقره زورگیری از مسافران خود با همدستی یکی از 
دوستانش، وی به دادسرای ناحیه 34 تهران معرفی و  تحقیقات پلیسی برای 

شناسایی همدستش در دستور کار قرار دارد.

  خرده حادثه 

بعد از ماجراي دستگیري سارقاني كه در 
ســعادت آباد تهران خودشــان در را روي 
صاحبخانه باز كردند و با هم چشم در چشم 
شدند، حالا ســه ســارق منازل دستگیر 
شــده اند كه با وجود حضــور صاحبخانه 
در منزل به داخل خانــه رفته اند و جلوي 
چشمان صاحبخانه اقدام به سرقت كردند. 
سه سارق حرفه ای که به خانه هاي اعیانی 
و افراد پولــدار تهران دســتبرد می زدند 
شناســایی شــدند. رئیس پایگاه ســوم 
پلیس آگاهی از دســتگیری و انهدام باند 
سه نفره سارقان به عنف منزل خبر داد و 
گفت:»متهمان سابقه دار بودند و به دفعات 
مختلف روانه زندان شده اند.« رئیس پایگاه 
ســوم پلیس آگاهی از بازداشــت اعضای 
باندی خبر داد که با رفتن به خانه یك مرد 
در حالي كه خواب بود و بستن دست و پای 

او، اقدام به سرقت اموال با ارزش این مرد 
کرده بودند.

حمله به خانه مرد پولدار
پرونده ای با موضوع ســرقت منــزل به عنف 
به پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهــران ارجاع 
شد،مالباخته در تشــریح این سرقت اظهار 
کرد:»نهم شهریور ســال جاري در حالی که 
در منزل خــواب بودم ناگهان ســه مرد وارد 
منزلم شــدند و با بستن دســت و پایم، تمام 
اموال با ارزش منزلم شــامل اسناد و مدارک، 
ســاعت، اموال آنتیک و عتیقه، طلاجات را 
به ارزش تقریبی پنج میلیارد ریال ســرقت 
کردند.«تیمــی از کارآگاهان برای بررســی 
موضوع به نشانی منزل مالباخته مراجعه کردند 
اما در تحقیقات میدانی ردپایی از سارقان به 
دست نیاوردند. تحقیقات پلیسی ادامه داشت 
تا اینکه کارآگاهان چندي پیش مطلع شدند 

شخصی به نام مراد توسط مأموران کلانتری 
105 سنایی به اتهام سرقت به عنف دستگیر 
شده است. شیوه و شگرد به کار رفته در سرقت 
او،  شــباهت زیادی به پرونده طرح شــده در 
پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ داشت. 
در ادامه متهم و پرونده مربوط به او در اختیار 
این پایگاه قرار گرفــت و مالباخته به محض 
مشاهده متهم، او را به عنوان یکی از سارقان 
منزلش معرفی کرد. متهم پــس از مواجهه 
حضوری با مالباخته، به جرم ارتکابی به همراه 

دو همدستش اعتراف کرد.
بستن دست و پاي مالباخته

با هماهنگی های قضایی دومین متهم پرونده 
نیز در مخفیگاهش در حوالی بلوار کشــاورز 
دستگیر و در بررسی از مخفیگاهش تعدادی 
از اموال شاکی کشف شد. بررسی های بیشتر 
نشان داد متهم دستگیر شده سابقه دار بوده و 

پیش تر نیز شش مرتبه روانه زندان شده است. 
متهمان عنوان کردند سرکرده باند فردی به نام 
علیرضا بوده و پس از سرقت اموال شاکی در 
مخفیگاهش در شمال تهران پنهان شده است. 
با شناسایی مخفیگاه سرکرده باند در محدوده 
زعفرانیه، او در مخفیگاهش که مِلکی خالی از 
سکنه بود دستگیر شد و به پایگاه سوم پلیس 
انتقال یافت. این متهمان با شناسایي خانه هاي 
افراد پولدار به طریقي وارد منازل شــده و با 
اینكه صاحبخانه در خانه بوده با بستن دست 
و پاي او و با تهدید درباره جاي اموال با ارزش 
اقدام به ســرقت مي كردند. سرهنگ قاسم 
دستخال، رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی 
با اعلام این خبــر گفت:»متهمان به فروش 
تعدادی از اموال ســرقتی به مالخران اعتراف 
کردند که با اخذ دســتور قضایی، شناسایی و 

دستگیری مالخران در دستور کار قرار دارد.«

 پیشنهاد ۸۰میلیوني سارق منزل
 به پلیس حین سرقت از منزل!

جانشین رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
از رد رشوه ۸۰میلیون تومانی سارق منزل 

توسط مأمور پلیس خبر داد.عوامل تیم عملیات 
کلانتری 14۰ باغ فیض حین گشت زنی در حوزه 

استحفاظی موفق شدند سارق منزلی را حین 
ورود به منزل یکی از شهروندان دستگیر کنند. 

با بررسی محتویات کوله پشتی همراه متهم، 
مقادیر زیادی آلات و ادوات مربوط به سرقت 
منزل کشف شد. متهم برای رهایی از چنگال 

قانون مبلغ ۸۰۰میلیون ریال به عنوان رشوه به 
مأمور پلیس پیشنهاد داد که علاوه بر رد رشوه، 
این پیشنهاد صورتجلسه شد.سرهنگ علیرضا 

ناصری نژاد، جانشین رئیس پلیس پیشگیری 
تهران بزرگ با اعلام این خبر گفت:»مأمور 

وظیفه شناس ضمن امتناع از قبول رشوه، در 
کمال صحت و درستی وجه پیشنهاد شده 

را با صورتجلسه،ضمیمه پرونده کرد و متهم 
دستگیر شده به دادسرا معرفی شد.« 

  1۰ فقره كلاهبرداري و اخاذي
 15۰ میلیون تومان

مجرم حرفه ای تهران با 1۰ فقره کلاهبرداری 
به دام قانون افتاد. رئیس پایگاه هشتم 

پلیس آگاهی از دستگیری مجرم حرفه ای و 
کشف 1۰ فقره کلاهبرداری به ارزش تقریبی 

15۰میلیون تومان خبر داد. سرهنگ کارآگاه 
علی عزیزخانی بیان داشت:»شاکی با حضور 
در پایگاه هشتم پلیس آگاهی اظهار داشت، 
پانزدهم فروردین ماه امسال موتورسیکلتی 
را از طریق آگهی در فضای مجازی به صورت 
مزایده ای از شخصی به نام سیروس خریدم، 
لیکن پس از انجام معامله و پرداخت ثمن آن 

به فروشنده، هنگام مراجعه به پارکینگ محل 
توقیف موتورسیکلت متوجه شدم که کلیه 

مدارک مزایده جعلی هستند.« وی عنوان کرد: 
»کارآگاهان تیم مبارزه با جعل و کلاهبرداری 

پایگاه پس از انجام تحقیقات مقدماتی از 
مالباخته با اقدامات پلیسی موفق شدند هویت 

اصلی متهم را به نام کامران كه دارای چهار فقره 
سابقه کیفری در زمینه سرقت موتورسیکلت و 

کلاهبرداري به دست آورند. متعاقبا با تحقیقات 
نامحسوس، مخفیگاه وی واقع در خیابان 
انبار نفت شناسایی و با هماهنگی قضایی 

طی عملیاتی پلیسی دستگیر شد.متهم در 
تحقیقات انجام شده با توجه به مستندات 

موجود و مواجهه حضوری با مالباخته، صراحتا 
به بزه انتسابی اعتراف کرد و در ادامه افزود، 

تاکنون حدود 1۰ فقره کلاهبرداری با این شیوه 
و شگرد مرتکب شده است.« در حال حاضر 

تمام مالباختگان شناسایی و پرونده به دادیاری 
دادسرای ناحیه 1۰ تهران ارسال و متهم با 

صدور قرار مجرمیت روانه زندان شد.

بار
اخ

دستگیري سارقان 3 میلیاردي 
با 10 فقره سرقت

رئیس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ از دستگیری سارق 
منزلی با 10فقره ســرقت توسط ماموران کلانتری 140 باغ 
فیض خبر داد و گفت:»کارشناسان ارزش ریالی اموال سرقت 
شــده را 30میلیارد ریال برآورد کرده اند.« سرهنگ جلیل 
موقوفه ای اظهار داشــت:»در پی شکایت یکی از شهروندان 
مبنی بر ســرقت طلاجــات از داخل گاوصنــدوق منزلش 

بلافاصله تیم عملیات کلانتری ١4٠ بــاغ فیض در صحنه 
حاضر و تحقیقات علمی و پلیسی خود را برای شناسایی عامل 

یا عاملان این سرقت در دستور کار خود قرار دادند.«
وی عنوان کرد: »در ادامه تحقیقات پلیسی مشخص شد که 
متهم با نصب پلاک جعلی روی یک دستگاه خودرو سواری 
پژو وارد محدوده باغ فیض شــده و با همکاری فرد دیگری 
اموال مالباخته را سرقت کرده است.« رئیس پلیس پیشگیری 
تهران بزرگ اظهار داشت:»عوامل پلیس پس از انجام اقدامات 
علمی و هوشمندانه، هویت یکی از سارقان که اهل و ساکن 
یکی از استان های غربی کشور بود، شناسایی و مشخص شد 

که متهم چندین ســابقه کیفری با همیــن عنوان مجرمانه 
دارد. سرانجام با اقدامات ویژه پلیســی ماموران، خودروی 
متهم را شناســایی و با هماهنگی های قضایی در حالی که 
وی قصد سرقت از منزل شهروند دیگری داشت، شناسایی 

و دستگیر شد.«
این مقــام انتظامــی بیــان کرد:»متهم پــس از انتقال به 
کلانتری ١٠فقره ســرقت طلاجات، دلار و ســکه از منازل 
مردم با همکاری همدستش اقرار کرد که ماموران با تجمیع 
پرونده های تشکیل شده، ارزش ریالی اموال مسروقه را بالغ 

بر ٣٠میلیارد ریال ارزیابی کرده اند.«

درگیری بین دو جوان در تهــران یک قتل را رقم زد و قاتل 
جوان که اکنون فراری است تحت تعقیب پلیس قرار گرفت. 
درگیری خونین بین دو جوان در یکی از محله های تهران 
رنگ خــون گرفت. پســر جوانی که در جریــان درگیری 
خیابانی پسر ۲0ســاله ای را با ضربه چاقو به قلبش به قتل 
رســاند، تحت تعقیب پلیس جنایی پایتخــت قرار گرفت. 
ســاعت 1۹و۲0دقیقه بیســت وهفتم بهمن امسال یکی 
از مسئولان بیمارســتانی در پایتخت با کلانتری شهرک 
ولیعصر)عج( تهران تماس گرفت و از مرگ مشــکوک پسر 

۲0ساله ای در بیمارستان خبر داد. ماموران کلانتری برای 
بررسی ماجرا به آنجا اعزام شده و دریافتند عابران این پسر 
را در حالی که زخمی بوده در خیابــان یافته و با اورژانس 
تماس گرفته  و با انتقال او به بیمارســتان پزشــکان برای 
نجات جان او تلاش کرده اند اما به دلیل اصابت ضربه چاقو 
به قلبش جان باخته است. تحقیقات دراین باره ادامه داشت 
تا اینکه مردی که شــاهد این ماجرا بود شناسایی شد. این 
مرد در جریان تحقیقات گفت:»مقتول کارگر یک مغازه بود 
که بعدازظهر بیست وهفتم بهمن امسال با پسر ۲۲ساله ای 

که همشهری اش بود، درگیر شد. اهالی وارد ماجراشده و با 
میانجیگری باعث پایان این دعواشده و آن دو را از هم جدا 
کردند. عصر در حال رفتن به خانه بــودم که باز هم آن دو 
را در حال دعوا دیدم. یکی از آنها چاقو در دست داشت که 
ضربه ای به سینه مقتول زد و فرار کرد.« این درحالی بود که 
ماموران با اطلاعاتی که از این شاهد جنایت به دست آوردند 
به محل درگیــری مرگبار رفته ودوربین های مداربســته 
اطــراف آنجا را بازبینی کــرده و فیلم صحنــه درگیری را 

به دست آوردند.

 قتل جوان 20 ساله با چاقو و قاتل تحت تعقیب

سرقت با وجود صاحبخانه
در منز ل  شگرد دزدان لاكچري!

رئيسباندسرقتازخانههايگرانقيمت،
درزعفرانيهساكنشدهبود
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رویا تیموریان، مهدی طارمی و 
پرسپولیس

الف( 10 پست پربازدید ویکی پدیای فارسی روز اول اسفند:
1. رویا تیموریان

2. یک مقاله غیراخلاقی
3. یک مقاله غیراخلاقی

4. مسعود رایگان
5. شنای پروانه )فیلم(

6. مبینا نصیری
7. نیلوفر اردلان

8. مریخ
9. مارشملو )آهنگساز(

10. یک مقاله غیراخلاقی
ب( 8 موضوع با بیشترین میزان رشد جست وجو در چهار 

روز اخیر در گوگل: 
1. گل طارمی به یوونتوس، پورتو مقابل یوونتوس

2. سمیرا زرگری سرمربی تیم ملی اسکی
3. زلزله سی سخت

4. شب لیله الرغائب
5. ایران خودرو

6. سامانه ملی اطلاعات سفر
7. بازی بارسلونا و پاری  سن  ژرمن

8. بهنوش بختیاری
ج( 7 موضوع داغ توئیتر در روز  شنبه )تا ساعت 17( 

)برگرفته از صبارسانه(:
1. هشتگ هایی درباره گروه های موسیقی خارجی

2. بفرمایید جو )در نقد خوش بینی بــه آمریکا در مورد توافق 
هسته ای(

3. تعویق آزمون ها
4. اپوزیسیون )اسماعیلی، محجوبی، مولایی(

5. سی سخت
6. حداد عادل 

7. لغو پروتکل الحاقی
د( پنج پست پربازدید در تلگرام فارسی طبق سامانه 

تلگرافی )روز اول اسفند(:
1. بازی پرسپولیس و گل گهر سیرجان )3.64 میلیون بازدید 

در 248 کانال(
2. مطلب اینستاگرامی سایت رهبر انقلاب درباره برجام )3.37 

میلیون بازدید در 1173 کانال(
3. واکنش توئیتری ظریــف به عقب نشــینی آمریکا )3.32 

میلیون بازدید در 766 کانال(
4. آخرین وضعیت کرونا در شهرســتان های مختلف )2.98 

میلیون بازدید در 1025 کانال(
5. رنگ کرونایی شــهرهای مختلف )2.95 میلیون بازدید در 

844 کانال(

نوشیدن بیش از حد
 چای چه عوارضی دارد؟

یک مشاور تغذیه و رژیم شناسی درباره عوارض نوشیدن بیش 
از حد چای به بیان توضیحاتی پرداخت.

شهاب اولیایی رژیم شــناس و متخصص تغذیه در گفت وگو با 
خبرنگار حوزه کلینیک گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران 
جوان گفت: چایی ها بر اساس کیفیت حاوی موادی به نام آنتی 
اکسیدان  هستند. همچنین برخی مواد محرک مانند کافئین 
که سبب تحریک سیســتم اعصاب مرکزی می شوند در چای 

وجود دارد.
او در ادامه افــزود: در واقع مصرف چــای در مقادیر کم باعث 
رفع خســتگی می شــود اما مصرف بیش از حد آن اختلالاتی 
مانند تپش قلب، اســترس و اضطراب را ایجاد می کند. وجود 
برخی آنتی اکســیدان ها در چای باعث می شود رادیکال های 
آزاد ایجاد شــده در بدن از بین بروند. بنابراین برای پیشگیری 
از بیماری های قلبی و عروقی نوشیدن چای باکیفیت و در حد 

تعادل می تواند موثر واقع شود.
این مشــاور تغذیه بیان کرد: البته چای انواع و اقســام بسیار 
متنوعی دارد کــه در ادامه این مطلب به برخی از آنها اشــاره 
می کنیم. چای سفید حالتی اســت که برگ و جوانه های تازه 
از چای پس از چیده شــدن و تحت عمل اکسیداســیون قرار 
نگرفته اند.از دیگر اقســام آن می توان به چای سبز اشاره کرد 
که فرآیند اکسیداسیون تا مقدار کمی روی آن شکل گرفته و 

آنتی اکسیدان های فراوانی به خود اختصاص داده است.
اولیایی گفت: در مرحله بعد به چای قرمز می رسیم که در واقع 
تمام برگ های آن اکســید می شــوند. به هر میزان که فرآیند 
اکسیداسیون بیشــتر شــود، تغییرات مواد مغذی هم بیشتر 

خواهد شد.
اولیایی مطرح کرد: در واقع چای رسوب دهنده آهن است و یکی 
از علل کم خونی و فقرآهن در بیشتر مردم، مصرف بیش از حد 
چای محسوب می شود بنابراین افرادی که به کم خونی مبتلا 
هستند از جمله خانم ها نســبت به این موضوع دقت بیشتری 
داشته باشند و تا یک ساعت بعد از صرف غذا؛ چای ننوشند تا 

رسوب آهن صورت نگیرد.
او در ادامه افزود: افرادی که بیماری قلبی و عروقی دارند حتما از 
چای کمرنگ استفاده کنند چراکه محرک سیستم عصبی است 
و می تواند تپش قلب را افزایش دهد.همچنین افرادی که سنگ 

کلیه دارند بهتر است از چای کمتر و کمرنگ استفاده کنند.
اولیایی در پایان تصریــح کرد: برخی افــراد در مصرف چای 
افراط می کنند که این زیاده روی می تواند یبوســت و دفع آب 
بدن را افزایش دهد. در صورتی که چــای به حد تعادل یعنی  
2 تا 3 فنجان در روز مصرف شــود می تواند برای سیستم بدن 
انسان مفید باشــد. همچنین توصیه می کنیم فقط روی چای 
تمرکز نکنید و بــرای دریافت آنتی اکســیدان های مختلف از 
انواع دمنوش ها اســتفاده کنید تا مواد مفید به صورت متنوع 

وارد بدن شوند.

  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- از زبان هــای رایج دنیــا- از جانوران 

دوزیست
2- شهری در آرژانتین- محل ذخیره آب

3- شکرگزار و سپاسگزار- بزرگتر- دشنام
4- هالوژن نمک  طعام- از علائم نگارشی- 

ادویه محبوب هندی ها
5- پرهیزکاری-  پنبه پاک نشده- پایه و 

اساس- نوعی پارچه نخی
6- اسب چاپار- جلوتر- یار »هوی«!

7- دریایی در فرانســه- سفره چرمین- 
بنده زر خرید- موضوع و زمینه

8- پایتخت قبرس- شــهری در استان 
خراسان رضوی

9-  آقای اســپانیایی- حرف همراهی - 
بسیار سپاسگزار- قلعه و حصار

10- پلیدی- عضو جونده در دهان- شاعر 
مسافر

11- از همســران حضــرت ابراهیم)ع(- 
جامه ای بی آستین- پسوند حاصل مصدر- 

بهشت شداد
12-محصــول نخل- نیک بخــت- دفاع 

فوتبال
13- اغذیــه و طعام- کشــیده شــده- 

مشرکان
14- بردباری- نوعی غذای ایتالیایی

15- ارث- نقاشی متحرک

عمودي
1- بایگانی- کهنه و فرسوده- عصبانیت

2- چیزهــای کمیاب- در ایــن مکان- 
آشیانه پرنده

3- فرصت و موقعیت مناسب برای انجام 
کاری-  معمولا سواد نمی آورد- چاکر
4- از جزایر جنوبی  ایران-  بلوا- گاری

5- مساوی-  از امپراتوری های باستان-  
توشه سفر-  صفت روباه!

6- شخصیتی در شــاهنامه- حرف ندا- 
قلمه گیاه- حرف دهن کجی

7- هجوم و حمله- قربانی شــدن- نوعی 
جنگنده روسی

8- از توابع استان تهران- تن و بدن
9- اندازه- کشوری در قاره سیاه- پرنده ای 

شکاری
10- صفحه اینترنتــی- از القاب اروپایی- 

فتنه و بدی- یک سوم عده هنگ
11- خودرویی ایرانی- نرمــی و نازکی- 

کامیون ارتشی- زندگی کن
12- شهر مقدس هندوان- برگزیده- سرما 

خوردگی
13- از امراض چشم- ضروری- تکنیکی

14- پرنده شــبیه مرغابی- قوم مغول- 
عمل ربودن

15- بانگ جانور درنــده- غذایی از تخم 
مرغ- نام قدیم بلوچستان 

ز

زقن

ت

تى
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 ارقم
 ازکی
آگهی
 تبوک
 تحفه
 راکت
 سرای
 یمام

5 حرفي :
 احراق
 اعلام
 آه دار

 تسییر
 جلولا

 زرگرگ
 فتراک
 قذافی

 قصارت

 لارنس
محترز
 ملاقی
 منتزع
 ویمار

6 حرفي :
 اقتصار

 انعکاس
 کانزاس
نارنجی

7 حرفي :
 استعاره

خنده ناک

8 حرفي :
 اخترشمار
 ارزشیابی

 ترموستات
 ورمالیده

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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   ناصرالدین شاه قاجار حدود 
10 ســال پس  از اختــراع تلفن 
توســط گراهام بــل، در قصرش 
با تلفــن حرف زد و شــگفت زده 
شــد و در خاطراتــش نوشــت: 
»تلفن یک قســم تلگرافی است 
که با دهــن حــرف می زنند و با 
گوش می شــنوند. این سفر که 
معین الملک ]ســفیر ایــران در 
عثمانی[ آمد، یک دستگاه آن را 
همراه پیشــکش آورده است. از 
اتاق شمس العماره تا اینجا که باغ 
سپهسالار است، کشیده ایم. یک 
صفحه تخته سوراخ سوراخی دارد 
که انسان به همان سوراخ ها حرف 
می زند و دو اســباب است که به 
گوش گذاشته می شوند. از اینجا 
با میرزامحمد ملیجک و آقامحمد 

نایب سرایدار صحبت شــد. مثل این اســت که در حضور حرف 
می زنند، بلکه هم می توان گفت بهتر در صحبت حضوری می توان 
حرف را شنید و فهمید. ملیجک کوچک را خواستیم، با او هم حرف 
زدیم به عینه گویا ملیجک پیش ما است. خیلی چیز غریبی است و 
ما تا به حال این اسباب را ندیده بودیم.« اینطوری بود که تلفن شد 

ابزار تفنن فوق  لاکچری درباریان قاجاری. 
   نخســتین خط تلفن تهران: خیلی زود قراردادی بسته شد 
با »موسیو بوآتال« بلژیکی که یک رشته سیم تلفن 8 کیلومتری 
بکشد از تهران )حوالی میدان قیام فعلی( تا شهرری؛ سال 1265 
شمســی بود و این نخســتین خط تلفن تهران بود. کاخ نشینان 
قاجاری نیز کم کم خطوط تلفــن اختصاصی برای خود راه اندازی 
کردند از شمیران به تهران. مرکز تلفن کجا بود؟ قلهک. باید زنگ 

می زدند مرکز تلفن قلهک تا تلفنچی تماس را برقرار کند.
   محموله تلفن غارت شــد!  برخلاف فناوری های نوظهور که 
امروزه خیلی زود در ایران رایج می شــود، رواج اســتفاده از تلفن 
خیلی دیر و کُند بود؛ به طوری که تا پایــان دوره قاجار تلفن فقط 
در اختیار درباریان و اشــراف و بعضی ادارات دولتی و نظامی بود 
و بس! البته همان موقع در تبریز و مشــهد و گیلان نیز چند خط 
تلفن فعال بود برای وابســتگان دربار و شاهزادگان قاجار. چندبار 
هم مظفرالدین قاجار امتیاز تلفن را واگذار کرد که بروند و بیاورند 
و راه  بیندازند که البته هیچ کســی نرفت و نیاورد. آن ســال ها به 
جای سیم کشی تلفن فقط امتیاز سیم کشی تلفن در تهران میان 
برخی ثروتمندان و اهالی کسب  و  کار دست  به  دست می شد. البته 
واقعا کار به این آســانی ها هم نبود؛ در این  حد موانع و مشکلات 
پیش روی سیم کشی تلفن بود که یک بار در دوره احمدشاه قاجار 
یک نفر رفت از اروپا مقدار زیادی ســیم مخصــوص و تجهیزات 

تلفن خرید و قرار شد بعدا برایش 
بفرستند، ولی این محموله وقتی 
از روسیه می گذشــت تا به ایران 
برسد در جریان جنگ جهانی اول 
که اتفاقا در روسیه علیه حکومت 
تزار انقلاب هم شــده بود، غارت 
شد و رفت به باد هوا! همان  موقع 
چند متخصص سوئیسی هم برای 
راه اندازی شبکه تلفن پیش پیش 
آمده بودند تهران که معلوم است 
چند ماهی بیــکار ماندند و بعد 

هم رفتند.
   حرکت لاک پشتی تلفن! در 
ســال 1302 شمسی دوباره یک 
نفر رفت که تلفن بیاورد و این بار 
آورد؛ در ســال 1305 شمســی 
بالاخره 2300 رشته سیم به ایران 
رســید؛ همراه با متخصصانی از 
شــرکت زیمنس آلمان. یک مرکز تلفن هــم در محدوده اکباتان 
تهران راه اندازی شد و چند سال بعد قرار شد هر کسی خواست سیم 
تلفن بکشد از دولت اجازه بگیرد. سال 1308 وزارت پست و تلگراف 
هم لایحه داد به مجلس که به هزینه دولت شبکه سراسری تلفن 
در ایران راه بیفتد و خودش بشــود وزارت پست و تلگراف و تلفن! 
جالب اینکه سال بعدش دولت ایران شرکت تلفن تهران را خرید و 
مدتی بعد به دلایلی از جمله کمبود بودجه آن را به مالکانش پس 
داد. پس از آن حرکت لاک پشــتی تلفن در ایــران همچنان چند 

دهه ادامه یافت.
   تلفن ثابت به قیمت یک خانه:  در ســال 1316 دوباره یک 
شبکه تلفن با شش هزار خط از شــرکت زیمنس خریداری و در 
همان مرکز اکباتان راه اندازی شــد. پیش  از آن در ســال 1315 
نیز یک تلفنی زدند به بغداد تا اولین مکالمه تلفنی خارج کشــور 
ایران در تاریخ ثبت شــود. در دهه های بعدی نیــز چندبار برنامه 
راه اندازی شبکه تلفن سراسری مطرح شــد که به دلایل مختلف 
و باز هم به دلیل بی پولی وزارت پســت و تلگراف و تلفن به جایی 
نرسید. وضعیت به گونه ای بود که در سال 1331 تازه تلفن در ایران 
ملی شد؛ قبلش سهام شــرکت های تق ولق تلفن متعلق به بخش 
خصوصی بود. در نهایت تا سال 1337 حدود 13 هزار خط تلفن در 
ایران فعال بود. حرکت لاک پشــتی ادامه یافت و البته با مشارکت 
شرکت های آلمانی تا سال 1357 تعداد خطوط تلفن ایران به حدود 
800 هزار خط رسید و حدود 300 روستا هم به شبکه تلفن وصل 
بودند. عاقبت کار این شد که در دهه 50 در تهران خطوط تلفن کم 
بود و تقاضا زیاد؛ واگذاری عمده خطوط تلفن نیز انجام نمی شد و 
به همین دلیل مشهور است که قیمت یک خط تلفن معادل قیمت 

یک خانه بود.)فارس(

سرگرمی فوق  لاکچری قاجاریان!
۱۳۰ سال پیش اگر یک ایرانی می خواست تلفن بزند باید درباری می بود؛ 

تا ۱۰۰ سال پیش هم باید آدم مهمی می بود و تا ۵۰  سال پیش باید  جزو  اعیان و 
ثروتمندان به حساب مي آمد

  سلامت

  قابی از دو موزیسین تیم اجرای دانشگاه آزاد و علمی کاربردی در سی وششمین   ترند
جشنواره موسیقی فجر. عکس از هنرآنلاین 

  بارش برف شدید در سمیرم و نماز باران در نجف آباد به فاصله دوساعته از یکدیگر. 
عکس از سید محمد مهدی قائم مقامی و رضا قلیچ خانی، ایمنا

  در جریان طوفان خطرناک زمستانی در تگزاس، از یک پنکه سقفی در داخل یک 
آپارتمان در دالاس قندیل آویزان شد. عکس از عصر ایران به نقل از منابع خارجی 

  
پیکر پاک شهید 
مصطفی نوروزی 
پس از سه روز 
تفحص در دریای 
عمان به همراه دو 
تن از همرزمانش 
پیدا شده و به 
زادگاهش بازگشت.

آئین تشییع پیکر 
این سرباز گمنام 
امام زمان )عج( که 
در جریان اقدامات 
اطلاعاتی روی 
یکی از باند های 
جرائم سازمان 
یافته سیستان 
و بلوچستان به 
شهادت رسیده بود 
در ساری برگزار 
شد. عکس از اکبر 
قاسم پور، باشگاه 
خبرنگاران جوان

  
  مشهد، یک سال 
پس از کرونا و در 

آستانه عید نوروز. 
عکس از محدثه 

زارع، ایسنا 

  
با بارش برف در 
آغازین روزهای 
آخرین ماه از فصل 
زمستان، مردم 
همدان در روز جمعه 
به تفریح برفی 
پرداختند. بی توجهی 
به پروتکل های 
بهداشتی و 
عادی انگاری کرونا، 
این روزها بیم روانه 
شدن اجباری به 
سوی پیک چهارم 
شیوع این بیماری 
را به حقیقت پیوند 
می زند. عکس از 
ایمان حامی خواه، 
مهر 

به همت بسیج اساتید دانشگاه های کشور طی مراسمی از ترجمه ۲0 زبانه نامه تاریخی 
سپهبد شهید قاسم سلیمانی برای دخترش فاطمه در سالن علامه امینی دانشگاه تهران 

رونمایی شد. عکس از محمد صادق نیک گستر، فارس 

 پس از بارش برف و سرمای بی سابقه در تگزاس میلیون ها نفر برای چندمین روز پی در پی 
بدون آب و برق زندگی خود را سپری می کنند. عکس از میزان به نقل از منابع خارجی 

مرتضی کلیلی   قاب  

    قاب تاریخ 1
زماني كه امدادگران آمریكایي در  زلزله بم اجازه یافتند به این شهر وارد شوند. 

زمستان سال 138۲. عكس: بهروز مهري.

   
قاب تاریخ 4

بریده جراید؛ تبلیغ 
پوشاك بحر خزر در 
ساختمان پلاسكو- 

سال 1341
)چاپ عصر(

    قاب تاریخ 3
ساحل دریاي خزر - ابتداي دهه 40. عكس: جك گاروفالو )از صفحه علي ملیحي(

   
قاب تاریخ2
پرورشگاهي در 
اصفهان- سال 
1351)عكاسباشي(

   
قاب مشاهیر
دوئل   غلامحسین 
مظلومی )مهاجم تاج( 
و   ابراهیم آشتیانی 
)مدافع پرسپولیس( 
و نبردی در جناح 
راست یک سوم دفاعی 
پرسپولیس. ورزشگاه 
امجدیه- 15  بهمن 
1350)فدراسیون 
تاریخ و  آمار فوتبال 
ایران(

تلفن همراه ناصرالدین شاه قاجار. این تلفن سوئیسی را هنگام سفر 
به نزدیک ترین کابل خط تلفن وصل می کردند و تماس برقرار می شد



یکشنبه | 3  اسفند 1399

ک 
کمی

 
   

بعد از ماجرای حمله به کنگره بسیاری از اعضای حزب جمهوری خواه از این حزب جدا شدند. فیل به همسرش می گوید این لباس که در واقع نمادی 
از حزب جمهوری خواه است؛ 25 درصد کوچکتر شده و زن جواب می دهد؛ عیبی ندارد عوضش لیندسی گراهام عضو این حزب مانده است!  

چهکسیبهسعودیهاسلاحمیفروشد؟
 پیشنهاد ۲۰ میلیارد دلاری تسلیحاتی از سوی عربستان

»احمد بن عبدالعزیز العوهلی« رئیس سازمان کل 
صنایع نظامی عربستان سعودی روز شنبه گفت که 
این کشور به عنوان بخشی از برنامه های بلند پروازانه 
خود برای تقویت هزینه های نظامی داخلی، در دهه 
آینده بیش از ۲۰میلیارد دلار در صنعت نظامی خود 

سرمایه گذاری خواهد کرد.
این برنامه بلندپروازانه آل سعود در حالی مطرح شده 
است که عربستان سعودی توان علمی و فکری لازم 
را برای تولید و بومی سازی سلاح های نظامی ندارد 
و در زمان حاضر پنجمین کشور پرهزینه جهان از 

لحاظ واردات تجهیزات نظامی است.
به نوشــته ایرنا اکنون که حاکمان سعودی به ویژه 
» محمد بن سلمان« ولیعهد و وزیر دفاع سعودی و 
فرمانده جنگ علیه یمن » دونالد ترامپ« بزرگترین 
پشــتوانه خود را از دســت داده و به نظر می رسد 
دوران ســختی را در دوران ریاســت » جوبایدن« 
رئیس جمهوری دموکرات انتظار می کشند، آیا خود 
را با ارائه این پیشنهاد اغواگرایانه آماده نزدیک شدن 
به دولت بایدن می کنند یا اینکه از کاخ سفید ناامید 
شــده و برای دیگر فروشــندگان عمده سلاح مثل 

انگلیس، آلمان و فرانسه اغواگری کرده است.
این پیشنهاد مقام ســعودی یک روز بعداز تماس 
تلفنی» لوید اســتین« وزیر دفاع دولــت بایدن با 
» محمد بن ســلمان« همتای ســعودی او مطرح 

شده است.
سعودی ها به ویژه بن ســلمان اگرچه قول هایی از 
دولت بایدن برای حمایت از خود دریافت کرده اند 
اما نمی توانند روی این قول ها حســاب کنند زیرا 
سیاست های دموکرات ها که دل خوشی از مراودات 
» گاو شــیرده« با دولتمردان قبلی آمریکا ندارند، 
متفاوت شده و آنها از حقوق بشر، پایان جنگ یمن 

و کاهش کمک های تسلیحاتی سخن می گویند.
بایدن حتی گفته است که مناســبات واشنگتن با 
ریاض را از طریق » ســلمان بن عبدالعزیز« پادشاه 
ســعودی و نه فرزندش بن سلمان پیگیری می کند 

درست عکس آنچه در زمان ترامپ جریان داشت.

مهمترین معاملات تســلیحاتی که بن سلمان آنها 
را امضا کرده، نشان می دهند ساخت سلاح توسط 
سعودی ها مانند پرتاب مریخ نورد توسط اماراتی ها 

به یک اندازه خنده دار است.
 سلاح های آمریکایی در صدر

حجم صادرات اسلحه آمریکا به پادشاهی سعودی 
طی دوره زمانی ۲۰۱7-۲۰۱5 بیش از ۴۳ میلیارد 
دلار بوده و شــامل تجهیزات و سلاح های نظامی، 
بالگرد، کشــتی های جنگی ، تانک هــای آبراهامز 

وهمچنین هواپیماهای جنگی بوده است.
سعودی همچنین توافق نامه ای را برای تهیه مقادیر 
مختلف سیستم و تجهیزات دفاع موشکی با ایالات 

متحده امضا کرده است.
بر اســاس گزارش پایگاه اینترنتی آژانس همکاری 
امنیتی دفاعی وابســته بــه وزارت دفــاع آمریکا 
)پنتاگون( پادشــاهی ســعودی در طول یک سال 
جاری موجودی زرادخانه سلاح های نظامی و مهمات 
خود را چند برابر کرد تا جایي کــه میزان معاملات 
تســلیحاتی خود با ایالات متحده را در چند ماه اول 

سال ۲۰۱۸ میلادی به ۳ میلیارد دلار رساند.
این معامله تسلیحاتی شــامل توپ های خودران ، 
هواپیماهای نظامی و سیستم های ضد تانک و انواع 

تانک ها و مهمات بود.
  بزرگترین خریدار سلاح های انگلیسی

براساس گزارش پایگاه اینترنتی ســازمان مبارزه 
با تجارت اسلحه در انگلســتان، سعودی بزرگترین 

خریدار سلاح های ساخت انگلیس است.
حجم معاملات نظامی این دو کشور در دوره زمانی 
۲۰۱7-۲۰۱5 بیــش از ۱۳ میلیــارد پوند بوده و 
بیشتر معاملات شامل ســلاح، مهمات و تجهیزات 

نظامی بوده است.
هرچند محمد بن سلمان یک ماه قبل و در سفر اخیر 
خود به انگلیس نتوانســت معامله تسلیحاتی برای 
خرید ۴۸جنگنده تایفون را امضا کند اما مذاکرات 
ریاض و لندن شاهد پیشرفت چشمگیری در مسیر 

تحقق این معامله بوده است.

  خرید سلاح از روسیه
سفر»سلمان بن عبدالعزیز« پادشــاه سعودی در 
اواخر ســال گذشته به مسکو شــاهد امضای چند 
معامله تســلیحاتی بود که دو طرف متعهد شدند 
علاوه بــر افتتاح کارخانــه ای بــرای تولید تفنگ 
کلاشــنیکف در پادشاهی ســعودی، این کشور به 
سامانه معروف موشکی روسیه اس ۴۰۰ مجهز شود.

ارزش این معاملات تسلیحاتی نزدیک به ۳ میلیارد 
دلار اعلام شده است.

 جزر و مد
معاملات تسلیحاتی بین پادشاهی سعودی و آلمان 
را کارشناسان به مثابه »جزر و مد« توصیف کرده اند.

آلمان به اتهام»نقض حقوق بشــر توسط سعودی« 
از ارائه ۸۰۰ تانک به ســعودی به ارزش ۱۸میلیارد 
یورو امتناع کرد اما در ســال ۲۰۱۶ برلین موافقت 
کرد ۴۸ قایق گشــتی را به گارد ساحلی پادشاهی 

تحویل دهد.
به دنبال جنگ علیه یمن به رهبری سعودی، دولت 
آلمان تصمیم گرفت صادرات ســلاح به کشورهای 

شرکت کننده در این جنگ را متوقف کند.
اما همچنان اعتراض ها به فروش ســلاح توســط 
آلمان و دیگر کشورها به آل سعود برای کشتار مردم 

بی گناه یمن وجود دارد.
  آل سعود و سلاح های فرانسوی

محمد بن سلمان پس از تصدی سمت وزارت دفاع، از 
پاریس »پایتخت نورها« دیدن و با » فرانسوا اولاند« 

رئیس جمهوری وقت فرانسه دیدار کرد.
دو طــرف در خــلال این ســفر چندیــن معامله 
تســلیحاتی شــامل فروش خودروهــای زرهی، 
موشــک های ضــد زره، قایق های گارد ســاحلی، 
هواپیماها و هلی کوپترها به ارزش میلیاردها یورو به 

سعودی امضا کردند.
ســعودی ها همچنین علاقه زیادی بــه تانک های 
»لکلرک« فرانسه نشان دادند زیرا آنها را که ارتش 
امارات در جنگ یمــن و در چارچــوب ائتلاف به 

رهبری سعودی استفاده می کند، دیده اند.

  سایت نگار   

بحران آب در تگزاس، فاز خطرناک کرونا در عراق و ...
  بحران قطع آب در تگزاس؛ رئیس جمهوری آمریــکا روز جمعه به دنبال طوفان 
مرگباری که به قطعی آب و اختلال در تامین آب آشامیدنی برای میلیون ها نفر از اهالی 
تگزاس منجر شد، گفت آماده اعلام فاجعه بزرگ برای اســتفاده از منابع مالی بیشتر 
است. درحالی که مردم تگزاس از شرایط سخت آب و هوایی و تبعات گسترده ناشی از 
آن رنج می برند، حرف های برخی مسئولان باعث شده تا تحمل این سختی برای مردم 
دو چندان شــود. تیم بوید شــهردار تگزاس اخیرا در یکی از پست های فیسبوک خود 
نوشته بود تنها افراد و خانواده های قوی از این شرایط سخت جان سالم به در خواهند 
برد و  ضعیف ها خواهند مرد.  کسی به شــما مردم بدهکار نیست . وظیفه دولت ایالتی 
نیست که از مردم در این شرایط سخت حمایت کند. غرق شوید یا شنا کنید؛ انتخاب 
با شماست .  این حرف های شــهردار تگزاس كه باعث خشم مردم شده بود، در نهایت 
باعث شد که آقای تیم بوید مجبور شود از سمت خود استعفا کند. با ورود جبهه هوای 
سرد در تگزاس، در سراسر این ایالت برق وصل شــد اما همچنان میلیون ها نفر بدون 

آب آشامیدنی سالم در این ایالت جنوبی آمریکا به سر مي برند. )ایرنا به نقل از رویترز(
 شناسایی گونه مقاوم کرونا در ژاپن؛ موسســه ملی بیماری های عفونی ژاپن روز 
جمعه خبر داد که گونه جدیدی از ویروس کرونا را شناسایی کرده که از خارج این کشور 
وارد شده و دارای جهش هایی اســت که به طور بالقوه اثر واکسن های موجود را برای 
مقابله با ویروس کرونا کاهش می دهد. این موسسه ژاپنی اعلام کرد با وجود آنکه این 

گونه جدید از خارج وارد ژاپن شده اما نتوانسته منشأ کشوری که اینگونه متعلق به آن 
بوده را مشخص کند. )فارس(

 فاز خطرناک کرونا در عراق آغاز شد؛ وزارت بهداشت و محیط زیست عراق اعلام 
کرد: این کشــور وارد خطرناک ترین مرحله همه گیری ویروس کووید -۱9 و بیماری 
کرونا شد. عراق از روز جمعه مجموعه تدابیر پیشگیرانه جدیدی از جمله وضع مقررات 
منع تردد از ساعت هشت شب تا پنج صبح به مدت دو هفته برای مقابله با همه گیری 

در نظر گرفته است.
 کابل؛ سه انفجار و هفت کشته؛ شهر کابل بامداد روز شنبه شاهد سه انفجار مرگبار 

بود که در آن پنج تن کشته و دو نفر دیگر زخمی شدند.
ماجرای مبادله زندانی بین سوریه و اسرائیل چیست؟ خبرگزاری رسمی سوریه 
پنجشنبه از آزادی دو شهروند سوری از زندان های اسرائیل در مقابل آزادی یک شهروند 
زن اســرائیلی با میانجیگری روســیه خبر داد. نهال المقت دیگر مبارز سوری  نیز در 
چارچوب همین روند روز چهارشنبه آزاد شد. هاآرتص در این باره مدعی شد که یکی 
از بندهای محرمانه توافق تبادل اسرای اسرائیلی و سوری موافقت این رژیم با اعطای 
هزاران دوز واکسن کرونای روسیه به کشور سوریه بوده است. یک منبع رسانه ای سوری 
اخبار منتشر شده توسط برخی از رســانه ها درباره وجود یک بند محرمانه در فرآیند 

مبادله اسرا با اسرائیل را تکذیب کرد.

رامتین لطیفی | مرور آمــار و ارقام و اطلاعات، از 
روزهای گذشــته و دور گرفته تا امروز حاکی از آن 
است که مردم ترجیح می دهند با تعداد بیشتر و در 
کنار یکدیگر روبه روی صفحه کوچک تر تلویزیون 
بنشــینند تا اینکه به ســالن های ســینما بروند و 
همراه با هم به تماشــای فیلم ها روی پرده بزرگ 
نقره ای بنشینند. به همین دلیل در رقابت طولانی 
و طاقت فرسای سینما و تلویزیون، سینما همیشه 
مغلوب بوده است. دوستداران و طرفداران سینما 
برای دفاع از محبــوب خود همــواره از این حربه 
اســتفاده می کردند که بنا بر تولیدات تصویری و 
نمایشی بر کیفیت آثار است و از این منظر سینما 
به مراتب از تلویزیــون و تولیدات تلویزیونی جلوتر 
است. در ســال های اخیر و با پیشرفت تکنولوژی، 
گوشــی های هوشــمند تلفن همراه بــه عضوی 
جدانشدنی از دســت های بشــر تبدیل شد و این 
امکان را فراهم کرد که همواره و در هر شــرایطی 
بتوان از طریق این گوشــی های هوشمند پلی بین 
بشــر و رســانه ایجاد کرد. این امکان سبب شد تا 
تولیدات تصویری و تلویزیونی با ازدیاد گســترده 
مخاطب مواجه شود. به همین دلیل رویه و رویکرد 
سرمایه گذاری و راه های بازگشت سرمایه از طریق 
تولید محتوای تلویزیونی تغییر گسترده ای پیدا کرد 

و با ورود سرمایه گذاران بزرگ و پول های کلانی که 
به این عرصه وارد کردند، کیفیت آثار تلویزیونی به 
حدی ارتقا پیدا کرد که شانه به شانه آثار سینمایی 
در حال حرکت است. اگر آمار و ارقام مربوط به سال 
۲۰۱9 را بررسی کنیم درمی یابیم که در این سال و 
قبل از ورود کرونا به مرزهای آمریکا، صنعت سینما 
با رشدی چشــمگیر نسبت به ســال قبل تر خود، 
۴۲ میلیارد دلار درآمد داشته که ۱۱ میلیارد دلار 
آن مربوط به فروش در مرزهای آمریکا و ۳۱ میلیارد 
دلار آن مربوط به فروش جهانی اســت. در مقابل 
تلویزیون فقط در عرصه برنامه سازی و سریال سازی 
۲۴۳ میلیارد دلار درآمد داشته است. اختلاف بیش 
از ۲۰۰ میلیارد دلاری درآمدهای سینما و تلویزیون 
حاکی از سیطره و سلطه این رسانه قدیمی بر نگاه 
مردم اســت. با ورود کرونا به مرزهای آمریکا و به 
دنبال آن تعطیلی های ســالن های سینما به دلیل 
رعایت پروتکل های بهداشــتی ضربــه مهلکی به 
صنعت سینما وارد شــد و فروش داخلی سینما در 
آمریکا با کاهش 9 میلیارد دلاری به کمی بیش از دو 
میلیارد دلار رسید اما تلویزیون از معدود بنگاه هایی 
بود که توانست به رغم شرایط کرونایی، اقتصاد خود 
را حفظ کند و تنها با ۱۲ میلیــارد دلار کاهش به 

درآمد ۲۳۱ میلیارد دلاری در سال ۲۰۲۰ برسد.

بر اساس آمار و نظرسنجی ها هر شهروند بزرگسال 
آمریکایی به طور متوســط در هر ســال پنج فیلم 
ســینمایی در سالن های ســینما یا با اســتفاده از 
شبکه های اینترنتی می بیند. جمعیت بزرگسالان 
آمریکا حــدود ۲۱۰ میلیون نفر اســت و از این رو 
صنعت سینما در آمریکا سالانه حدود یک میلیارد 
بازدیدکننده دارد. شــبکه های تلویزیونی بسیاری 
مانند اچ بی او، ای بی ســی و همچنیــن پایگاه های 
اینترنتی برای بازدید آثار تلویزیونی وجود دارد اما 
اگر تنها شبکه اینترنتی نتفلیکس را مبنا قرار دهیم 
در می یابیم که از بین ۲۰۴ میلیون عضو این شبکه 
اینترنتی، 7۳ میلیون نفرشــان در مرزهای آمریکا 
قرار دارند و براساس نظرسنجی ها هر عضو آمریکایی 
نتفلیکس به طور میانگین یک قســمت سریال در 
شبانه روز تماشــا می کند. در این صورت می توان 
نتیجه گرفت که تنها تولیدات نتفلیکس در آمریکا 
در هر ســال بیش از ۲۶ میلیارد بازدیدکننده دارد. 
همین شبکه اینترنتی نتفلیکس در سال ۲۰۱9 در 
حدود ۱۶ میلیارد دلار درآمد داشت و این میزان از 
درآمد برابر با ۴۰ درصد درآمد کل سینمای آمریکا 
در سال ۲۰۱9 است. در مقایسه سینما و تلویزیون 
اختلاف ها به حدی اســت که می توان گفت این دو 
صنعت قابل مقایسه نیســتند و مطالعه روند رجوع 
مخاطبان نشان می دهد در آینده ای نه چندان دور 
تولیدات تلویزیونی از هر منظر، حتی از منظر هنری 
هم بالاتر از تولیدات سینمایی قرار خواهند گرفت 
و تلویزیون با قرار گرفتن درمحور اصلی به پیروزی 

مطلق در برابر سینما دست خواهد یافت.

جدایی نواف از هبه

بازیگر کویتی، نواف العلی، در روز 
شنبه، اعلام کرده است که از بازیگر 

مصری مقیم کویت یعنی »هبه 
الدری« جدا شده است.

 او در اینستاگرام جدایی خود را از 
این بازیگر به صورت رسمی اعلام 

کرده است.
 این دو نفر در سال 2012 با هم 
ازدواج کرده و در سال 2014 و 
2017 بچه دار شده بودند و دو 

دختر داشتند. همسر اول آقای 
نواف، از میان بازیگران نبود و پسر 

نواف العلی از این ازدواج بوده است.   
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خواننده جنجالی، متهم به آزار 6 نفر
مریلین منســون، خواننده جنجالی، متهم به سوء استفاده 
جنسی و جسمی از شش زن شده اســت. پلیس کالیفرنیا 
در حال تحقیــق در مورد ادعاهای این شــش زن از جمله 
بازیگران ایوان وود و اســمه بیانکو اســت. این ادعاها علیه 
این خواننده 5۲ساله و ساکن هالیوود مربوط به سال های 
۲۰۰9 تا ۲۰۱۱ اســت. وود پیش از این هــم در مورد آزار 
جسمی صحبت کرده بود اما نام منسون را بیان نکرده بود. 

اسمه بیانکو که در سریال بازی تاج و تخت نیز بازی کرده، مدعی شده منسون بدن  او را باچاقو 
بریده است و حتی غذا را از او گرفته. او منسون را به قاچاق انسان نیز متهم کرده است. منسون 

این ادعاها را رد کرده است. 

  حادثه روز

  کیوسک

واشنگتن پست 
در عکس یک 
خود، بحران 
آب در تگزاس 
را بررسی کرده 
است. 

نیویورک تایمز 
نخستین تصویر 
کاوشگر ناسا از 

مریخ را روی جلد 
آورده است. 

   ینگه دنیا

تلویزیون، سینما را شکست داد
آمارهایی درباره نبرد صفحه های شیشه ای با پرده نقره ای

با حضور مدیران کشوری و شهری: 
تصفیه خانه فاضلاب لوکال چهل بازه مشهد افتتاح شد. 

مشهد- علی گلستانی: با حضور نمایندگان مجلس شورای 
و  شهری  مدیران  شهر،  شورای  اعضای  استانی،  مدیران  اسلامی، 
عنوان  به  مشهد  بازه  چهل  فاضلاب  خانه  تصفیه  مشهد  شهردار 
پیشرفته ترین تصفیه خانه غشایی کشور افتتاح شد.  محمد رضا 
کلایی شهردار مشهد در حاشیه افتتاح تصفیه خانه لوکال چهل بازه 
گفت： با توجه به حاکم بودن اقلیم خشک در شهر مشهد، بایستی 
برخورد مشخصی با این موضوع صورت بگیرد، یکی از راهکارها برای 
تامین آب، بازچرخانی آب ها و تصفیه آن است که بخشی توسط 
تصفیه خانه های موجود در شهر مشهد انجام می شود اما تصفیه 
خانه های لوکال می تواند در شبکه جدا سازی آب شرب از آب 
خام و رساندن آب به کمربند های سبز و فضای اصلی شهر مشهد 
به شدت موثر باشند. کلائی بیان کرد: دو ویژگی مهم تصفیه خانه 
چهل بازه این است که اولا تاکنون تصفیه خانه هایی که با روش 
MBR پیشرفته عمل می کردند، خروجی آنان در محیط طبیعی 
رهاسازی می شد زیرا BOD و COD آنان در حدود 100 بود اما 
امروز با BOD 10 و COD 20 کاملا شرایط آبیاری فضای سبز را 
فراهم کرده ایم و کیفیت آب مانند آب رودخانه در بالادست است 
و آب موجود این قابیلت را دارد تا در بستر جداسازی آب شرب 
از آب خام و آبیاری فضای کلان شهر مشهد در حوزه سبز مورد 
استفاده قرار بگیرد. همچنین می توانیم آن را به کمربند سبز منتقل 
و تامین منابع آبی را برعهده داشته باشیم. مهدی یعقوبی معاون 
خدمات شهری و محیط زیست شهرداری مشهد نیز عنوان کرد： 
فضاهای سبز شهری و محیط زیست عاملی برای توسعه پایدار شهرها 
و زیست پذیری شهر برای شهروندان است. یکی از الزامات مهم ایجاد 
فضای سبز در شهرها مطابق داشتن آن با شرایط اقلیمی شهر است 
در این راستا اقدامات خوبی در شهرداری مشهد اجرایی شده است.  
وی افزود: عمده بخش های کشور در محدوده های خشک و نیمه 
خشک واقع شده و با توجه به کم بودن میزان بارش ها، نیاز است 
فضای سبز با منابع مطلوب آبیاری شود. یکی از راهکارهای اساسی 
برای توسعه فضای سبز، استفاده از پساب های تصفیه شده مطابق با 
استانداردهای زیست محیطی است. معاون شهرداری مشهد تصریح 
کرد：حوزه خدمات شهری شهرداری مشهد، مجوز لازم برای ایجاد 
تصفیه  خانه لوکال در 15 نقطه شهر مشهد را دریافت کرد و پس از 
جانمایی و بررسی های صورت گرفته تعداد آنها به هفت تصفیه خانه 
کاهش یافت. در حال حاضر دو تصفیه خانه با مشارکت سرمایه گذار 
بخش خصوصی اجرا شده است و اجرای پنح تصفیه خانه دیگر را در 
دستور کار داریم. یعقوبی عنوان کرد： فرایند احداث تصفیه خانه 
چهل بازه بسیار پیشرفته بوده و در قالب دانش روز دنیا اجرایی شده 
و ترکیبی از تصفیه بیولوژیکی فاضلاب است که این روش پیشرفته 
در کنار دستگاه های مدرن حداقل فضای ممکن را اشغال کرده و 
خروجی آن پساب با کیفیت است.  پساب تولیدی تصفیه خانه چهل 
بازه در قالب یک خط انتقال به شبکه جداسازی آب شرب از آب خام 
منتقل شده و سپس به عرصه های کمربند سبز شهر انتقال یافته 
و برای آبیاری درختان مورد استفاده قرار می گیرد. محمد حسین 
ودیعی عضو شورای شهر مشهد در مراسم افتتاح تصفیه خانه چهل 
بازه گفت : یکی از بحران های جدی که امروزه همه جوامع مخصوصا 
کلان شهرها با آن مواجه هستند، بحران آب، مسائل زیست محیطی 
و آلودگی هوا است. در راستای بهبود این وضعیت و رفع این مشکل 
یکی از مسیرهای مشخص و راهبردهای اصلی، استفاده بهینه از منابع 
است و براساس گفته متخصین، آب کالای مصرفی نیست بلکه می 
توان چندین بار از آن استفاده کرد  وی افزود: از ویژگی های تصفیه 
خانه لوکال چهل بازه می توان به نخستین تاسیسات بازچرخانی 

پیشرفته آب برای آبیاری فضای سبز، جلوگیری از افت آب های 
زیرزمینی و تولید آب با کیفیت در محل مورد نیاز برای آبیاری فضای 

سبز اشاره کرد. 

برای نخستین بار در کمیته امداد کشور:
آئین دلجویی و تکریم امدادگران داغدیده کمیته امداد 

استان قم برگزار شد
قم - کمیته امداد استان 
برای  که  مراسمی  در  قم 
نخستین بار در کشور برگزار 
عزیزان  از همکارانی که  شد، 
خود را از ابتدای اعلام شیوع 
ویروس کرونا از دست داده اند، دلجویی کرد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی کمیته امداد، اکبر میرشکار، مدیرکل کمیته امداد استان قم، با 
عرض تسلیت به امدادگران داغدیده گفت: با توجه به محدودیت هایی 
که بدلیل شیوع ویروس منحوس کرونا در طول سال گذشته برای 
عرض تسلیت به همکاران  ایجاد شده بود، این آئین برای اهدای 
فاتحه به روح مطهر مسافران آسمانی امدادگران استان قم و دلجویی 
و تکریم از آنها برگزار شد. وی زودگذر بودن دنیا و زمان مقرر مرگ 
را خاطر نشان کرد و گفت: باید از فرصتی که خداوند در اختیارمان 
گذاشته است بیشترین بهره را ببریم و بیشتر از همیشه قدر یکدیگر 
به ویژه عزیزانمان را بدانیم. میرشکار با بیان اینکه عزیزانی که سفر 
آخرت را در پیش گرفته اند بیشتر از زمان حیاتشان، منتظر هدایای 
ما هستند گفت: علاوه بر قرائت قرآن و ادعیه، شما امدادگران در 
جایگاهی هستید که می توانید با گره گشایی از ایتام و نیازمندان 
بهترین هدیه را برای آنها بفرستید و به بهترین وجه ممکن روحشان 
را شاد کنید. مدیرکل کمیته امداد استان قم با آرزوی برطرف شدن 
ویروس منحوس کرونا در تمام جهان تصریح کرد: قدر ماه عزیز 
رجب را بیشتر بدانید و امشب که لیله الرغایب است بهترین زمان 
برای اجابت دعاست. حجه الاسلام والمسلمین دکتر علی جعفری 
معاون امور فرهنگی کمیته امداد کشور نیز با بیان اینکه در نخستین 
روزهای اعلام شیوع ویروس منحوس کرونا تمام کشور در ترس و 
اضطراب به سر می بردند گفت: کمیته امداد قم مانند همه برنامه 
های گذشته، خط شکن این موضوع بود و در کمک رسانی ویژه به 
مردم، نیازمندان و مددجویان پیشگام شد و پس از آن همه کشور در 
این امر بسیج شدند. وی ضمن قدردانی از مدیرکل و مجموعه کمیته 
امداد استان قم که این مراسم را نیز برای نخستین بار در کشور با 
هدف دلجویی و تکریم همکاران داغدیده از کرونا برگزار کرده است 
گفت: اجرای چنین آئین هایی در ایجاد دلبستگی برای همکاران و 
خانواده های آنها به نهاد مقدس کمیته امداد بسیار موثر است و باید 

در کل کشور نشر داده شود.

با حکم مدیرعامل انجمن موسیقی ایران
کارمند برق منطقه ای خوزستان رئیس انجمن موسیقی 

استان شد
وزیری  -فریدون  اهواز 
دیسپاچینگ  پرسنل 
جنوبغرب شرکت برق منطقه 
به عنوان عضو  ای خوزستان 
هیئت مدیره و رئیس انجمن 
نیا  ثابت  علی  حکم  با  شد.  منصوب  خوزستان  استان  موسیقی 
مدیرعامل انجمن موسیقی ایران، فریدون وزیری به عنوان » عضو 
هیئت مدیره و رئیس انجمن موسیقی استان خوزستان« منصوب 
شده است. فریدون وزیری پرسنل دیسپاچینگ جنوبغرب شرکت 
برق منطقه ای خوزستان دارای مدرک تحصیلی کارشناسی برق 
و کارشناسی ارشد پژوهش هنر است. وی نوازنده و مدرس گیتار 
کلاسیک است و در کارنامه هنری خود دبیر جشنواره موسیقی فجر 
خوزستان، اجرای کنسرت های متعدد با گروه گیتار کلاسیک اهواز، 

آهنگسازی، تهیه و تولید آلبوم موسیقی را دارد. 

فرهنگ سازی مدیریت مصرف  توسط شرکت گازاستان گلستان
با نقاشی دیوار ایستگاههای تقلیل فشار

مسئولیت  راستای  در  گلستان  گازاستان  شرکت   - گرگان 
وبهینه  ایمن  مدیریت مصرف  فرهنگ سازی  باهدف  و  اجتماعی 
ازگازطبیعی، نقاشی دیوارایستگاههای  تقلیل فشار گاز در مرکز و 
شهرهای دیگر استان را برنامه ریزی و اجرا نموده است. سید جلال 
ابوالقاسمی در این خصوص گفت :برابر برنامه ریزی بعمل آمده  به 
منظور فرهنگ سازی مدیریت مصرف ، دیوار  تعداد 15 ایستگاه  
CGS   و TBS  بهمراه 4 دیوار داخلی ادارات گازرسانی را با  مضامین  
پیامهای مرتبط با  صرفه جویی در مصرف گاز و همچنین رعایت نکات  
ایمنی  بهمراه  تصاویرمرتبط  نقاشی گردید.   وی افزود:درهمین رابطه 
ایستگاههای هدفگذاری شده که بیشتر درمسیر ترددمردم قرارداشته 
ومی تواند تاثیرگذاری بیشتری در زمینه فرهنگ سازی داشته باشد 
شناسایی شده ومقرر گردید بر دیوار آن طراحی شود.ابوالقاسمی 
تصریح کرد:در راستای تاثیر پذیری بیشترفرهنگ سازی، استفاده از 
طرحهای زیبا و جالب برجذابیت این موضوع  می افزاید و در یک نگاه 
پیام مورد نظر بهتر به شخص القاء شده ، ضمن اینکه می تواند نقش 
موثری درآگاه سازی مردم داشته باشد.وی در ادامه گفت: هدف ما از 
انجام این طرح ، آگاهی عمومی  نسبت به  نکات ایمنی و مصرف بهینه  
بوده  تا درکنارانجام سایر  برنامه های متنوع تبلیغی  این برنامه را نیز 
انجام داده تا بتوانیم مردم را نسبت به رعایت نکات ایمنی و روشهای 
صرفه جویی  مطلع سازیم.رئیس روابط عمومی گاز گلستان  در ادامه  
درخصوص محاسن اجرای این طرح اظهار داشت:  اثرات مثبت این 
طرح به مردم شریف بر می گردد زیرا با بکار بستن پیامهای مندرج 
همراه با تصاویر مرتبط چنانچه حتی جلوی یک حادثه ناگوار در سطح 
استان گرفته شود جای شکر گزاری بوده و می توان گفت این اقدام 
موثر بوده است ویا اگر در مصرف گاز صرفه جویی شود ضمن اینکه 
باعث کاهش هزینه گاز بهای مصرفی شخص می شود کمک بزرگی 

به چرخه اقتصادی کشور نیز می شود.

بازدید معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی گیلان از 
مرکز آموزشی ، درمانی رازی رشت

رشت  –   علی حیدری: معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی 
نزدیک  از  رازی،  درمانی  آموزشی،  مرکز  از  بازدیدی  طی  گیلان 
روند ارایه خدمات درمانی در این مرکز آموزشی ، درمانی را مورد 
بررسی قرار داد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم پزشکی 
گیلان:دکتر انوش دهنادی مقدم – معاون درمان دانشگاه شامگاه 
سه شنبه، 2۸ بهمن ماه سال جاری طی بازدیدی از مرکز آموزشی، 
ارایه  از نزدیک روند  با کادر درمانی،   درمانی رازی و گفت و گو 
خدمات درمانی  این مرکز آموزشی، درمانی  را مورد بررسی قرار داد. 
وی در ادامه  این بازدید، برنامه عمل هاروست جوان نوزده ساله مرگ 
مغزی و کاندید اهدای عضو  برای تاریخ  2۹ بهمن ماه سال جاری را 

نیز مورد بررسی قرار داد.

شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند در حوزه 
پژوهش و فنآوری ، مقام برتر استان را کسب نمود

اراک - به گزارش روابط عمومی در جلسه ای که در راستای انتخاب 
واحدهای برتر پژوهشی و تحقیقاتی استان مرکزی ، در سالن جلسات 
استانداری با حضور مقامات استان و مدیران صنایع بخش صنعت و 
معدن برگزار گردید ، شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند به 
عنوان شرکت برتر استان در حوزه واحدهای تحقیق و توسعه ، موفق 
به کسب لوح برتر شد که کارشناس واحد تحقیق و توسعه پالایشگاه 

به نمایندگی از پالایشگاه ، این لوح یادمان افتخار را دریافت نمود .

از خبرها
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